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روزنامه صبح ایران

رئیس قوه قضائیه در دیدار با وزیر اقتصاد:

نظام اقتصادی را به سمت اقتصاد بدون نفت سوق دهیم

امیرعلی ابوالفتح:

ظریف چون اثرگذار است با محدودیت روبه رو می شود

گزارشی از ترویج خال کوبی در بین جوانان، علل و پیامدها

خال کوبی می کنم پس هستم! 

این پرسش چاره می خواهد نه پاسخ 

دولت کارآمد است؟ 
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شبکه خبری " ان بی سی نیوز " نوشت: »محمد جواد ظریف« 
وزیر امور خارجه ایران گفت اگر »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
مجموعه تحریم هایی را که از سال 2017 علیه ایران اعمال کرده است، 
لغو کند، درهای دیپلماسی »کاملا باز« است. این شبکه خبری افزود: 
وزیر امور خارجه ایران روز دوشنبه در مصاحبه با »لستر هولت« 
مجری برنامه اخبار شبانه ان بی سی افزود، کشورش به دنبال جنگ 

با آمریکا نیست اما ترامپ باید تحریم های ظالمانه علیه تهران را ...

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: خلاف گفته های آمریکایی 
ها نه تنها فروش نفت ایران به صفر نرسیده است بلکه جریان های 
سیاسی ایران بیش از هر زمان دیگر متحد شدند. علی لاریجانی 
روزسه شنبه  در دیدار فائق زیدان رئیس شورای عالی قضایی عراق، 
ضمن خوش آمدگویی، از اینکه عراق دوران سختی را پشت سر 
گذاشته و امروز روابط مناسبی با ایران دارد، ابراز خرسندی کرد.وی 

روابط ایران و عراق را ریشه دار و تاریخی توصیف کرد و...

محمد جواد ظریف:

 اگر ترامپ تحریم ها را بردارد 
درهای دیپلماسی کاملا باز است

علی لاریجانی در دیدار با رئیس شورای عالی قضایی عراق:

رفتار آمریکا جریان های سیاسی 
ایران را متحد کرده است
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استاندار قم گفت: اتمام طرح های نیمه تمام گردشگری در اولویت استان بوده و باید تا پایان 
سال بخش مهمی از طرح های نیمه تمام این بخش به اتمام برسد. بهرام سرمست روز سه شنبه در 
چهاردهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در بخش خلجستان قم افزود: از سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری قم حمایت می شود و مدیران استانی دین خود را در حق فعالان و سرمایه گذاران 
عرصه گردشگری ادا کنند.وی بیان کرد: بخش گردشگری در عرصه تولید و اشتغال نقش بسزایی 
داشته و باید موانع و مشکلات پیش روی این بخش مهم اقتصادی برداشته شود.سرمست با انتقاد از 
برخی وعده های بلاتکلیف مسئولان استان در سال های گذشته اظهار کرد: مدیران استانی در وعده 
به سرمایه گذاران برای رفع مشکلات موجود صرفاً باید قولی بدهند که قابلیت اجراشدن داشته 

باشد.استاندار قم همچنین اضافه کرد: گلاب گیری، پرورش ماهی، توسعه گیاهان دارویی...

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: بین 1۵0 تا 2۵0 دستگاه اتوبوس سند آزاد و 
100 دستگاه مینی بوس در شهر قم و به صورت غیرمجاز وجود داشته که هیچ نظارتی بر فعالیت آن ها 
نمی شود.امیر یزدی در یکصد و پنجمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات 
این شورا برگزار شد، با اشاره به آیین نامه های مختلف در زمینه ساماندهی وسایط نقلیه عمومی، 
اظهار داشت: بر اساس این آیین نامه ها فعالیت ها در این زمینه باید زیر نظر شهرداری یا شرکت های 
زیر نظر شهرداری ها باشد.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه اتوبوس های 
سند آزاد باید تحت پوشش شرکت های بخش خصوصی و با نظارت سازمان اتوبوسرانی باشد، 
تصریح کرد: بین 1۵0 تا 2۵0 دستگاه اتوبوس سند آزاد و 100 دستگاه مینی بوس در شهر قم وجود 

داشته که هیچ نظارتی بر فعالیت آن ها نمی شود....

استاندارقم: 

اتمام طرح های نیمه تمام
 گردشگری قم در اولویت است

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

وجود حدود ۳۵0 اتوبوس 
و مینی بوس غیرمجاز در قم
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کاهش تعهداتِ برجام قطعاً ادامه خواهد داشت 

	

تیشه به ریشه نظام نزنیم
اوایل	انقلاب،	دانشجویان	در	مسائل	کلی	مملکت	نقشی	
اساسی	ایفا	می	کردند.	سپاه،	جهاد	سازندگی	و...	به	دست	
دانشجوهای	آن	زمان	شکل	گرفت.	فارغ	از	آن،	حضوری	
تاثیرگذار	و	فعال	در	مسائل	سیاسی	کشور	داشتند.امروز	اما	

دانشجویان	آن	تاثیرگذاری	و	نقش	سابق	را	ندارند.در	حالیکه	دانشجو	باید	خودش	را	موظف	
و	مکلف	به	نقش	آفرینی	در	عرصه	سیاست	بداند.	باید	حضوری	فعال	داشته	باشند	تا	ببینید	
در	کشور	چه	می	گذرد،	کمبودها	و	کاستی	ها		کجاست،	کجا	باید	مطالبه	کنند،	کجا	
فریاد	بزنند	و	...ممکن	است	برخی	دانشجویان	بگویند	ما	نمی	خواهیم	دخالت	مستقیم	در	
سیاست	داشته	باشیم،	اینجاست	که	باید	به	آنها	پاسخ	داد	حتی	اگر	نمیخواهند	دخالتی	در	
سیاست	داشته	باشند	باید	دخالت	فرهنگی	و	فکری	داشته	باشند.	فردا	همین	دانشجوها	
هستند	که	از	بین	شان	مسئولان	مملکت	بلند	می	شوند،	اگر	امروز	کاری	نکنیم	که	
دانشجوها	با	مسائل	مملکت	آشنا	شوند،	فردا	که	کاره	ای	شدند	اصلا	نمی	دانند	که	کشور	به	
چه	چیزی	نیاز	دارد	و	چه	می	خواهد.	بنابراین	حضور	سیاسی	و	فکری	دانشجو	در	مسائل	
کشور	جزو	الزامات	است.این	موضوع	دو	خروجی	خواهد	داشت،	یا	این	دانشجوهایی	که	
نقش	آفرین	هستند	تبدیل	به	آدم	هایی	متخصص	می	شوند،	مثل	چاقویی	در	دست	جراح	
که	می	تواند	جان	آدمی	را	نجات	دهد.	یا	این	که	بی	تاثیر	هستند	و	چاقوکشی	می	شوند	
که	شکم	مردم	را	پاره	می	کند.دانشجوی	متخصص	اگر	خودش	راجع	به	مسائل	مملکت	
اطلاعات	کافی	نداشته	باشد،	ممکن	است	چنین	بلایی	سرش	بیاید	و	به	تبع	آن	برای	
کشور	هم	مضر	باشد.فراموش	نکنیم	که	نسلی	که	در	حال	حاضر	جامعه	را	اداره	می	کند،	به	
مرور	پیر	می	شوند،	کنار	می	روند	و	جوانان	روی	کار	می	آیند.	این	جوان	از	کجا	باید	کار	یاد	
بگیرد؟	قاعدتا	دانشگاه	بستر	مناسبی	برای	تحقق	این	امر	است.	من	فکر	می	کنم	باید	شرایط	
برای	حضور	علمی	دانشجو	در	مسائل	سیاسی	مهیا	شود.	حالا	ولو	این	که	نخواهند	فعالیت	
کنند.	اگر	عده	ای	خوشحال	می	شوند	که	دانشجوها	کاری	به	کار	ما	ندارند،	باید	بدانند	که	

تیشه	به	ریشه	آینده	مملکت	و	نظام	می	زنند.
* عضو شورای مرکزی انجمن مدرسین دانشگاه ها 

سرمقـاله
علیرضا محجوب:

ثروت های کسب شده 
از »رانت« باید پس گرفته شود

عضو	کمیسیون	اجتماعی	مجلس	گفت:	خصوصی	سازی	امروز	یکی	از	ابزارهای	بهره	
رانتی	از	اقتصاد	است	و	همچنین	در	بسیاری	از	معاملات	دولتی	و	واگذاری	های	دولتی،	

رانت	مشاهده	می	شود	.	
علیرضا	محجوب		با	اشاره	به	مفهوم	رانت	و	اینکه	چطور	در	جامعه	شکل	می	گیرد،	
گفت:	اولین	بار	عبارت	رانت	از	سوی	تورگو	وزیر	دارایی	فرانسه	در	قرن	16	اعمال	شد.	رانت	
بهره	مالکانه	ای	بود	که	مالکان	زمین	علاوه	بر	اجاره،	دستمزد،	سهم	سرمایه	و	سهم	مالکانه	
به	عنوان	بهره	مالکانه	استفاده	می	کردند	یعنی	زمین	هایی	بودند	که	عدد	بزرگتر	و	بهره	
بزرگتری	به	آن	تعلق	می	گرفت.نماینده	مردم	تهران،	ری،	شمیرانات،	اسلامشهر	و	پردیس	
در	مجلس،	ادامه	داد:	به	نظر	آدام	اسمیت	و	اقتصاددانان	کلاسیک،	رانت	و	بهره	مالکانه	
یک	ارزش	اضافه	تر	از	حد	معمول	و	معقولی	بود	که	توسط	مالکان	از	کشاورزان	درخواست	
می	شد؛	به	این	ترتیب	رانت	بخشی	از	درآمدی	شد	که	هیچ	ماخذی	برای	گرفتن	آن	وجود	
ندارد؛	یک	ادعای	پوچ	و	نوعی	باج	خواهی	آشکار.	رانت	خواران	یعنی	باج	خواهان	و	باج	خواران	
و	یعنی	کسانی	که	پولی	را	بدون	ماخذ	مطالبه	و	دریافت	می	کنند.عضو	فراکسیون	امید	
مجلس	شورای	اسلامی	رانت	را	عامل	خراب	کردن،	بهم	ریختن	و	متلاشی	کردن	
بخش	های	مختلف	اقتصادی	دانست	و	تصریح	کرد:	چنانچه	کسی	بخواهد	اقتصاد	سالم	و	
بدون	مشکل	داشته	باشد	باید	رانت	را	از	اقتصاد	خود	دور	کرده		و	خود	را	از	اقتصاد	رانتی	
کنار	بکشد	و	اقتصاد	رانتی	را	برچیند.وی	بیان	کرد:	با	خصوصی	سازی	به	این	دلیل	مخالف	
هستم	چراکه	خصوصی	سازی	امروز	یکی	از	ابزارهای	بهره	رانتی	از	اقتصاد	است	و	همچنین	
در	بسیاری	از	معاملات	و	واگذاری	های	دولتی،	رانت	مشاهده	می	شود؛	ممکن	است	که	
بگویید	بسیاری	از	بخش	های	دنیا	با	خصوصی	کردن	اقتصاد	پاسخ	گرفتند	و	از	این	راه	به	
نتیجه	رسیدند	اما	باید	گفت	که	این	خصوصی	بازی	نبوده	بلکه	خصوصی	سازی	بوده	است.
این	نماینده	مردم	در	مجلس	دهم	خاطرنشان	کرد:	چنانچه	دولت	دست	به	کار	نشود	و	
بهره	نبرد	باید	مالیات	وضع	کرد	و	یا	ثروت	این	افراد	را	به	طور	کامل	از	آنها	دریافت	کرد.	
بنده	معتقد	هستم	تمام	کسانی	که	از	این	راه	ثروت	بدست	آوردند،	باید	ثروت	آنها	مصادره	

و	در	بین	عامه	مردم	ایران	توزیع	شود

آیت الله مکارم شیرازی:

شکایت از مهریه 
عده ای را گرفتار کرده است

	آیت	الله	ناصر	مکارم	شیرازی	از	مراجع	تقلید	گفت:	شکایت	از	مهریه	با	تمام	اصلاحات	
مؤثری	که	در	درمان	آن	انجام	شده	هنوز	عده	ای	را	گرفتار	کرده	است	که	با	تبلیغات	

خواهران	به	حداقل	خواهد	رسید.	
به	گزارش	روز	سه	شنبه	دفتر	آیت	الله	مکارم	شیرازی،	وی	در	دیدار	مدیر	حوزه	های	
علمیه	خواهران	سراسر	کشور	افزود:	مساله	متلاشی	شدن	خانواده	ها	از	طریق	طلاق	در	

مواردی	ناشی	از	سوء	رفتار	دختران	است	و	از	طریق	خواهران	بهتر	کنترل	می	شود.
وی	در	ادامه	گفت:	اهمیت	حوزه	های	علمیه	خواهران	از	این	نظر	است	که	خواهران	
مورد	تهاجم	بیشتری	از	سوی	مفسدان	هستند.	حمایت	از	مساله	حجاب	که	از	اهم	مسائل	
اسلامی	است	اگر	به	وسیله	آن	ها	صورت	گیرد	مؤثرتر	است.آیت	الله	مکارم	شیرازی	اضافه	
کرد:	از	ابداعات	بسیار	مهم	امام	راحل	تشکیل	حوزه	های	علمیه	ی	خواهران	بود	که	سابقه	
نداشت؛	گرچه	به	صورت	محدود	آغاز	شد	اما	باگذشت	زمان	چنان	پیشرفت	کرد	که	امروز	

عدد	طلاب	خواهر	از	یک	صد	هزار	تن	نیز	افزون	تر	شده	است.
وی	گفت:	استقبال	فوق	العاده	خواهران	از	حوزه	های	علمیه	که	در	مواردی	بر	
استقبال	برادران	پیشی	می	گیرد،	نیز	حائز	اهمیت	است.این	مرجه	تقلید	تاکید	کرد	
که	مسئولان	حوزوی	و	غیر	حوزوی	باید	برای	حوزه	های	علمیه	خواهران	اهمیت	

فوق	العاده	ای	قائل	شوند.

اخبــار

نجفقلی حبیبی

رهبر معظم انقلاب در دیدار ائمه جمعه سراسر کشور؛

ایران، دزدیِ دریاییِ انگلیسِ خبیث را بی جواب نمی گذارد 
ائمه جمعه از برخورد با دستگاه ها در نمازجمعه پرهیزکنند

خطبه ها را کوتاه، بلیغ و رسا بیان کنید

سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد 

دلایل بازداشت معاون سابق اجرایی 
حوزه ریاست قوه قضائیه

روایت عارف از دیدار با سران قوا درباره رفع حصر

و  پرونده ها  در  نقوذ  اعمال  قوه قضائیه،  سخنگوی   
بعضی روابط ناصواب را از دلایل بازداشت اکبر طبری 
معاون اجرایی سابق حوزه ریاست قوه قضاییه اعلام کرد.
غلامحسین اسماعیلی در ششمین نشست خبری خود 
از معاونان  به سوالی درباره دستگیری یکی  در پاسخ 

سابق رئیس قوه قضائیه و در اختیار قرار گرفتن وجوهی از 
حساب های قوه قضائیه در دست این فرد و بازداشت یکی 
از منصوبان خانوادگی رئیس سابق دستگاه قضا اظهار 
کرد:از هر دو نماینده مجلسی که در این باب اظهارنظر 

کردند گله دارم، زیرا قرار نیست کس دیگری ...

 رئیس جمهوری در سخنانی ناکارآمد خواندن دولت و نظام را نسبتی ناروا خوانده و به برخی از دستاوردهای دستگاه 
اجرایی در عرصه اقتصاد اشاره کرده است. با این حال گروهی اصرار دارند که کشور با چالش و حتی بحران ناکارآمدی روبرو 
است. »حسن روحانی« روز یکشنبه )23 تیرماه( در جمع مردم شیروان به مقاومت کشور مقابل تحریم های بی سابقه از 
سوی بزرگترین قدرت نظامی و اقتصادی جهان اشاره و تصریح کرد این تحریم ها علیه هر ملت دیگری اعمال می شد طی 

14 ماه گذشته از پای درمی آمد.روحانی خدمت رسانی به سیل زدگان حوادث اوایل سال جاری...
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در نظر دارد تامین و مدیریت 120 نفر نیروی انسانی جهت امور اداری ، فنی ، خدمات 

و اپراتور جایگاه سوخت CNG خود را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای با 

مشخصات و شرایط کلی زیر به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید. 

شرایط:
-مبلغ هزینه خرید اسناد 6/300/000 ریال می باشد که می بایست به شماره حساب 
3100003018000 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه 

خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- 

امور قراردادها و پیمانها تلفن 36641174 02۵.
- تضمین شرکت در مناقصه باید به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با 
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 
3۵1082491۵18231 بنام سازمان میادین  می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد 

تسلیم گردد. 
- فروش اسناد از روز چهار شنبه مورخ 98/04/26 لغایت یکشنبه 98/0۵/10 می باشد.

- به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.
- سازمان میادین شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

- پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و 
بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از 

جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
- هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد. 
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: تا  پایان وقت اداری 98/0۵/12 می باشد .

-جهت پاسخگویی به سوالات با شماره 02۵36641407 تماس نمایی.
محل تسلیم پیشنهادها : قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- 

طبقه 4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست.   
تاریخ آگهی نوبت دوم: 98/04/26

سازمان میادین شهرداری قم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه دو مرحله ای) نوبت دوم ( 

 )ریال( مبلغ سپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد قیمت پایه   انجام پیمانمدت  محل خدمت

 3/000/000/000 000/000/631/13 یک سال شمسی تحت پوشش CNG سوخت سازمان میادین شهرداری قم و جایگاهای
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چرا   قدراستعدادهایمان 
را نمی دانیم؟

 23 تیرماه سالگرد درگذشت مریم میرزاخانی، نابغه 
ریاضی ایرانی بود. زن ایرانی که با ریاضیات به زندگی خود 
معنا می داد و خواست و توانست یکی از برجسته ترین 

ریاضی دان های جهان شود.در همین روزها هم خبری دست به دست شد که یک شبکه 
ماهواره ای پیشنهادی با دستمزد هنگفت به عادل فردوسی پور داده است. مجری و تهیه 
کننده مغضوب "نود" اما این خبر را تکذیب کرده و گفته است:» هیچ گونه تماسی از این 
شبکه با من گرفته نشده و اگر هم چنین پیشنهادی مطرح می شد واضح است که آن 
را نمی پذیرفتم و پاسخم منفی بود.«عادل به هر دلیلی از شبکه سه حذف شده است و 
حتی گزارش فوتبال هم به او نمی دهند. عادل عاشق فوتبال است و با فوتبال به زندگی 
خود معنا می دهد همانگونه که میرزاخانی عاشق ریاضی بود و با ریاضی به زندگی خود 
معنا می داد.میرزاخانی با خود اندیشیده بود که در ایران به عشق خود یا به کمال ریاضی 
نمی رسد و به خاطر همین عزم رفتن به ینگه دنیا کرد. شاید اگر او در ایران می ماند تنها 
یک استاد دانشگاه ساده می شد ) البته اگر از سد گزینش می گذشت(  تا دانشجویان بر 
سر یک نمره با او بحث کنند.  خودمانیم، ما قدر آدم ها را نمی دانیم. به راحتی استعدادهایی 
را که داریم به دیگران تعارف می کنیم و اجازه می  دهیم آنها سود کنند و ما حسرت 
بخوریم.عادل فردوسی پور در کدام رسانه تبدیل به ستاره شد؟ تلویزیون. حالا چرا باید 
صداوسیما به همین راحتی فردوسی پور را از دست بدهد و کاری کند که شبکه های 
ماهواره ای به او چشم طمع داشته باشند.الان بسیاری از دانشجویان و دانش آموختگان 
دانشگاه های مطرح ایران مثل صنعتی شریف در خارج درس می خوانند و کار می کنند. 
آنها به این نتیجه رسیده بودند که در ایران قدر علم و دانش آنها را نمی دانند و به خاطر 
همین عزم فرنگ کردند.مثلا اگر طرح یا اختراعی داشته باشند برای ثبت و اجرای آن 
باید از هفت خوان رستم عبور کنند و این در حالی است که در کشورهای دیگر، پله ها 
را جلوی پای آنها می آورند تا آنها بدون دغدغه مسیر خود را طی کنند.چرا ما نمی توانیم 
ظرفیت استفاده از نخبگان ایران را در داخل کشور فراهم کنیم؟ چرا غالب کسانی که برای 
تحصیل به خارج می روند برای کار به ایران بر نمی گردند؟درد دل کسانی را که در برنامه 
عصر جدید شرکت می کنند بشنوید. همه از دیده نشدن شکایت دارند. گویا در ایران رسم 
است که آدم های مستعد در هر زمینه ای محکوم به فنا هستند مگر اینکه شانس در خانه 
آنها را بزند و گرنه سیستم برنامه ای برای آدم های با استعداد ندارد.ما مثل باغبان هایی 
شدیم که گیاهان را پرورش می دهیم و آنها را به راحتی در اختیار دیگران می گذاریم تا 
خانه های خود را با گل ها و درختان ما زیبا کنند.البته باید به این نکته هم اشاره کرد که 
وضع امروز ایران در حمایت از نخبگان با گسترش شرکت های دانش بنیان و استارت آپی، 
روند خوبی پیدا کرده است اما همچنان مطلوب نیست و نخبگان نمی توانند به شرایط 

ایده آل خود برای کار و پیاده کردن طرح های خود برسند.

ارسال کدهای غلط 
برای وزیر ورزش

نه اینکه بگوییم دروغ می گویند، اما حرفی که پایه و 
نادرست.  باشد می شود مصداق سخن  نداشته  اساس 
اطلاعاتی که غلط داده شود هم که دیگر عین دروغ است. 

فضای این روزهای وزنه برداری پر شده از این گفتارهای کذب و نادرست.می گویند اگر 
وزیر حکم ریاست علی مرادی را زده بود، سهراب مرادی مصدوم نمی شد!اما یادشان 
نیست روزی که بهداد سلیمی آسیب دید، رئیس فدراسیون، درست بالای سر بهداد 
در اتاقش نشسته بود.می گویند اگر وزیر حکم ریاست علی مرادی را نزند، تیم های 
وزنه برداری نوجوانان و جوانان به  مسابقات قهرمانی آسیا اعزام نمی شوند! اما یادشان 
نیست که همین پنج ماه پیش، تیم ملی نوجوانان را قربانی مسابقات جام فجر کردند 
تا آینده های وزنه برداری ایران به مسابقات مهم قهرمانی جهان اعزام نشوند.می گویند 
قهرمان جهان و المپیک در بلاتکیفی تمرین می کند و نمی داند به مسابقات نوجوانان 
آسیا اعزام می شود! اما یادشان نیست سال گذشته همین قهرمان وقتی آرزو داشت در 
صحنه مهمتری چون رقابت های جهانی وزنه بزند، مجبور شد قهرمانی در خاک آمریکا 
را برای همیشه چال کند در ذهنش. این همه فشار برای چیست؟ این همه نگرانی برای 
چیست؟ مگر ارکان فدراسیون همان هایی نیستند که قبلا بودند؟ مگر رئیس منتخب 
مجمع, همان رئیس سابق نیست؟ پس چه دلیلی برای بلاتکلیف بودن امور اداری و 
اجرایی فدراسیون وجود دارد؟ واقعا همه این فشارها برای این است که که وزیر چند 
ساعت یا چند روز زودتر پای حکم ریاست را امضا کند؟!فدراسیون وزنه برداری طی 
هشتاد روز گذشته با سرپرستی اداره شده و کاری هم زمین نمانده. اردوی های نوجوانان، 
اردوی بزرگسالان، اردوی دختران و... البته تائید نمی کنیم این را که فدراسیون ها با 
سرپرست اداره شوند، اما کتمان هم نمی شود کرد که مثلا والیبال، بهترین افتخاراش را 
زمانی کسب کرد که فدراسیونش سرپرست داشت. یا همین کشتی که دیوار به دیوار 
وزنه برداری است، در همین چند ماه اخیر، با سرپرست، علاوه بر اینکه به عناوین مهمی 
چون قهرمانی آسیا را به دست آورد، کلی اردو و مسابقه داخلی هم برگزار کرد. وزیر ورزش 
همه اینها را خوب می داند. چه آن کدهای غلطی که می دهند و چه این فشارها را. حکم 
هم دیر یا زود امضا خواهد شد. اما مهم، فردای روزیست که حکم می آید. آیا برنامه ای 
برای خروج وزنه برداری از وضعیت موجود وجود دارد؟ آنچه ذهن وزیر را نگران می کند، 

پاسخ همین سئوال است. 

سخنگوی فراکسیون امید مجلس  تاکید کرد

ضرورت جلوگیری از تسلط 
»بابک زنجانی ها« بر منابع مالی

سخنگوی فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با اشاره به حضور زنگنه در جلسه 
این فراکسیون از حمایت فراکسیون امید از زنگنه خبر داد و گفت که تاکید این فراکسیون 

جلوگیری از تسلط بابک زنجانی ها بر منابع مالی است.
فاطمه سعیدی در خصوص جزییات جلسه فراکسیون امید با وزیر نفت اظهار کرد: 
آقای زنگنه در این جلسه توضیحات جامعی درباره شرایط تحریم و فروش نفت ارائه و 
تاکید کرد به دلیل سوء استفاده دشمنان نمی تواند مکانیزم فروش نفت و میزان فروش 
را به اطلاع مردم برساند با این حال جمع بندی نمایندگان از توضیحات ایشان این بود 
که مجموعه وزارت نفت در تعامل و همکاری با سایر ارکان نظام تمام تلاش خود برای 
دور زدن تحریم ها را انجام می دهد و اینکه می گویند ایشان انگیزه ندارد حرف بی پایه و 
اساسی است.وی افزود: متاسفانه در شرایط فعلی عده ای نادانسته تمرکز و انرژی وزارت 
نفت را معطوف به حاشیه سازی می کنند و اجازه نمی دهند تمام توان کشور صرف مقابله 
با دشمنان خارجی شود.سعیدی در خصوص مبارزه با فساد نیز گفت: حرف آقای زنگنه 
روشن است. ایشان می گوید تا زمانی که امانت مردم نزد اوست اجازه دست اندازی به 
سودجویان و کاسبان نخواهد داد به همین دلیل هر روز از جانب برخی مورد تهمت و 
دروغ قرار می گیرد.سخنگوی فراکسیون امید در رابطه با جمع بندی این جلسه نیز گفت: 
فراکسیون امید مانند گذشته از اقدامات وزارت نفت حمایت و تاکید می کند در شرایط 
فعلی باید بیش از همیشه مراقب بود تا پدیده هایی نظیر بابک زنجانی دوباره بر منابع مالی 
گسترده تسلط نیابند.سعیدی در پایان گفت: امروز همچنین قرار شد تا هفته آینده میزبان 
آقای محمدرضا خاتمی باشیم تا در خصوص دادگاهی که اخیراً برای ایشان تشکیل شده 

و دفاعیاتشان گفت و گو کنیم.

حسن بهشتی پور: 

مکانیزم ماشه اجرایی نخواهد شد
کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه اینستکس قابل تحریم نیست، افزود: 
موگرینی صراحتاً اعلام کرده مجموعه اقدامات ایران بمعنای نقض آشکار برجام نیست و 

به سمت مکانیزم ماشه نمی رود.
حسن بهشتی پور، ضمن ارزیابی نشست اروپایی ها در بروکسل گفت: »امریکا از برجام 
خارج شده و به جای اینکه وزرای خارجه اروپا بر امریکا فشار بیاورند، این فشار را بر ایران 
آورده و می گویند چرا ایران تعهدات برجامی خود را کاهش می دهد؛ در حالیکه امریکا 
باعث اولیه این مشکلات بوده؛ نه ایران!«وی با اشاره به اینکه شرکت های اروپایی بعد از 
خروج امریکا از برجام همکاری خود را با کشورمان متوقف کردند، یادآور شد: »آن ها 
این بهانه را مطرح می کنند که دولت های اروپایی بر شرکت ها کنترلی ندارند و شرکت 
ها مستقلًا عمل می کنند ولی اگر تضمین های کافی از سوی دول اروپایی به شرکت 
ها داده شود که جریمه شرکت ها را جبران می کنند، شاید زمینه ای باز شود تا آنها 
با ایران همکاری کنند.«بهشتی پور در ادامه مصاحبه با برنامه رویداد رادیو گفت وگو با 
اشاره به تحریم کوبا از سوی امریکا و ادامه دادن مراودات اقتصادی شرکت های اروپایی با 
این کشور اذعان داشت: »شرایط کوبا با ایران یکسان نبود؛ حد مبادلات کوبا ]با اروپا[ به 
اندازه ایران نیست و از طرفی تحریم های ایران در طول تاریخ بی سابقه است.«وی گفت: 
»اروپایی ها حداقل تضمین را در بحث خرید نفت نیز انجام نمی دهند؛ آنها می توانند دو 
یا چند کشور را مجاب به ادامه فعالیت نفتی با ایران نمایند یا حداقل یک بانک مشخصی 
را برای مبادلات کالایی با ایران مشخص کنند؛ ولی اروپا این حداقل ها را نیز انجام نداده 
است.«بهشتی پور با بیان اینکه اروپا به جز محکوم کردن امریکا هیچ اقدام عملیاتی انجام 
نداده است، تصریح کرد: »موگرینی صراحتاً اعلام کرده مجموعه اقدامات ایران به معنای 
نقض آشکار برجام نیست و لذا اروپا به سمت بازگشت به تحریم ها نمی رود و از این جهت 

تخفیفی برای ایران قائل شده اند.«

علی لاریجانی در دیدار با رئیس شورای عالی قضایی عراق:

رفتار آمریکا جریان های سیاسی
 ایران را متحد کرده است

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: خلاف گفته های آمریکایی ها نه تنها فروش 
نفت ایران به صفر نرسیده است بلکه جریان های سیاسی ایران بیش از هر زمان دیگر 

متحد شدند. 
علی لاریجانی روزسه شنبه  در دیدار فائق زیدان رئیس شورای عالی قضایی عراق، 
ضمن خوش آمدگویی، از اینکه عراق دوران سختی را پشت سر گذاشته و امروز 
روابط مناسبی با ایران دارد، ابراز خرسندی کرد.وی روابط ایران و عراق را ریشه دار و 
تاریخی توصیف کرد و ادامه داد: یک نمونه از عمق روابط میان ایران و عراق برگزاری 
باشکوه مراسم اربعین است که ریشه در اعتقادات دو کشور دارد که جا دارد به خاطر 
میهمان نوازی و میزبانی گرم عراقی ها از شما تشکر کنیم.رئیس مجلس شورای اسلامی 
با یادآوری موضوع لغو روادید دائم میان ایران و عراق این موضوع را مساله ای دانست که 
مورد حمایت جمهوری اسلامی ایران است و عنوان کرد: این اتفاق در روابط ایران با سایر 
کشورهای همسایه نیز محقق شده است و در نهایت لغو روادید ایران و عراق به سود 
کشور عراق است.لاریجانی با اشاره به سفر رئیس جمهوری کشورمان به عراق یادآور 
شد: یکی از مصوبات این سفر لایروبی اروندرود طبق قرارداد ۱۹۷۵ الجزایر بود که این 
موضوع بیش از ایران به سود عراق است چرا که عراق تنها همین ساحل را برای دستیابی 
به دریا دارد.رئیس قوه مقننه عنوان کرد: اگر در این زمینه موانع قانونی و حقوقی وجود 
دارد باید میان دو کشور برطرف شود.لاریجانی موضوع همکاری های اقتصادی از طریق 
سرمایه گذاری و فعالیت پیمانکاران در دو کشور را یکی دیگر از اقدامات مهم برای توسعه 
اقتصادی دو کشور دانست و عنوان کرد: ما باید شرایط را طوری رقم بزنیم که پیمانکاران 
و سرمایه گذاران در دو کشور مورد صیانت دولت ها قرار گیرند.وی با بیان اینکه آمریکایی ها 
از گذشته به دنبال جدایی میان ملت ایران و عراق بودند، گفت: اما نتیجه این سیاست های 
آمریکا صدامی بود که نهایتاً بر سر خود آمریکایی ها خراب شد.رئیس مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: امروز نیز آمریکایی ها ادعا کردند که فروش نفت ایران را به صفر خواهند 
رساند و کشور ایران را از درون به جان هم می اندازند در حالی که نه تنها فروش نفت 
ایران به صفر نرسید بلکه اقشار مختلف کشور و جناح ها و جریان های سیاسی بیش از 
هر زمان دیگری با یکدیگر متحد شدند.لاریجانی، عادی سازی روابط کشورهای اسلامی 
و عربی با اسرائیل را مساله ای خطرناک دانست و گفت: نقش عراق در این زمینه بسیار 
اهمیت دارد چرا که نباید اختلافات با کشورهای اسلامی موجب صلح و هدایت آنها به 

سمت اسرائیل شود.

محمد جواد ظریف:

 اگر ترامپ تحریم ها را بردارد 
درهای دیپلماسی کاملًا باز است

شبکه خبری " ان بی سی نیوز " نوشت: »محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران 
گفت اگر »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا مجموعه تحریم هایی را که از سال 2۰۱۷ 

علیه ایران اعمال کرده است، لغو کند، درهای دیپلماسی »کاملا باز« است. 
این شبکه خبری افزود: وزیر امور خارجه ایران روز دوشنبه در مصاحبه با »لستر 
هولت« مجری برنامه اخبار شبانه ان بی سی افزود، کشورش به دنبال جنگ با آمریکا 
نیست اما ترامپ باید تحریم های ظالمانه علیه تهران را بردارد تا راه برای مذاکره باز شود.

وی گفت، ایالات متحده آمریکا رویکرد دیپلماتیک را با خارج شدن از توافق هسته 
ای سال 2۰۱۵ بین تهران و قدرت های جهان تضعیف کرد. آمریکا میز مذاکره را ترک 
کرده است و همواره از بازگشت آنها به میز مذاکره استقبال می شود.ظریف همچنین 
گفت ایران علاقه ای به داشتن زرادخانه هسته ای ندارد هر چند که اگر بخواهد می تواند 
بمب بسازد. اگر ما علاقه مند به تولید سلاح هسته ای بودیم، می توانستیم مدتها قبل 
این کار را انجام دهیم.ان بی سی نیوز افزود: وزیر امور خارجه ایران همچنین گفت که فکر 
نمی کند ایران و آمریکا در آستانه جنگ باشند.وی در این باره گفت: من عقیده ندارم که 
رئیس جمهور ترامپ به دنبال جنگ است اما بر این باور هستم که برخی از اطرافیان این 
را می خواهند. اما فکر نمی کنم که آنها در نهایت موفق شوند و فکر می کنم که احتیاط 
و ملاحظه کاری حاکم شود. همه می دانند که ایران کشوری بزرگ و با افتخار است و ما 
حمله نظامی را جدی می گیریم.ظریف گفت؛ ایران قبل از عقب نشینی از تعهداتش در 
قبال توافق هسته ای حدود یک سال خویشتنداری و صبر را در پیش گرفت اما دولت 
ترامپ از توافقی که مذاکره وامضا شده، خارج شده است.وزیر امور خارجه ایران افزود: ایالت 
متحده با آتش بازی می کند و من فکر می کنم در هر مذاکره ای باید یک وضعیت بُرد- 
بُرد حاصل شود در غیر این صورت اوضاع به یک وضعیت باخت- باخت منجر خواهد شد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

ایران فعلًا از غنی سازی ۴.۵ درصد عبور نمی کند
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: قرار ما این نیست که از غنی سازی ۴.۵ درصد 

عبور کنیم، فعلًا در این سطح می مانیم. 
بهروز کمالوندی درباره میزان انباشت اورانیوم غنی سازی شده، اظهار داشت: در حال 
حاضر میزان انباشت اورانیوم غنی سازی شده بیش از 3۰۰ کیلوگرم است و سرعت 
انباشت افزوده می شود در واقع غنی سازی همانند لوکوموتیوی می ماند که هر چه به جلو 
می رود بر سرعتش افزوده می شود؛ درحال حاضر سطح غنی سازی ایران ۴.۵ درصد است.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این سوال که آیا ایران از سطح غنی سازی 
۴.۵ درصد عبور نمی کند، عنوان کرد: قرار ما این نیست که از غنی سازی ۴.۵ درصد 
عبور کنیم، فعلًا در این سطح می مانیم. غنی سازی همانند قطاری سریع السیر است که 
ایستگاه بعد از ۴.۵ درصد، 2۰ درصد است.کمالوندی بیان کرد: در حال حاضر نیاز فعلی 
کشور ۴.۵ درصد اورانیوم غنی سازی شده است اما اگر رآکتور تهران به سوخت نیاز داشته 
باشد- تا چند سال آینده سوخت موردنیاز تأمین است و در صورتی که این سوخت به 
ایران تحویل داده نشود ما می توانیم آن را تولید کنیم.وی ادامه داد: میزان غنی سازی 
اورانیوم در ایران تابع دو مؤلفه است؛ منطق فنی و نیاز کشور و منطق سیاسی، ممکن 
است بر اساس منطق سیاسی میزان و درصد غنی سازی تغییر کند؛ همان گونه که بر 
اساس این منطق غنی سازی ها محدود شد.سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: 

در حال حاضر کشور نیازی به غنی سازی در سطح 2۰ درصد ندارد.

فلاحت پیشه:

 ایران طرح »بازگشت در 
مقابل بازگشت« را مطرح کند 

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت که جمهوری 
اسلامی ایران باید در مقابل طرح فرانسوی ها مبنی بر توقف مقابل توقف طرحی تحت 

عنوان بازگشت در مقابل بازگشت را مطرح کند. 
حشمت الله فلاحت پیشه در تحلیلی از رفتارهای اخیر مقامات آمریکایی نسبت به 
ایران و پیشنهاد رئیس جمهور فرانسه، اظهار کرد: گام بعدی آمریکا یک نوع ارتباطی بین 
آخرین توئیت ترامپ و موضع ماکرون دارند. بعد از آنکه فرانسوی ها طرح توقف در مقابل 
توقف را مطرح کردند بلافاصله آقای ترامپ گفت که می خواهیم تحریم های تازه را شکل 
دهیم. این یعنی آمریکا به طور تلویحی موافق این طرح است. چون دیگر تحریمی نمانده 

که آمریکایی ها انجام دهند و همه تحریم ها را پیاده کردند.
به گفته وی، آمریکایی ها بخش اعظم بندهای پانزده گانه ذیل ماده ۴2 فصل هفت را 
قبلًا اجرا کردند. لذا اکنون برخی اروپایی ها موضوع توقف مقابل توقف را در ادامه برجام 
مطرح می کنند که در آن نوعی همراهی توسط آمریکا وجود دارد. لازم است که جمهوری 

اسلامی ایران هم طرحی تحت عنوان بازگشت در مقابل بازگشت را مطرح کند.
فلاحت پیشه توضیح داد: بارها گفته ام یکی از دلایلی که قفل دیپلماسی از طرف 
ایران باز نمی شود این است که فقط یک طرح را نفی یا انکار می کنیم. حال اینکه در 
دنیای دیپلماسی اگر کشوری پیشنهادی را رد کند باید در مقابل آن پیشنهاد سازنده تری 
بدهد. ما این کار را نمی کنیم. به همین دلیل لازم است در مقابل توقف به توقف طرح 
بازگشت به بازگشت را مطرح کنیم. البته که جمهوری اسلامی ایران این آمادگی را اعلام 
کرده و گفته که اگر طرف مقابل به اجرای تعهدات باز گردد ما هم آمادگی بازگشت به 

تعهدات مان را داریم.

سخنگوی وزارت امور خارجه چین :

برجام هیچ جایگزینی ندارد
سخنگوی وزارت امور خارجه چین برجام را یک توافق بین المللی کامل و جامع عنوان 

کرد و گفت که توافق هسته ای ایران هیچ جایگزینی ندارد. 
»گنگ شوانگ« روز سه شنبه در کنفرانس خبری هفتگی خود در پکن افزود: اجرای 
کامل و موثر برجام تنها راه واقعی و موثر برای حل مساله هسته ای ایران و کاهش تنش 

ها در منطقه است.
وی تاکید کرد مساله هسته ای ایران باید در چارچوب مکانیسم توافق جامع هسته 
ای حل و فصل شود در عین اینکه اطمینان از تحقق حقوق و تعهدات جامع برجام برای 

حفظ این توافقنامه حیاتی است.
این مقام چینی، آمریکا را آغازگر تنش ها و ایجاد بحران در منطقه دانست و تاکید کرد 
واشنگتن باید به خواست جامعه بین المللی احترام بگذارد و اقدامات غلط و اشتباه مانند 

فشار حداکثری بر ایران را کنار بگذارد.

رهبر معظم انقلاب گفتند: روند کاهش 
ادامه خواهد  اجرای تعهدات ایران قطعاً 
یافت و توفیقات ملت و نظام جمهوری 
اسلامی در مقابل چشمان حسرت زده 

غربی ها روز به روز بیشتر خواهد شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزسه 
شنبه در دیدار ائمه جمعه سراسر کشور با 
اشاره به »ضرورت سلوک و رفتار مردمی 
ائمه جمعه«، نماز جمعه را امری بسیار مهم، 
»تأمین کننده نیاز جامعه به ذکر و اجتماع 
و همدلی« و »زمینه ساز استقرار گفتمان 
های عالی و بصیرت بخش« خواندند و با 
انتقاد شدید از رفتار طلبکارانه اروپایی ها و 
عمل نکردن آنها به ۱۱ تعهد برجامی شان 
تأکید کردند: روند کاهش اجرای تعهدات 
ایران قطعاً ادامه خواهد یافت و توفیقات 
ملت و نظام جمهوری اسلامی در مقابل 
چشمان حسرت زده غربی ها روز به روز 

بیشتر خواهد شد.
* توجه دادن دل های مردم به ذکر 

الهی 
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار که 
در ایام چهلمین سال برپایی نماز جمعه 
بعد از پیروزی انقلاب صورت گرفت، ضمن 
تبریک ایام میلاد حضرت امام رضا )ع(، 
»توجه دادن دلهای مردم به ذکر الهی« را 
از ویژگی های مهم نماز جمعه برشمردند و 
افزودند: ویژگی دیگر نماز جمعه، »اجتماع 
همدلی،  برای  »زمینه سازی  و  مؤمنان« 

یکپارچگی و تألیف قلوب« است.
ایشان با اشاره به گستردگی نهاد نماز 
یک  عنوان  به  کشور  سراسر  در  جمعه 
زنجیره و شبکه بهم پیوسته، خاطرنشان 
کردند: این مجموعه گسترده توانایی نهادینه 
کردن عالی ترین و دشوارترین گفتمان ها 
در موضوعات اصلی و ضروری کشور را دارد 
که این، از ویژگیهای برجسته نمازجمعه 
است.ایشان، ائمه جمعه سراسر کشور را به 
تبیین اهمیت و جایگاه نماز جمعه، توصیه 
مؤکد کردند و در جمع بندی اولین محور از 
سخنان خود، گفتند: بدانیم که نماز جمعه، 
که  است  سنگینی  و  بزرگ  مسئولیت 
ویژگی های ممتازی دارد و باید این فرصت 

را مغتنم شمرد.
* لزوم توصیه به تقوا در خطبه های 

نماز جمعه 
حضرت آیت الله خامنه ای، محور دوم 
سخنان خود را به »لزوم توصیه به تقوا« در 
خطبه های نماز جمعه اختصاص دادند و 
افزودند: یکی از نیازهای امروز جامعه ما تقوا 
است که زمینه ساز حل مشکلات مادی و 
معنوی جامعه خواهد شد، اما این تقوا باید 
به صورت مصداقی و عینی در خطبه های 
نماز جمعه تبیین شود و نه به صورت توصیه 

کلی و بدون بیان مصادیق.
ایشان »تقوا در فضای مجازی« را از 
نیازهای جامعه دانستند و افزودند: یکی از 
گرفتاری های امروز ما، رواج دروغ، تهمت، 
شایعه و مسائلی از این قبیل در فضای 
مجازی است که باید در خطبه های نماز 
جمعه لزوم رعایت تقوا در فضای مجازی، 

تبیین شود.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: 
مسائل  در  تقوا  رعایت  چگونگی  »بیان 
در  مادران  و  پدران  وظایف  و  خانوادگی 
تربیت دینی و اخلاقی فرزندان«، »بیان 
در  و  زوجین  روابط  در  تقوا  مصادیق 
مسائل مربوط به اسراف در جامعه« و نیز 
»اجتناب از دروغ و تهمت در کسب و کار و 
معاملات«، از جمله مصادیق عینی و عملی 
تقوای مورد نیاز جامعه است که باید در 

نمازهای جمعه بیان شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای یکی دیگر 
از  »اجتناب  را،  تقوا  رعایت  مصادیق  از 
ناامید کردن جوانان« برشمردند و افزودند: 
برخی ها در مدارس، دانشگاهها و حتی در 
محیط های کسب و کار، به گونه ای صحبت 
می کنند که جوان از آینده ناامید می شود. 
ناامید کردن جوان یعنی گرفتن فرصت 
و قدرت عنصر جوان از کشور و جامعه 

اسلامی و این خود یک منکر است.
نحوه  و  جمعه  ائمه  عملی  »سلوک 
ارتباط آنان با مردم« سومین محوری بود 
که رهبر انقلاب اسلامی به آن پرداختند.

ایشان گفتند: رفتار و عمل ائمه جمعه باید 
به گونه ای باشد که مردم از آن دین، تقوا، 

صداقت و انقلابی گری را استشمام کنند.
* خطبه ها را کوتاه، بلیغ و رسا بیان 

کنید
با  انُس  و  بودن  »مردمی  ایشان 
مردم به صورت واقعی و غیرتصنعی« را 
جمعه  ائمه  عملی  سلوک  ضروریات  از 
برشمردند و افزودند: پیگیری مشکلات 
مردم با چهره باز و گشاده، اجتناب از رفتن 
به سمت صاحبان ثروت و قدرت و افراد 
چرب زبان، و مراقبت از نزدیکان و فرزندان، 
از موارد مهم در سلوک عملی ائمه جمعه 
است.رهبر انقلاب اسلامی در بیان نکته 
چهارم با تأکید بر »ضرورت غنی سازی 
خطبه های نمازجمعه« گفتند: خطبه ها باید 
پر مغز، آموزنده، راهگشا و حاوی پاسخ به 
سؤالات مختلف مردم به ویژه جوانان باشد.

را  با جوانان«  انس  و  »ارتباط  ایشان 
بهترین راه درک مسائل و ابهامات ذهنی 
آنان دانستند و به ائمه جمعه توصیه کردند 
هر هفته وقت مشخصی را به دیدار با جوانان 
اختصاص دهند تا بتوانند خطبه های قابل 

استفاده بیان کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای »استفاده از 
جوانان مؤمن، با فکر و مورد اعتماد را در 
ستادهای نمازجمعه« ضروری خواندند و به 
ائمه جمعه توصیه مؤکد کردند خطبه ها را 

کوتاه، بلیغ و رسا بیان کنید.
* ائمه جمعه از برخورد با دستگاه ها 

در نمازجمعه پرهیزکنند
از  »حمایت  اسلامی  انقلاب  رهبر 
جهت گیری ها و جریانهای انقلابی« را از 
وظایف ائمه جمعه کشور برشمردند اما 
تأکید کردند: در عین حمایت از جریانهای 
انقلابی باید به همه طرفها روی خوش 
نشان دهید. »حمایت از تشکلهای جوان 
و خودجوش فرهنگی در سراسر کشور« 
با  منطبق  و  انقلابی  مواضع  »اتخاذ  و 
سیاستهای نظام« دو توصیه مؤکد دیگر 

رهبر انقلاب به ائمه جمعه بود.
با  کشور  کردند:  خاطرنشان  ایشان 
»روحیه انقلابی« قابل پیشرفت کردن است 
و با حرکت انقلابی به اوج تکامل می رسد و 
هرگونه کوتاه آمدن از این مواضع، نه فقط 
به ضرر انقلاب بلکه به ضرر ملت، کشور و 
آینده ایران خواهد بود. رهبر انقلاب اسلامی، 

ائمه جمعه را از برخورد با دستگاهها در 
نمازجمعه پرهیز دادند و افزودند: گاهی یک 
منکر و مشکل بزرگ وجود دارد که با وجود 
پیگیری های مکرر حل نمی شود، بیان این 
موارد که خیلی هم نادر است، در نماز 
جمعه ایراد ندارد اما نباید به محض دیدن 
مشکلی در دستگاههای دولتی، قضایی و یا 
مراکز دیگر، آن را در خطبه ها مطرح کرد، 
چرا که تأثیر مثبت ندارد، موجب افزایش 
شکافها و اختلافها می شود و مردم را دچار 

تشویش می کند.
و  مثبت  عملکرد های  طرح   *

امیدبخش در نماز جمعه
و  مثبت  عملکردهای  طرح  ایشان 
امیدبخش در نماز جمعه را کاملًا ضروری 
خواندند و افزودند: حرکتی در زمینه رونق 
تولید در کشور شروع شده که لازم است 
مصادیق این جریان امیدبخش در خطبه ها 
خامنه ای،  الله  آیت  شود.حضرت  بیان 
تمرکز دستگاههای تبلیغاتی دشمن بر 
کردن  »ناامید  و  نظام«  »ناکارآمدنمایی 
مردم« را یادآور شدند و افزودند: باید با بیان 
واقعیات امیدبخش، مردم را در مقابل هجوم 
رسانه های بیگانه کمک کرد.رهبر انقلاب 
به  را  سخنانشان  پایانی  بخش  اسلامی 
مسائل جاری و کلی کشور اختصاص دادند 
و تأکید کردند: خوشبختانه ملت و نظام، 
عظمت و اقتدار و ثبات خود را به دنیا نشان 

داده اند و به دشمنان تحمیل کرده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
به اذعان عمدتاً پنهان مقامات کشورهای 
مختلف در مذاکرات گوناگون و سطح بالای 
سیاسی جهان گفتند: حتی در مذاکرات و 
محافلی که ما حضور نداریم، حرف از قدرت 
ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی در 
میان است که این واقعیت نشان می دهد 
نظام مردمی ایران توانسته است عظمت و 
اقتدار خود را به کوری چشم دشمنان، به 
اثبات برساند.رهبر انقلاب اسلامی، »دست 
یاری پروردگار« را عامل اصلی ایستادگی 
و موفقیت ملت در مقابل فشارها و توطئه 
های چهل ساله دشمنان خواندند و افزودند: 
اقتدار روزافزون جمهوری اسلامی در مقابل 
چشمان حسرت زده دشمنان، نشانه ی 
بی تردیدِ حمایت خداوند متعال از انقلاب 

اسلامی و ملت ایران است.
حضرت آیت الله خامنه ای در ریشه 
یابی برخورد گستاخانه غربی ها از جمله 
اروپایی ها با ایران در مسائل جاری برجامی، 
و  اشاره کردند  آنان  به خصلت »تکبر« 
گفتند: خودبزرگ بینی موجب می شود 
کنند،  درک  را  حقایق  نتوانند  غربی ها 
البته این تکبر در مقابل ملتها و کشورهای 
ضعیف برای آنان موفقیت به همراه می 
آورد، اما در مقابل ملتهایی که نمی هراسند 
و از حق خود دفاع می کنند، غربی ها را 

دچار شکست می کند.
انگلیسِ  دریاییِ  دزدیِ  ایران،   *

خبیث را بی جواب نمی گذارد 
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سخنان 

صریح وزیر امور خارجه درباره ۱۱ تعهد 
برجامی اروپایی ها در مقابل ایران و عمل 
نکردن آنها حتی به یک تعهد، گفتند: وزیر 
امور خارجه که واقعاً زحمت هم می کشد و 
ملاحظات دیپلماتیک هم دارد، به صراحت 
از عمل نکردن اروپایی ها حتی به یکی از 

تعهداتشان سخن می گوید.
ایشان خاطرنشان کردند: ما به تعهدات 
خود در برجام و حتی بالاتر از آن عمل 
کرده ایم و حالا که به علت رفتار آنها شروع 
ایم،  کرده  تعهداتمان  اجرای  کاهش  به 
اروپایی ها طلبکارانه و با پررویی می گویند 

چرا این کار را می کنید.
ایشان تأکید کردند: شما اروپایی ها که 
هیچیک از تعهدات خود را اجرا نکرده اید، 
به چه حقی از ما می خواهید که به تعهدات 
خود پایبند باشیم؟ بدانید که ما تازه کاهش 
تعهدات را شروع کرده ایم و این فرایند قطعاً 

ادامه خواهد یافت.
رهبر انقلاب با انتقاد بسیار شدید از 
دزدی دریایی انگلیسی های خبیث گفتند: 
آنها که خباثتشان برای همه آشکار است 
کشتی ما را با راهزنی دریایی ربوده اند اما 
سعی می کنند به آن شکل قانونی بدهند. 
البته عناصر مؤمن در جمهوری اسلامی این 
کارها را بی جواب نمی گذارند و در فرصت 

و جای مناسب پاسخ خواهند داد.
* دل بریدن ملت و مسئولان از 
بیگانگان موجب جوشیدن کشور از 

درون شده است
 رهبر انقلاب اسلامی با ابراز خرسندی 
از دل بریدن ملت و مسئولان از بیگانگان 
افزودند: به برکت این دل بریدن، کشور از 
درون در حال جوشیدن است و این حرکت 
موفقیت های  به  حتماً  برانگیز  تحسین 

بیشتری منجر خواهد شد.
افتخارآفرین  توانمندی های  ایشان 
دفاعی کشور را نتیجه فشارها و دل بریدن 
از بیگانگان در دوران دفاع مقدس خواندند 
و افزودند: حرکت کنونی نیز به برکت تکیه 
بر خود در زمینه های مختلف از جمله 
اقتصادی به نتایج مهمی خواهد رسید.رهبر 
انقلاب افزایش مراجعه دستگاههای دولتی 
به جوانان مبتکر، فعال و خوشفکر را از 
جمله نتایج دل بریدن از بیگانگان دانستند 
و تأکید کردند: استمرار جوشش درونی به 
فضل الهی به استغنای واقعی ایران عزیز از 

بیگانگان منجر خواهد شد.

رئیس شورای سیاستگذاری ائمه 
جمعه :

امروز در ۹۰۰ شهر 
نمازجمعه اقامه می شود 

پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، 
رئیس  حاج علی اکبری  حجت الاسلام 
شورای سیاستگذاری ائمه جمعه، نمازجمعه 
را از برکات انقلاب و از عوامل اصلی حفظ 
نظام اسلامی خواند و افزود: امروز در ۹۰۰ 
شهر نمازجمعه اقامه می شود و در طی ۴۰ 
سال گذشته با برگزاری بدون وقفه 2۰۷۹ 
هفته نماز جمعه حدود 2۰۰ هزار ساعت 
محتوا در خطبه های نمازجمعه شهرهای 

کشور ارائه شده است.
نماز  حاج علی اکبری،  حجت الاسلام 
جمعه را رسانه ای موثر خواند وخاطرنشان 
قرارگاه  عنوان  به  نمازجمعه  نهاد  کرد: 
مردمی تحقق بیانیه گام دوم، هدف اصلی 
خود را دستیابی به نمازجمعه تراز انقلاب 
ویژگی هایی همچون جامعه  با  اسلامی 
ائمه  پردازی و تمدن سازی قرار داده و 
جمعه سعی می کنند نقش خود را در 
تبیین گفتمان انقلاب اسلامی متناسب با 

شرایط کنونی و نیازهای جامعه ایفا کنند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار ائمه جمعه سراسر کشور؛

کاهش تعهداتِ برجام قطعاً ادامه خواهد داشت 
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت)2(

خبــر

معاون اول رییس جمهوری گفت: کشورهای اروپایی به 
جای جلسه و فشار بر ایران که متعهد به برجام بماند به 
آمریکا فشار بیاورند تا از تحریم های ظالمانه دست بردارد. 

»اسحاق جهانگیری« روز سه شنبه در نوزدهمین 
کنگره ملی پرسش مهر که در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، با تاکید بر اینکه هیچ تحریمی نباید به موجب برجام 
علیه ملت ایران صورت می گرفت. خطاب به اروپایی ها 
به  باید  شود  حفظ  برجام  که  می خواهید  اگر  گفت: 
تعهداتتان در برجام عمل کنید.وی ادامه داد: برگشت ما 
به تعهدات برجام کار خیلی ساده است، اگر اراده کنیم 
چند ساعت بعد همه تعهداتمان طبق برجام عمل خواهد 
شد اما این کار منوط بر این است که طرف های برجامی 

به تعهدات خود عمل کند.
معاون اول رئیس جمهوری یادآور شد: از ۶ سال عمر 
دولت تدبیر و امید چهار سال آن در تحریم کامل بود و 
تقریباً دو سال فقط در تحریم نبودیم. هم باید به کشور و 
هم به دنیا نشان می دادیم که جمهوری اسلامی ایران این 
ظرفیت را دارد که با قدرت های بزرگ مذاکره، گفتگو و 
تعامل کند و بتواند به یک توافق مهم دست پیدا کند که 
در دنیا اعلام می شد بزرگترین توافقی است که می تواند 

گره های بزرگ جهانی را با گفت وگو حل کند.
جهانگیری با بیان اینکه ایران یک طرف قضیه بود و 
شش کشور بزرگ دنیا در طرف دیگر قرار داشتند، گفت: 
مذاکرات برجام زمانی شروع شد که شش قطعنامه و 
تحریم های شورای امنیت علیه ایران تصویب شده بود و 
کشور ذیل فصل هفتم شورای امنیت به عنوان مخل امنیت 
جهانی عنوان شده بود. هنر ایرانی ها این بود که در نبرد 
دیپلماسی با قدرت های بزرگ به توافق برسند که دولت 
بعدی آمریکا بگوید در این توافق کلاه سر آمریکایی ها رفته 

است و همه چیز به نفع ایران و علیه آمریکا است.
معاون اول رئیس جمهروی اضافه کرد: بنابراین آنها کار 
غیراخلاقی انجام دادند و برخلاف حقوق بین الملل و همه 

مقررات از برجام خارج شدند.
جهانگیری یادآور شد: یکسال صبر کردیم و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی هم در طول این مدت اعلام کرد 
که ما به تمام تعهدات برجام عمل کرده ایم. بعد از یکسال 
که آنها کاری نکردند تصمیم گرفتیم که به برخی از 
تعهداتی که در برجام پذیرفته بودیم، عمل نکنیم و گفتیم 
اگر قرار باشد ما از برجام استفاده نکنیم برخی تعهداتمان 

را انجام نمی دهیم.
معاون اول رئیس جمهوری گفت: پذیرفته بودیم که 
3۰۰ کیلو اورانیوم غنی شده بیشتر در ایران نداشته باشیم 

یا درصد غنی سازی بیشتر از 3.۶۷ درصد نباشد.

*  دنیا باید بداند با کشوری بی اراده ای روبرو 
نیست 

وی افزود: دنیا باید بداند با کشوری بی اراده ای روبرو 
نیست بلکه با مردمی متمدن و تاریخ ساز روبرو است. 
نمی شود که توافقی شود بعد یک طرفه به هم بزنند و بعد 

تحریم کنند و بگویند بیایید مذاکره کنید.
جهانگیری با بیان اینکه در این شرایط منابع بودجه ای 
ما تحت تأثیر قرار گرفته است، گفت: مسئولان آموزش و 
پرورش شرایط اقتصادی و بودجه ای کشور را بیان کرده و 
فرهنگیان را در جریان شرایط دولت قرار دهند. فرهنگیان 

می توانند به ما کمک کنند و مشورت دهند.
وی یادآور شد: ما در بودجه ۴۴۰ هزار میلیارد تومانی 
برای سال ۱3۹۸ تصویب کرد ۱۵۰ هزار  که مجلس 
میلیارد تومان چیزی حدود یک سوم درآمد نفت است. 
دشمنان ایستاده اند که درآمد نفت را صفر کنند که این 
کار تا حدودی در بودجه ما تأثیر می گذارد. البته آنها موفق 
نخواهند شد که صادرات نفت ما را صفر کنند ولی به 

هرحال تأثیر خواهد گذاشت.
معاون اول رئیس جمهور گفت: ما در این ۶ سال 
علیرغم اینکه ۴ سال آن در دوران تحریم بودیم و الان 
هم در آن شرایط هستیم، تلاش کردیم آموزش و پرورش 
در بین دستگاه ها در رأس افزایش هزینه ها قرار بگیرد. در 
بودجه سال ۱3۹۸ منابعی که برای آموزش و پرورش در 
نظر گرفته ایم نسبت به سال ۱3۹2 نزدیک به 3 برابر است 
در حالی که هیچ دستگاه و بخش دیگری در کشور با چنین 

شرایطی افزایشی روبرو نبوده است.
جهانگیری ادامه داد: البته این افزایش به معنای این 
نیست که ما راضی هستیم و آموزش و پرورشی ها هم راضی 
هستند، معنای آن این است که با توجه به محدودیت های 
موجود، دولت آنچه که در توان داشته است سعی کرده به 

این نهاد حیاتی توجه کند.
جهانگیری گفت: امیدوارم در سال ۱3۹۸ بتوانیم مسائل 
آموزش و پرورش را علیرغم همه محدودیت هایی که برای 
دستگاه ها ایجاد کردیم حل کنیم. مکرر از زبان خود من 
شنیده اید که به همه وزیران و همه دستگاه گفته ام که 
در سال ۱3۹۸ هدف صرفه جویی هزینه ها است و باید 

صرفه جویی شود.

* دغدغه مالی معلمان باید رفع شود 
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به مصوبات جلسه 
سران قوا اظهار داشت: ما در جلسه سران سه قوه مصوبه ای 
داریم که در اولین قدم گفتیم بودجه ۴۴۷ هزار میلیاردی 
مصوب مجلس به بودجه 3۸۶ هزار میلیاردی تبدیل شود. 

یعنی چیزی حدود بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان از آن کم 
شود. این کم شدن در همه دستگاه ها اثر می گذارد. البته 
امیدوارم که این کم شدن در آموزش و پرورش اثر نگذارد و 
بتوانیم- اگر خداوند در بخش درآمدی عنایت بیشتری کرد 
و مدیران ما درآمد بیشتری وصول کردند- بتوانیم به همه 
تعهداتی که در زمینه های رتبه بندی و مطالبات فرهنگیان 

داده ایم، عمل کنیم.
* باید تفکر انتقادی در جامعه توسعه پیدا کند

وی در ادامه گفت: کارکرد دیگر بسیار مهم آموزش و 
پرورش معطوف به سوال و پرسش نوزدهم رییس جمهور 
است. رییس جمهور روی موضوع مهارت آموزی مکرر 
تاکید دارند. البته این را ما به عنوان یک دغدغه جدی داریم 
که فارغ التحصیل دانشگاهی و آموزش و پرورشی ما مهارتی 

آموخته و قادر باشد که فعالیتی را انجام دهد.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: مهارت به هر 
حال برای رشد و تعالی فردی و اجتماعی جزو اولویت 
که  آموزی  دانش  باید  است  پرورش  و  آموزش  های 
زندگی  مهارت  آید  می  بیرون  پرورش  و  آموزش  از 
و تصمیم گیری را یاد گرفته باشد. ما در زندگی در 
شرایطی قرار می گیریم که باید تصمیم بگیریم. مهارت 
تفکر انتقادی را باید یاد بگیریم و کاری کنیم که تفکر 

انتقادی در جامعه توسعه پیدا کند.
جهانگیری اضافه کرد: توانایی مقابله با هیجانات از 
مهمترین مهارت هایی است که دانش آموز وقتی از مدرسه 
بیرون می آید باید آموخته باشد چرا که ما در لحظاتی تحت 
تاثیر هیجاناتمان قرار می گیریم و حرف هایی می زنیم و 
تصمیماتی می گیریم که مضر به حال جامعه است و باید 

بتوانیم هیجاناتمان را در کنترل خود قرار دهیم.
ی به مهارت حل مساله و همزیستی با دیگران اشاره 
کرد وگفت: باید بتوانیم حتی اگر هم همدیگر را قبول نداریم 
و به یکدیگر انتقاد داریم بتوانیم با یکدیگر زندگی کنیم چرا 
که ما یک ملت و جامعه هستیم. باید این مهارت ها را داشته 

باشیم.
جهانگیری در ادامه به مهارت های کارآفرینی و کسب 
و کار اشاره کرد و افزود: مهارت کسب و کار در مقطعی که 
ما امروز در آن قرار داریم با ۱۰ سال گذشته بسیار متفاوت 
است. تحلیل آموزش و پرورش از تحولات کسب و کارها 
باید به سمتی باشد که دنیا به سمت آن حرکت می کند 
باشد تا متناسب با آن بتواند برنامه ریزی کند. از دهه گذشته 
به سرعت اقتصاد دنیا به سمت اقتصاد دیجیتال حرکت 
می کند در این شرایط کارآفرین موفق کارآفرینی است که 
متکی به مغز خود باشد و به دنبال استفاده از تکنولوژی 

های روز باشد.

معاون اول رییس جمهوری:

اروپا به آمریکا فشار بیاورد تا از تحریم های ظالمانه دست بردارد

مصطفی داننده

رضا پور عالی
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ترمیمزخمهایسلولیبانوعیپمادگیاهی
 محققان در یک شرکت دانش 
محصولی  تولید  به  موفق  بنیان 
برای سرعت درمان و ترمیم زخم، 

فرآیند تکثیر و رشد سلول شدند.
به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
نقل از معاونت علمی و فناوری، 
غلامحسین محمدی، مدیرعامل 
در  دانش بنیان،  شرکت  یک 
در  موفق  پژوهش های  خصوص 

زمینه تولید محصولی با ویژگی ترمیم سلولی و درمان سوختگی گفت: فعالان فناور این 
شرکت دانش بنیان با همکاری مرکز تحقیقات سوختگی دانشگاه شیراز پمادی را تولید 

کرده اند که ضمن درمان سوختگی به تکثیر سلولی کمک می کند.
این فعال فناور با اشاره به این که پایه این محصول گیاهی است، عنوان کرد: این درمان 
که بر اساس خواص منحصر به فرد گیاه »برازمبل« تولید شده است. این محصول که در 
شکل پماد ارائه می شود، توانسته است کارآمدی خود را در درمان و ترمیم عارضه های 

پوستی همچون سوختگی به خوبی نشان دهد.
محمدی با اشاره به این که داروی تولیدشده، عاری از عوارض سمی و مضر است، 
افزود: در مراحل گوناگون آزمایش های انجام شده روی این دارو، رشد سلولی با سرعت 
بسیار بالاتری صورت گرفته است. همچنین تاییدیه مرکز مطالعات مقایسه ای دانشگاه 
علوم پزشکی شیراز، ضد باکتری عفونتی و سمی بودن این فرآورده دارویی را تأیید می کند.
وی در خصوص کاربردهای متنوع پاد برازمبل گفت: این محصول علاوه بر زخم های 
سطحی می تواند در درمان زخم های پوستی و سلولی، زخم های دیابتی و زخم بستر به 

خوبی کارامدی خود را نشان دهد.
وی این محصول تولیدشده را منحصر به فرد و بدون نمونه مشابه خارجی عنوان کرد و 
افزود: این پماد با توجه به ویژگی های یادشده و برخورداری از خواص ویژه، در نوع خود 
مشابه دیگری ندارد. این محصول همچنین دارای ویژگی انعطاف دمایی بالایی است و در 
دماهای مختلف قابل نگهداری بوده و فاسد نمی شود. ضمن این که فرآیند ترمیم سلولی 

را به طور کامل محقق می کند.
این فعال فناور خاطر نشان کرد: تعدادی از دانش آموختگان متخصص در حوزه های 
تخصصی چون سلول های بنیادی، زیست فناوری و سرطان در این شرکت مشغول فعالیت 

هستند و بر روی تحقیق و توسعه محصولات دانش بنیان جدید کار می کنند.
وی با اشاره به کارآمدی پایه این محصول دانش بنیان در دیگر حوزه های درمانی گفت: 
این محصول با مختصری تغییرات فرمولی کارامدی خود را در بهبود درمان بیماری سالک 
نیز اثبات کرده است و مقدمات و مکاتبات با وزارت صحت افغانستان صورت گرفته تا این 
محصول بتواند در صورت ورود به بازار این کشور، به درمان بیش از ۷۰ هزار بیمار مبتلا به 

این عارضه کمک کند.

خودروهایزرهیرباتیکارتشآمریکاسال
آیندهعرضهمیشوند

آزمایش خودروهای   آمریکا  ارتش 
و  کرده  آغاز  را  خود  رباتیک  زرهی 
قصد دارد از سال آینده میلادی آنها 
را مورد استفاده قرار دهد. کنترل این 
ربات های جنگی از راه دور و توسط 
سربازان صورت می گیرد و برای آنها 
قابلیت های تهاجمی متنوعی در نظر 

گرفته شده است.
 تولید این زره پوش های خودران با 
همکاری شرکت بی ای ای سیتمز صورت گرفته است. محصولات یادشده انواع مختلفی 
دارند و در شرایطی که برخی از آنها برای گشت زنی و انجام عملیات شناسایی مورد 
استفاده قرار خواهند گرفت، تعدادی دیگر برای حمله و تیراندازی نیز قابل بهره برداری 
می باشند.  علیرغم خودران بودن این زره پوش های رباتیک، امکان هدایت آنها توسط 
راننده نیز وجود دارد، مسلسل های خودکار نیز بر روی برخی مدل های این زره پوش ها 

تعبیه شده است.
 گفتنی است ارتش آمریکا برای تأمین نیازهای خود در حوزه رباتیک و هوش مصنوعی 
به طور گسترده از توانایی های شرکت های فناوری بهره می گیرد که از جمله آنها می توان 
 Northrop ،برای طراحی سیستم های مبتنی بر هوش مصنوعیRaytheon و Leidos به
Grumman در حوزه علوم رایانه پیشرفته و آموزش و امور اطلاعاتی اشاره کرد. این 
شرکت ها در مجموع از طریق همکاری های تحقیقاتی با وزارت دفاع آمریکا طی سال های 

۲۰۱۳ تا ۲۰۱۷ حدود ۱.۸ میلیارد دلار درآمد داشته اند.

شدند  موفق  بار  نخستین  برای  آمریکایی  پژوهشگران 
نحوه عملکرد روش های درمانی موثر در جوانسازی پوست 

را توضیح دهند.
بیشتر افراد برای از بین بردن چین و چروک ها، جای 
زخم ها و لکه های صورت، از لیزر و دارو استفاده می کنند اما 
هیچ وقت عملکرد روش های مؤثر در جوان سازی پوست، به 

طور کامل توضیح داده نشده است.
 Johns Hopkins("پژوهشگران "دانشگاه جانز هاپکینز
University( آمریکا، دریافته اند که جوانسازی پوست با 
 Retinoic( "کمک لیزر و داروهای حاوی "رتینوئیک اسید
acid(، مسیر مولکولی متداولی را دنبال می کند. این مسیر 
مولکولی که موجب می شود سلول های پوست احساس 
در  داده اند،  دست  از  را  آر.ان .ای  مولکول های  که  کنند 
موش ها مورد بررسی قرار گرفت و مشخص شد که نقش 

مهمی در بازسازی فولیکول های موی موش ها دارد.
"لوئیس گارزا")Luis Garza(، استادیار پزشکی پوست 
دانشگاه جانز هاپکینز گفت: درک فرآیندهای زیستی ورای 
به  و  بازسازی کمک کند  به  آسیب های سلولی می تواند 

شکل گیری درمان های جدید منجر شود.

موش ها  که  بودند  آگاه  موضوع  این  از  پژوهشگران 
از  پس  را  مو  فولیکول های  می توانند  انسان ها  برخلاف 
داشتن یک زخم عمیق بازسازی کنند. پژوهش های اخیر 
گرازا نشان داد که از دست دادن بخش هایی از آر.ان .ای 

موسوم به "dsRNA" می تواند به این بازسازی کمک کند.
فرضیه پژوهشگران این پروژه، این بود که ممکن است 
دلیل این موضوع، آزاد شدن dsRNA توسط سلول های 
آسیب دیده محل زخم باشد. گرازا و همکارانش کنجکاو 
صورت  درمان های  در  نقشی   ،dsRNA آیا  که  بودند 
لیزر،  با  درمان  جمله  از  پوست  جوانسازی  برای  گرفته 
میکرونیدلینگ و سایش صورت دارد. همه این درمان ها، با 
آسیب موقت به سلول های پوست همراه هستند و اگرچه 
کارایی آنها در حال حاضر اثبات شده اما پژوهشگران هنوز از 
نحوه کارکرد آنها مطمئن نیستند. پژوهشگران، نمونه هایی 
و  چروک ها  کردن  برطرف  برای  که  بیمار   ۱۷ بافت  از 
لکه ها صورت خود، مراحل درمان جوانسازی با لیزر را در 
"بیمارستان جانز هاپکینز" )JHH( می گذراندند، جمع آوری 
کردند. همه این بیماران، زنان نژاد قفقازی با میانگین سنی 
با لیزر را روی صورت و بازوهای  ۵۵ سال بودند و درمان 
خود انجام می دادند. بافت های پوست این بیماران پیش 

از درمان با لیزر و یک هفته پس از درمان جمع آوری شد.
گرازا و همکارانش، سطح بیان ژن را در هر نمونه تحلیل 
کردند و دریافتند علاوه بر ژن های مؤثر در تولید رتینوئیک 
از  نیز پس   dsRNA در مؤثر  بیان ژن های  پوست،  اسید 

درمان با لیزر، در سطح بالاتری صورت می گیرد.
پژوهشگران پس از این مرحله، سلول های پوست انسان 
را با dsRNA درمان کردند تا اثر درمان لیزر را شبیه سازی 
درون  اسید  رتینوئیک  میزان  مراحل،  این  از  پس  کنند. 
تجاری  تولید  یافت.  افزایش  برابر  از ۱۰  بیش  سلول ها، 
رتینوئیک اسید، در حال حاضر برای درمان آکنه، چروک 

و لکه های صورت به کار می رود.
گرازا افزود: موفقیت آمیز بودن لیزر و رتینوئیک اسید در 
جوانسازی پوست، اتفاقی نیست. عملکرد این روش ها، در 
مسیرهای مولکولی مشابهی صورت می گیرد اما هیچ کس 
تاکنون نحوه عملکرد آنها را به طور کامل مشخص نکرده 

است.
پژوهشگران برای درک بیشتر این ارتباط، دوباره موش ها 
را مورد آزمایش قرار دادند. آنها دریافتند که پروتئینی موسوم 
به "TLR۳"، در موش ها و انسان ها مشترک است. هنگامی 
حذف  موش ها  بدن  از  را  پروتئین  این  پژوهشگران،  که 
کردند، موش ها قدرت بازسازی فولیکول های مو را پس از 
زخمی شدن از دست دادند اما هنگامی که پژوهشگران، 
رتینوئیک اسید را به موش ها منتقل کردند، توانایی بازسازی 
فولیکول به آنها بازگشت. نتایج این پژوهش، یک مسیر 
مولکولی را نشان می دهند که TLR۳ را شامل می شود و به 

آغاز تولید رتینوئیک اسید کمک می کند.
گرازا ادامه داد: رتینوئیک اسید در حال حاضر، نقش 
مهمی در کاهش چین و چروک دارد و هیچ کس از عامل 
آغاز کار آن آگاه نیست. اکنون ما می دانیم که آسیب به 
dsRNA می تواند به آغاز فعالیت پروتئین TLR۳ و تولید 

رتینوئیک اسید منجر شود.
شاید یافته های این پژوهش، به ارائه راهبردهایی برای 
کاهش چین و چروک ها و لکه های صورت منجر شوند و 
درمان با لیزر و رتینوئیک اسید را در روش های بهتری با هم 
ادغام کنند. همچنین شاید این یافته ها به روش هایی برای 

بازسازی فولیکول مو ختم شوند.
گرازا اضافه کرد: انسان ها پس از سوختگی نمی توانند 
ساختارهایی مانند فولیکول مو را بازسازی کنند. شاید این 
بازسازی  و  بهبود زخم  برای  راهبردهایی  بتوانند  یافته ها 

چنین ساختارهایی ارائه دهند.

پژوهشگران "دانشگاه مونترآل")Université de Montréal( کانادا در مطالعه اخیرشان 
از  آنها  استفاده  زمان  نوجوانان مدت  افسردگی  از دلایل  یکی  رسیده اند  نتیجه  این  به 
شبکه های اجتماعی است و استفاده طولانی مدت از این شبکه ها می تواند سبب افسردگی 

آنها شود.
پژوهشگران کانادایی در مطالعه اخیر خود هزاران نوجوان کانادایی را مورد بررسی قرار 
دادند و دریافتند نوجوانانی که به مدت طولانی از شبکه های اجتماعی استفاده می کنند 
احتمال افسردگی در آنها زیاد است و این در حالی است که احتمال ابتلا به افسردگی در 

نوجوانانی که بازی های ویدیوئی انجام می دهند و با رایانه کار می کنند، کم است.
طی این مطالعه پژوهشگران نزدیک به ۴۰۰۰ فرد ۱۲ ساله را به مدت چهار سال مورد 
بررسی و مطالعه قرار دادند و از هری ک از این افراد درخواست کردند تا هر سال یک 

پرسش نامه را پر کنند و طی آن درباره زمان استفاده از رسانه های اجتماعی، تلویزیون، 
بازی های ویدئویی، رایانه و حال روحی خود توضیح دهند.

پس از انجام بررسی ها پژوهشگران دریافتند استفاده بیش از حد از شبکه های اجتماعی 
بیش از بقیه با افسردگی مرتبط بود و بازی های ویدیوئی، رایانه و تماشای تلویزیون با 

افسردگی ارتباط بسیار پایینی داشت.
به گفته محققان شبکه های اجتماعی به طور بالقوه باعث آسیب به سلامت روان نوجوانان 
می شوند چرا که ممکن است در آنها مواردی را مشاهده کنند که تصویر واقعی زندگی انسانها 
نیست اما آنها خلاف این را درک می کنند و خود را با آن افراد مقایسه می کنند و هنگامیکه 
نمی توانند به آن موقعیت ها دست یابند، ناراحت شده و احتمال افسردگی در آنها افزایش 

می یابد.

یک سیستم هوش مصنوعی برای نخستین بار به تنهایی 
دارویی را ابداع کرده است. این دارو واکسنی برای آنفلونزا 
است که هم اکنون آزمایش های کلینیکی انسانی آن در 

آمریکا آغاز شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از فیوچریسم، بیشتر 
اوقات دانشمندان میلیاردها دلار و ساعت های متمادی 

صرف توسعه داروهای جدیدی می کنند که بیشتر آنها قبل 
از آنکه حتی روی انسان آزمایش شوند، شکست می خورند.
در سال های اخیر برخی از توسعه دهندگان دارو مشغول 
از هوش  استفاده  با  تا  بودند  روش های جدیدی  بررسی 
یک  اکنون  کنند.  کشف  جدیدی  داروهای  مصنوعی 
سیستم هوش مصنوعی توانسته به تنهایی دارویی جدید 
آنفلونزا  برای  جدیدی  واکسن  نیز  دارو  این  دهد.  توسعه 

است.
های  »الگوریتم  مذکور  مصنوعی  هوش  سیستم 
هوشمند برای کشف پزشکی« یا SAM نام دارد و محصول 
پژوهش های محققان دانشگاه »فلیندرز« در استرالیا است.

پژوهش  این  محققان  از  یکی  پتروفسکی«  »نیکلای 
می گوید: ما اطلاعاتی درباره ترکیبات شیمیایی که سیستم 
ایمنی بدن انسان را فعال می کنند و همچنین ترکیباتی که 
هیچ تأثیری بر این سیستم ندارند را به هوش مصنوعی وارد 

کردیم.
در مرحله بعد محققان یک برنامه رایانه ای توسعه دادند 
که قابلیت تولید هزاران میلیارد ترکیب شیمیایی را داشت 
و به SAM اجازه داد درباره انتخاب بهترین و تاثیرگذارترین 

ترکیبات تصمیم گیری کند.
محققان برخی از برترین گزینه های انتخابی سیستم 
هوش مصنوعی را ترکیب کردند و آنها را روی سلول های 

خون انسان در آزمایشگاه آزمایش کردند.
واکسن  یک  گزینشی  شیمیایی  ترکیبات  این  از  یکی 
آنفلونزا بود که آزمایشات بعدی نشان داد روی حیوانات 

بسیار تأثیرگذار است.
آزمایش های کلینیکی این واکسن جدید روی انسان ها 
در آمریکا آغاز شده است. اگر آزمایش ها طبق برنامه پیش 
برود و موفقیت آمیز باشد، انسان وارد عصر جدیدی می شود 

که هوش مصنوعی هر روز داروهای جدیدی می سازد.

پوستچطوربازسازیوجوانسازیمیشود؟

شبکههایاجتماعیاحتمالافسردگیجوانانراافزایشمیدهد

هوشمصنوعیواکسنساخت

علمیوسلامت

خوشبو کننده طبیعی بسازید

روشهایطبیعیخوشبوکردنبدن
درتابستان

در فصل تابستان به دلیل بالا رفتن دما تعریق بدن افزایش پیدا می کند؛ میزان و حتی 
بوی بد عرق در افراد متفاوت است و بعضی افراد چند ساعت بعد از حمام کردن، بدنشان 

بوی عرق می گیرد. چند بار حمام کردن در روز امکان پذیر نیست.
استفاده از عطر و ادوکلن برای رفع این مشکل همیشه کارساز نیست، حتی گاهی 
ترکیب ادوکلن با عرق بدن، بوی نامطبوعی را ایجاد می کند. از طرف دیگر عطرهای 
موجود در بازار با ترکیبات مصنوعی ساخته  شده اند که بسیاری از مردم به آن آلرژی دارند. 
این جور وقت ها بهترین کار استفاده از خوشبوکننده های طبیعی است. چند گام ساده و 

طبیعی برای خوشبو بودن در تابستان را در این مطلب برایتان آورده ایم.
گام اول: اسپری گیاهی بسازید

یک بطری اسپری پلاستیکی بسازید و آن را با آب معمولی )ترجیحاً آب جوشیده خنک 
شده( پرکنید؛ سپس روغن های ضروری را حدود ۴۰ تا ۴۵ قطره )6۰ میلی لیتر( به آب 
اضافه کنید و اسپری را تکان دهید. در نظر داشته باشید که روغن ها و آب به طور طبیعی 
در طول زمان جداسازی می شوند، بنابراین قبل از استفاده از آن باید هر بار بطری را تکان 
دهید. روغن ضروری عصاره یک گیاه است که بر اساس تقطیر بخار یا آب آن به دست 
می آید. این روغن ها از گیاهان مختلفی به دست می آیند و به همین خاطر می توانند 
اثرات مختلفی بر روی بدن داشته باشند. بعضی از این روغن ها از طریق پوست و برخی 

از طریق تنفس وارد بدن گردد. تعدادی از این روغن ها در ادامه معرفی شده اند.
1-روغن درخت چای

درخت چای یک گیاه مفید برای از بین بردن باکتری ها و قارچ های روی پوست است 
که بوی مطبوعی دارد و به همین دلیل از آن برای رفع بوی بدن می توان استفاده کرد. 
برای استفاده می توانید روغن درخت چای را به آب اضافه کرده و بعد از حمام، به زیر 

بغلتان اسپری کنید.
2- روغن اسطوخودوس

روغن گیاهی اسطوخودوس یکی دیگر از روغن هایی است که باعث مرگ باکتری های 
بدن می شود. برای خوشبو شدن بدن می توانید از مخلوط این روغن با جوش شیرین، 
خمیر درست کنید و آن را به زیر بغلتان بمالید؛ سپس اجازه دهید خمیر روی پوستتان 

خشک شود و آنگاه آن را بشویید.
3- روغن لیمو

روغن لیمو ازجمله روغن هایی است که هم می توان از طریق تنفس و دهان مورد 
استفاده قرار بگیرد و هم می تواند بر روی پوست اعمال شود. این روغن برای پاک سازی 
بدن از سموم مفید است و باعث سم زدایی بدن از طریق خون و کبد می شود. کافی است 
۱ الی ۲ قطره از این روغن را با یک لیوان آب مخلوط کرده و دو بار در روز بنوشید و یا آن را 

در آب بریزید و به بدن اسپری کنید.
4-اسانس گریپ فروت

درمان عفونت های  در  که  است  باکتریایی  دارای خواص ضد  گریپ فروت  اسانس 
پوستی مؤثر واقع می شود و از این اسانس می توان به عنوان یک عطر خوشبوکننده 

طبیعی بدن استفاده کرد.
گام دوم: دم نوش شنبلیله

تخمه شنبلیله نوعی آنتی اکسیدان است که نه تنها سموم بدن را از بین می برد بلکه از 
عفونت هایی که منجر به بوی بد می شود، جلوگیری می کند. برای خوشبو کردن بدن 
می توانید تخمه این گیاه را دم کنید و بعد از 6 الی ۸ ساعت بنوشید. این گیاه را می توانید 

حتی به چای هم اضافه کرده و میل کنید.
گام سوم: انتخاب رنگ و جنس مناسب لباس

الیاف طبیعی مثل پنبه یا کتان، عرق را به خود می گیرند درحالی که الیاف مصنوعی 
آن را جذب نمی کند و باعث رطوبت و بوی بد عرق می شود بنابراین بهتر است در فصل 
تابستان از لباس هایی با الیاف طبیعی مانند ابریشم، نخ، پنبه و کتان استفاده نمایید. 
همچنین دقت کنید که رنگ لباس هم نقش مؤثری در میزان تعریق بدن دارد، چنانچه 
رنگ های روشن و خنک، حرارت بدن را به تعادل می رسانند و نور خورشید را کمتر جذب 

می کنند.
گام چهارم: استفاده از پودر بچه

پودر بچه برای بزرگسالان هم قابل استفاده است. این پودر به دلیل رطوبت گیری پوست 
را تا حدی خشک نگه می دارد و از عرق کردن بیش  از حد جلوگیری می کند. پودر بچه در 
طول روز باید چندین بار مورد استفاده قرار بگیرد زیرا مانند جوش شیرین قوی نیست اما 

بوی مطبوع و خوشایند آن به پای جوش شیرین نمی رسد!
گام پنجم: نعناع درمانی کنید

نعناع از جمله گیاهان خنک کننده بدن است که مصرف آن به صورت خوراکی 
می تواند تاثیر زیادی در کاهش میزان تعریق بدن در فصل تابستان داشته باشد؛ به همین 
دلیل بهتر است مصرف نعناع را در برنامه غذایی خود قرار دهید. علاوه بر این حمام 
کردن با عصاره یا انسانس نعناع می تواند به خنک کردن، کاهش میزان تعریق و خوشبو 
شدن بدن کمک کند. برای این کار می توانید ۴ الی 6 قطره از انسانس نعناع را به وان 

حمام اضافه کنید و نیم ساعت در آن دراز بکشید.

یک اورولوژیست :

استرسموجبرشدتومورهایسرطان
پروستاتدرمردانمیشود

 یک اورولوژیست گفت: استرس باعث رشد و گسترش تومورهای سرطان پروستات در 
مردان می شود و می تواند به وخیم تر شدن بیماری منجر شود.

رضا کرمانی  افزود: سرطان پروستات، شایع ترین سرطان بعد از سرطان پوست در 
مردان است و در ۸۰ درصد مردان بالای 6۵ سال دیده می شود.

وی تصریح کرد: از هر هفت نفر، یک نفر در تمام مدت عمر خود ممکن است مبتلا به 
سرطان پروستات شود، تومور پروستات بسیار آهسته رشد می کند و بیشتر مواقع محدود 
به محل خود است، به طوری که تغییری در شکل و اندازه غده پروستات به وجود می آید.
کرمانی گفت: بعضی از انواع این سرطان به سرعت رشد می کند و به قسمت های دیگر 
غده پروستات یا به استخوان ها، غدد لنفاوی و ریه منتشر می شود که بسیار خطرناک 
است اما اگر سرطان پروستات در مراحل اولیه تشخیص داده شود، درمان آن با موفقیت 
انجام خواهد شد. وی اظهار داشت: سرطان پروستات زمانی بروز می یابد که سلول های 
سرطانی به بافت طبیعی پروستات هجوم می آورند و اگر تشخیص داده نشود ممکن 
است به سایر قسمت های بدن انتشار یابد. این پزشک، جریان ادرار ضعیف و دردناک، 
وجود خون در ادرار، درد ناحیه لگن، کمر، ران ها، تورم در ناحیه لگن، پشت و ران ها را 
از علائم سرطان پروستات برشمرد و تصریح کرد: ارزیابی مرتب حتی برای کسانی که 
جراحی پروستات داشته اند نیز ضروری است، زیرا جراحی پروستات نمی تواند تضمینی 
در برابر جلوگیری از سرطان پروستات باشد. کرمانی ادامه داد: مصرف سبزی ها و 
میوه ها از جمله گوجه فرنگی برای پیشگیری از سرطان پروستات بسیار مفید است و 
خوردن ماهی و مواد غذایی حاوی روی و یا مکمل های آن، ویتامین E، سلنیوم و امگا ۳ 
می تواند درجلوگیری از این سرطان نقش داشته باشد. وی افزود: عدم مصرف دخانیات 
نیز یکی دیگر از راه های پیشگیری از سرطان پروستات است؛ گاهی ممکن است سرطان 
به صورت پنهان و بدون هیچ نشانه ای پیشرفت کند و ماه ها یا حتی سال ها بعد نشانه های 
خود را بروز دهد، بنابراین انجام آزمایش های منظم در پیشگیری و درمان به موقع سرطان 
پروستات نقش مهمی دارد. به گزارش ایرنا بر اساس آمار وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، سرطان پروستات در رتبه چهارم سرطان های شایع کشور قرار دارد و 
آمارها نشان می دهد که بین ۵ تا ۱۰ درصد بیماران مبتلا به سرطان پروستات در مراحل 
پیشرفته بیماری تشخیص داده می شوند که این مساله هزینه های هنگفتی از جمله 
هزینه هورمون درمانی، رادیوتراپی و بازتوانی بیماران را به همراه دارد. ثبت اطلاعات 
دقیق بیماران مبتلا به منظور پیگیری صحیح بیماران ضروری است و تاکنون بیش از 
چهار هزار مورد سرطان پروستات از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ثبت 

و پیگیری شده است.

بسیاری از کسانی که در سنین رشد یا بلوغ به پزشک مراجعه 
می کنند و از کوتاهی قدشان شکایت دارند، پزشک برای آن ها 
رادیوگرافی ساده استخوان های مچ دست را درخواست می کند. 
در واقع پزشک با مشاهده عکس مچ دست، سن استخوانی را 
تشخیص می دهد و می فهمد که آیا صفحه رشد استخوان های 
یا نه در صورتی  که سن  باز است و هنوز جای رشد دارد  فرد 
استخوانی فرد بالا باشد و صفحه رشد بسته  شده باشد، دیگر 
جایی برای رشد طولی استخوان ها نخواهد بود. واقعیت آن است 
که در انتهای استخوان ها صفحه ای به نام اپی  فیز وجود دارد که 
در سنین رشد از جنس غضروف است و با تأثیر از هورمون رشد، 

غضروف  سازی می کند.
با گذشت زمان این غضروف ها به ترتیب شروع به استخوانی 
و  می شوند  ساخته  جدید  غضروف هایی  و  می کنند  شدن 
به این  ترتیب استخوان رشد طولی می کند و به  اصطلاح درازتر 
می شود. تقریباً در حوالی سن ۱۸ سالگی، این صفحات رشد از 
حالت غضروفی به حالت استخوانی درمی آیند و دیگر استخوان 
رشد طولی نمی کند. در این حالت است که پزشکان اصطلاحاً 

می گویند، صفحات رشد استخوانی بسته شده اند.
اگر در سنی هستید که صفحات رشد استخوان هایتان هنوز 
بسته نشده است، می توانید با تغییراتی در سبک زندگی خود، 
ترشح هورمون رشدتان را افزایش دهید و به بلندتر شدن قدتان 

امیدوار باشید.
یک  به  مراجعه  قد  افزایش  شانس  تعیین  برای  راه  بهترین 
متخصص ارتوپدی و متخصص غدد درون ریز است. عمده رشد 
قد در آقایان تا پایان سن ۲۲ سالگی و در خانم ها تا پایان ۱۸ 
سالگی است، البته با نزدیک شدن به سال های پایانی این دوره، 
مقدار رشد قدی کاهش می یابد و پس از بسته شدن صفحات 

رشد استخوانی افزایش طولی استخوان ها متوقف می شود.
شانس افزایش قد

شانس بسیار بالا: دختران تا زیر ۱۲ سال و پسران زیر ۱۴ سال
شانس متوسط: دختران زیر ۱۸ سال و پسران زیر ۲۰ سال

شانس کم: دختران بالای ۲۰ و پسران بالای ۲۳ سال
شانس بسیار کم: دختران بالای ۲۵ و پسران بالای ۲۸ سال

قدبلندی و قدکوتاهی بیشتر یک پدیده ژنتیکی و ارثی است 
والدین  که  هرکسی  که  نمی شود  دلیل  این  اما  اکتسابی،  تا 
قدکوتاهی داشته باشد محکوم است به کوتاه ماندن. قد متوسط 

یک فرد به  صورت ژنتیکی به قد متوسط پدر و مادر خودش 
می رود.

چندراه وجود دارد که شما می توانید با انجام آن ها تا حدی 
باعث افزایش ترشح هورمون رشد شوید: )که در صورت بسته 

نشدن صفحات رشد استخوانی، می تواند مفید باشد( 
۱- خواب کافی و منظم باعث افزایش مقدار هورمون رشد در 

طول روز می شود.
۲- به  جای اینکه سه وعده غذایی و در هر وعده مقدار زیادی 
غذا مصرف کنید، سعی نمایید وعده هایی غذایی خود را به 
شش وعده غذایی برسانید تا در هر وعده مقدار کمتری غذا 
مصرف کنید، زیرا مصرف زیاد مواد غذایی که دارای اندیس 
گلیسمی بالا )قند بالا( هستند، بدن را وادار می کند که مقدار 
انسولین بیشتری ترشح نماید. این مسئله نه  تنها منجر به ذخیره 

چربی اضافی در بدن می شود، بلکه ممکن است جریان هورمون 
رشد را در بدن متوقف کند.

به این نکته مهم اشاره می کنیم که مصرف غذاهای حاوی 
قند کمتر، از آزاد شدن انسولین جلوگیری خواهد کرد. ورزش 
کردن، خواب کافی، تغذیه صحیح و کاهش استرس، نه  تنها 
شما را سالم تر نگه می دارد، بلکه غده هیپوفیز قدامی را برای 
انجام وظایف خویش که یکی از آن ها ترشح هورمون رشد است، 

تشویق می کند.
۳- انجام ورزش های کششی روزمره مثل نرمش های روزانه، 
تأثیر مستقیمی بر روی ترشح هورمون رشد دارند. مقدار و دفعات 
ترشح هورمون رشد با فعالیت ورزشی شدید مرتبط هست. بعد 
آزاد  بدن  در  بیشتری  رشد  هورمون  شدید  ورزشی  فعالیت  از 
می شود. برای اینکه شما بیشترین بهره را از فعالیت ورزشی به 

دست آورید، باید مطمئن باشید که مدت و شدت فعالیت ورزشی 
شما برای ایجاد پاسخ مناسب )تحریک هیپوفیز قدامی برای 

ترشح هورمون رشد( کافی است.
ورزش های بی هوازی شدید و پیاده روی به مدت حداقل ۳۰-
۲۰ دقیقه باید انجام شود. ورزش های کششی خاصی وجود 
آزاد شدن هورمون رشد  باعث  تا حدی  دارد که ممکن است 
شوند. با انجام حرکات کششی که مستلزم کار گروهی ماهیچه ها 
هست، شدت فعالیت ورزشی بالا می رود و به دنبال آن غده 
هیپوفیز قدامی مجبور می شود که هورمون رشد بیشتری آزاد 
نماید. شرکت در فعالیت های ورزشی هوازی شدید نیز می تواند 

باعث افزایش ترشح هورمون رشد شود.
۴- بیشترین مقدار هورمون رشد در دو ساعت اولیه خواب 
غذایی  وعده  خواب  از  قبل  ساعت  دو  هرگز  می شود.  ترشح 
سنگین )حاوی مقادیر زیاد مواد غذایی( مصرف نکنید، زیرا 
نیاز به انسولین بالا بعد از مصرف زیاد مواد غذایی، از آزاد شدن 
هورمون رشد به مقدار زیاد جلوگیری می کند. در نتیجه بدن 

نمی تواند از فواید استراحت بهره مند شود.
۵- مصرف لبنیات سه واحد در روز. هر واحد می تواند ۱ لیوان 
شیر یا ۱ لیوان ماست یا ۲ لیوان دوغ باشد. )مثلًا روزانه ۲ لیوان 

شیر و یک لیوان ماست بخورید(
برای افزایش قد، روزانه 9۰ گرم گوشت یا ۱ لیوان حبوبات 
پخته، ۲ تا ۳ لیوان شیر و لبنیات دیگر به همراه سبزیجات فراوان 
باشند  داشته  قدبلندتری  که می خواهند  میل شود. کسانی 
هفته ای دو بار غذای دریایی میل کنند و هر روز چند عدد، بادام، 
بادام زمینی و گردو بخورند. غذاهای دریایی مثل ماهی، میگو 
و دانه های روغنی حاوی املاح زیادی هستند و فواید بسیاری 

برای نوجوانان دارند.
در میان مواد مغذی، مصرف به  اندازه ی پروتئین ها و املاح 
بسیار اهمیت دارد. یک نوجوان باید پروتئین مورد نیازش را هر 
روز و به  خصوص چند مرحله در طول روز دریافت کند. بهتر است 
پروتئین مصرفی از منابع پروتئین حیوانی باشد مثل گوشت 
گوسفند و گاو، مرغ و ماهی، تخم مرغ و شیر. در میان املاحی 
که برای رشد قدی لازم اند کلسیم، فسفر، منیزیم، روی و فلوئور 
از اهمیت ویژه برخوردار هستند. منابع کلسیم: لبنیات مثل 
شیر، ماست، پنیر است. فسفر و منیزیم در گوشت و دیگر منابع 

پروتئین و حبوبات فراوان است. فلوئور نیز در آب موجود است.

افزایش ترشح هورمون رشد با تغییر در سبک زندگی

تا چه سنی شانس افزایش قد داریم؟

مزایایباورنکردنیتنفسعمیقراازیادنبرید!
اگر هر روز پنج تا ده دقیقه وقتتان را با تمرکز لازم و حضور ذهن صرف تنفس عمیق بکنید، 

شاهد 6 مزیت شگفت انگیز آن خواهید بود.
محققان دانشگاه نورث وسترن می گویند یک تنفس عمیق از راه بینی مغز را تقویت و 

حافظه را سریع تر می کند.
تنفس عمیق علاوه بر این که گامی موثر برای بازیابی انرژی است، منجر به دفع سموم و 

حتی بهبود سلامت دستگاه گوارش نیز می شود:
کنترل استرس و اضطراب: پژوهشگران علوم پزشکی در آکادمی آمریکایی پزشکان 
خانواده می گویند تنفس عمیق موثرترین راه کار برای کاهش استرس است. به گفته آنها، 
در تکنیک تنفس عمیق لازم است که روی یک سطح صاف به پشت دراز بکشید یک دست 
خود را روی معده و دست دیگر را روی قفسه سینه خود قرار دهید. در این وضعیت به آرامی 
نفس بکشید و مطمئن شوید که در حین تنفس معده اندکی بالا بیاید. پس از فرو بردن هوا 
یا عمل دم نفس خود را یک تا دو ثانیه نگه دارید. سپس عمل بازدم را به آرامی انجام داده 

و اجازه دهید معده پایین برود. این تکنیک را تکرار کنید تا کم کم آرامش بر شما غلبه کند.
حذف سموم از بدن: دی اکسید کربن در اقع همامن سمومی است که در فرایند 
متابولیسم از بدن بیرون می آید و باید به طور منظم خارج شود. با این حال زمانی که ریه 

ها عادت به تنفس سریع داشته باشند، این سموم و ضایعات به طور کامل از بدن خارج 
نمی شوند. تجمع سموم در بدن مشکلاتی همچون التهاب، خستگی، اضافه وزن، تحلیل 
عضلانی و فشار خون بالا را به دنبال خواهد داشت. شما باید در طول روز حداقل ۲ تا ۳ بار 

به مدت ۱۰ دقیقه تنفس عمیق داشته باشید تا سموم به طور کامل از بدنتان خارج شوند.
کاهش درد: اکثر ما هنگام درد شدید نفسمان را حبس می کنیم و البته این مکانیسم 
طبیعی مغز است. با این حال اگر هنگام دردهای مزمن ناشی از آرتریت، لوپوس، فیبرومیالژیا 
و ... نفس عمیق داشته باشید، این کار باعث ترشح اندورفین بیشتر خواهد شد که نقش 
مسکن طبیعی را در بدن دارد. علاوه بر این، تنفس عمیق باعث کاهش اسیدیته بدن می 

شود و محیط بدن را قلیایی تر می کند. قلیایی بودن بدن، کنترل درد را راحت تر می کند.
بهبود ریه ها: تنفس عمیق باعث بهبود عملکرد ریه ها و جلوگیری از ذات الریه و دیگر 
عوارض بعد از عمل جراحی می شود.تنفس عمیق باعث می شود اکسیژن بیشتری به 
سلول های بدن برسد. بدون اکسیژن کافی، شخص بیشتر در معرض مشکلات ریوی و 
حتی بیماری قلبی قرار می گیرد. تنفس عمیق برای کسانی که مشکوک به بیماری های 
ریوی یا تنفسی هستند نیز مفید است. روزی ۱۰ دقیقه تنفس عمیق به کاهش مشکلات 
تنفسی همچون آسم، بیماری انسدادی مزمن ریوی، برونشیت و حتی درد قفسه سینه 

کمک می کند.
کاهش وزن: یک الگوی تنفسی منظم و عمیق می تواند به کاهش وزن شما کمک کند. 
تنفس عمیق باعث می شود اکسیژن بیشتری به بدن برسد و این به چربی سوزی بیشتر و 
موثرتر کمک می کند. طبق پژوهش ها، یک برنامه منظم یوگا و تنفس، شاخص توده بدنی را 
کاهش می دهد. تمرین تنفس عمیق باعث انقباض عضلات شکمی و اصلاح جریان خون 
به قسمت های مختلف مغز می شود و فعالیت های متابولیسمی مغز را تغییر می دهد. علاوه 
بر این، زمانی که اکسیژن بیشتری به مولکول های چربی )که از اکسیژن، کربن و هیدروژن 
تشکیل شده اند( می رسد، این مولکول ها تجزیه و به دی اکسید کربن و آب تبدیل می 

شوند.
حساسیت  آرام،  تنفس  که  داد  نشان   ۲۰۰۵ سال  در  پژوهشی  فشارخون:  کاهش 
بارورفلکس سرخرگی را بهبود می بخشد و فشار خون اولیه )فشار خونی که دلیل مشخصی 
ندارد( را کاهش می دهد. تنفس عمیق ابتدا با تقویت و فعال سازی سیستم پاراسمپاتیک، 
باعث آرامش می شود. سپس، با کمک به تجزیه نمک، دفع آن را راحت تر می کند. برای 
کنترل فشار خون و حفظ سلامت قلب، روزی دو یا سه مرتبه، تنفس شکمی را به مدت ۱۰ 

دقیقه تمرین کنید.
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با شعار »همه با هم حامی آب باشیم«؛

همایش بزرگ پیاده روی خانوادگی در قم 
برگزار می شود

و  آب  شرکت  همگانی  آموزش  مدیر   
فاضلاب استان قم گفت: همایش بزرگ 
پیاده روی خانوادگی با شعار »همه با هم 

حامی آب باشیم« در قم برگزار می شود.
اشاره  با  ابراهیمی  کربلایی  محمد 
آب  مصرف  رشد  و  هوا  دمای  افزایش 
اظهار  تاکنون  جاری  سال  ابتدای  از 
داشت: امروز بیش از هرزمان دیگر نیاز 
به فرهنگ سازی مصرف بهینه آب داریم 
کنیم.  گذر  کنونی  شرایط  از  بتوانیم  تا 
مصرف،  مدیریت  لزوم  بر  تأکید  با  وی 
صرفه جویی و پرهیز از اسراف در مصرف 
و  آب  شرکت  کرد:  خاطرنشان  آب 
فرهنگ سازی  که  سال هاست  فاضلاب 
و  آموزش  همکاری  با  را  زمینه  این  در 
پرورش در مدارس آغاز کرده است. مدیر 
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت 

آب و فاضلاب استان با بیان اینکه در حال حاضر بیش از ۸ هزار حامی آب در مدارس 
استان فعالیت می کنند، یادآور شد: آموزش های لازم در خصوص اهمیت آب و روش های 
صرفه جویی در مصرف به حامیان آب ارائه شده تا بتوانند در مدارس مروج این فرهنگ 
باشند. وی سال ها کمبود آب و خشکسالی را در کشور به ویژه استان قم مورد توجه قرار 
داد، تصریح کرد: امروز بیش از هر زمان دیگر نیاز به حفاظت و حراست از منابع آبی 
داریم بنابراین همه باید حامی آب باشیم. کربلایی با بیان اینکه در همین راستا و در تداوم 
برنامه های فرهنگی شرکت آب و فاضلاب برگزاری همایش بزرگ پیاده روی خانوادگی را با 
شعار »همه با هم حامی آب باشیم« را در دستور کار قرار دادیم، ابراز داشت: این همایش 
با مشارکت اداره کل ورزش و جوانان و برخی دیگر از دستگاه های استان جمعه ۲۸ تیرماه 
برگزار خواهد شد. وی مسیر برگزاری این همایش را حدفاصل میدان ارتش )فلکه ایران 
مرینوس( تا بوستان علوی اعلام کرد و ابراز داشت: این همایش از ساعت ۶ و ۳۰ دقیقه 
آغاز و در پایان با برگزاری مراسمی به قید قرعه به ۱۷۷ نفر از شرکت کنندگان جوایز ارزنده ای 
اهدا خواهد شد. مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم 
از همه شهروندان دعوت کرد تا ضمن حضور در این برنامه فرهنگی و ورزشی، گامی در 

راستای حفظ و حراست از نعمت الهی آب بردارند.
  

معاون تعلیم و تربیت سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( قم :

طرح اوقات فراغت در ۲۰۰ پایگاه بسیج قم به 
اجرا درآمد

معاون تعلیم و تربیت سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( قم گفت: طرح اوقات فراغت 
تابستانی با عنوان جوانه های صالحین در ۲۰۰ پایگاه بسیج این استان اجرایی شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین مجید شرفی نیا در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: این 
طرح برای استفاده همه گروه های سنی کودک، نوجوان و جوان در بخش های مختلف 

فرهنگی، ورزشی، اردویی و نظامی به صورت رایگان می باشد.
وی با اشاره به اینکه طرح تابستانی اوقات فراغت بسیج از انتهای خردادماه آغاز شده 
است و تا پایان شهریورماه ادامه دارد، افزود: هدف اصلی از اجرای این طرح، جذب 
نوجوانان و جوانان علاقه مند به پایگاه های بسیج و بهره مندی از برنامه های متنوع آن 
است. وی ادامه داد: با تعامل و همکاری سایر دستگاه های فرهنگی همچون اداره کل 
تبلیغات اسلامی و کانون مساجد، بخشی از برنامه های طرح تابستانی بسیج در قم به 

صورت مشارکتی برگزار می شود که از تأثیرگذاری بیشتری نیز برخوردار است.
شرفی نیا گفت: در طرح تابستانی بسیج، برنامه های متنوعی به تناسب امکانات پایگاه ها 
و نیاز شرکت کنندگان تدارک دیده شده که از جمله مهمترین آنها برگزاری کلاس های 
تلاوت و روخوانی قرآن کریم برای آشنایی بیشتر نوجوانان و جوانان استان با معارف الهی 
است. وی بیان کرد: همچنین تلاش شده است تا برنامه های نظامی و جذاب همچون 
آشنایی با انواع سلاح و باز و بست کردن آن برای نوجوانان و جوانان شرکت کننده در این 
طرح اجرا شود. وی ادامه داد: توجه به بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی و تبیین خواسته های 
رهبر معظم انقلاب از نوجوانان و جوانان از دیگر محورهای مورد توجه در طرح اوقات فراغت 
بسیج است. شرفی نیا گفت: آموزش نوجوانان و جوانان برای داشتن حضوری مؤثر و سالم 
در فضای مجازی و آشنایی با آسیب های آن نیز در برنامه های طرح اوقات فراغت تابستانی 
بسیج استان قم مورد توجه قرار گرفته است. وی بیان کرد: برنامه های ساماندهی اوقات 
فراغت بسیج تنها برای فصل تابستان نیست و این نهاد در همه ایام سال برای جذب و 

آموزش نوجوانان و جوانان استان برنامه های متنوعی را تدارک دیده است.
 

مدیر کل سیاسی استانداری قم:

فعالیت خانه احزاب قم افزایش می یابد
 مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات و تقسیمات کشوری استانداری قم، گفت: فعالیت 
خانه احزاب استان در آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی در سال جاری به منظور 

ایجاد شور و نشاط بیشتر انتخاباتی در سطح استان تقویت می شود. 
مرتضی بابایی بیان کرد: در سال جاری تلاش خواهیم کرد تا با همکاری خانه احزاب 
استان از ظرفیت تمام جناح ها و شخصیت های فعال سیاسی دارای مجوز برای برگزاری 
انتخاباتی پرشور استفاده شود و آحاد مردم بتوانند از نظرات مختلف در حوزه سیاست با 

توجه به چارچوب های تعیین شده بر اساس قانون بهره مند شوند.
وی ادامه داد: درسال هایی که انتخابات برگزار می شود، شور و نشاط سیاسی مردم 
افزایش می یابد، بنابراین باید شرایط برای برگزاری انتخاباتی پرشور و دشمن شکن آماده 

باشد که در همین رابطه خانه احزاب استان می تواند نقش موثری ایفا کند.
وی بیان کرد: خانه احزاب استان از سلیقه های متنوع و مختلف سیاسی فعال در کشور 
ایجاد شده است، مدیریت آن به صورت انحصاری در دست جریان خاصی نیست و احزاب 
و تشکل سیاسی فعال در قم می توانند در آستانه انتخابات سال جاری از ظرفیت خانه 
احزاب برای بیان دیدگاه ها و نظرات خود پیرامون مسائل مختلف کشور و استان استفاده 
کنند. انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین میاندوره ای پنجمین دوره 

مجلس خبرگان رهبری، اسفندماه امسال در سراسر کشور برگزار می شود.
بابایی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: برای تقویت جایگاه خانه احزاب قم، از 
رئیس آن برای شرکت در شورای اداری استان دعوت به عمل می آید و از نظرات وی در 

اتخاذ تصمیمات لازم برای پیشبرد اهداف استان استفاده می شود.
وی بیان کرد: قم از جمله استان های پیشرو کشور در زمینه ایجاد و تقویت جایگاه خانه 
احزاب بوده است و توانسته فضای تعاملی مثبتی را میان جریانات سیاسی مختلف فعال در 
استان ایجاد کند. وی ادامه داد: طیف های سیاسی مختلف از جمله اصولگرایان، اصلاح 
طلبان، اعتدالیون و مستقلین در خانه احزاب استان حضوری فعال دارند و در همین رابطه 
فضای گفت و گوی آزاد سیاسی در چارچوب قانون میان ایشان فراهم است. هدف از راه 
اندازی خانه احزاب، تشکیل یک نهاد صنفی برای دفاع از حقوق احزاب و مجموعه هایی 
که دارای مجوز فعالیت سیاسی هستند، می باشد؛ به طور کلی در خانه احزاب به عنوان 

یک مجموعه صنفی مطالبات احزاب از مجموعه های حاکمیتی پیگیری می شود.
 

معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم :

۷۰رشته صنایع دستی در قم وجود دارد
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره 
به وجود ۷۰ رشته صنایع دستی در این استان گفت: حدود ۴ هزار و ۷۶۰ هنرمند صنایع 

دستی در قم در رشته های مختلف صنایع دستی مشغول فعالیت هستند. 
شاهین ایل بیگی پور در جلسه تعامل میراث فرهنگی قم با بخشداری، شوراها و دهیاران 
بخش سلفچگان این استان، افزود: سیاست سازمان میراث فرهنگی، ایجاد واحدهای بوم 

گردی ارزان قیمتی است که در این زمینه گام های بسیار خوبی برداشته شده است.
وی با اشاره به اهمیت توسعه بوم گردی در استان گفت: در بوم گردی، گردشگران با 
آداب و رسوم، غذاهای محلی، موسیقی و نوع زندگی مردم منطقه از نزدیک آشنا می شوند 
و در فعالیت های روزمره آنان مشارکت می کنند. ایل بیگی، میراث فرهنگی را بیانگر فرهنگ 
و تمدن یک ملت و منطقه دانست و اظهار داشت: آب انبارها، کاروانسراها، خانه های 
تاریخی، بقاع متبرکه و امامزدگان از جمله آثار تاریخی و تمدنی است که به دست ما رسیده 
و ما می بایست به بهترین نحو آن را به آیندگان تحویل دهیم که در این راستا همه مردم و 
مسئولین وظایفی بر عهده دارند. معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم با تاکید بر توجه به ضرورت حفظ میراث فرهنگی اظهار داشت: 
برای صیانت از این میراث کهنسال تعامل و همکاری بخشداران، شوراها و دهیاران استان 
ضروری است. وی با اشاره به افزایش تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی هنرمندان 
صنایع دستی تا سقف ۵۰۰ میلیون ریال گفت: این تسهیلات با سود چهار درصد و با 
دوره بازپرداخت ۵ ساله است که متقاضیان مشاغل خانگی بخش صنایع دستی در 
مناطق روستایی می توانند این تسهیلات را دریافت کنند. معاون میراث فرهنگی قم ادامه 
داد: مرمت و احیای آثار تاریخی که دارای مالکیت خصوصی است بر اساس تفاهم نامه 
مشارکتی در عملیات مرمت، تأمین مصالح، تهیه طرح مرمت و تأمین نیروی انسانی تا بهره 

برداری از این اثر و احیای آن امکان مشارکت میراث فرهنگی وجود دارد.
وی با اشاره به تلاش میراث فرهنگی قم برای ثبت میراث معنوی و ناملوس استان گفت: 
آداب و رسوم مناطق مختلف از جمله آثار معنوی است که امکان ثبت آنها در فهرست آثار 
ناملموس وجود دارد به همین دلیل همکاری دهیاران برای شناسایی و معرفی این میراث 

برای پیگیری ثبت آنها ضروری است.

حمدالله عمادی حیدری

کارشناسان مسائل اجتماعی معتقدند اگرچه خال کوبی 
اما  است  شدن  متمایز  برای  تلاش  نوعی  جوانان  برخی 
رواج این پدیده به خاطر تبعات زیانبار فرهنگی، اجتماعی و 
بهداشتی آن نباید نادیده گرفته شود و لازم است برنامه ریزان 
نیاز جوانان برای دیده شدن را در جهت درست هدایت کنند. 
اختلال  بین  مستقیمی  رابطه  معتقدند  نیز  روانشناسان 
وجود  خال کوبی  و  هیستریونیک  یا  نمایشی  شخصیت 
 B دارد. این اختلال یکی از اختلال های شخصیت کلاستر
می باشد. فرد دارای شخصیت نمایشی یا هیستریونیک در 
وضعیت ناپایدار روحی است چرا که خودباوری در وی متأثر از 
توجه دیگران است. شخصیت نمایشی بسیار تمایل به جلب 
توجه دارد تا جایی که برای رسیدن به این مقصود به کارهای 
نامتعارفی مثل خودکشی دست می زند. اگر نتواند نظر دیگران 

را به خود جلب کند، سرخورده و افسرده می شود.
خال کوبی یا تتو که از قدیم در ایران و دیگر نقاط جهان 
برای پوشاندن برخی عیوب جسمی و در مواردی برای زیبایی 
توسط بانوان برخی اقوام استفاده می شده امروز به شکل 
پیدا کرده  و مبتذلی در میان جوانان رواج  افسار گسیخته 
از نظر شرعی  و  ندارد  قانونی  است. گرچه خال کوبی منع 
حرام نیست اما از نظر عرف جامعه این اقدام، ناپسند بوده 
و دید مثبتی نسبت به افرادی که بخشی یا همه بدنشان را 
خال کوبی کرده اند وجود ندارد. امروزه، حتی خال کوبی از 
سوی برخی اراذل و اوباش، مروجین ابتذال و فساد اخلاقی 
و شیطان پرستان به عنوان یک پیام رسان برای ترویج عقاید و 

افکار انحرافی استفاده می شود.
خال کوبی بدن دیگر به اراذل و اوباش یا مردان و زنان بدنام 
محدود نشده و بسیاری از توده های مردم و حتی گروه های 
مرجع مثل هنرمندان و ورزشکاران هم به خال کوبی بدنشان 

روی آورده و به ترویج این پدیده کمک کرده اند.
و بهداشتی، خال کوبی روی  کارشناسان مسائل پزشکی 
بدن را عامل بسیاری از بیماری های پوستی و عامل انتقال 
بیماری های عفونی از جمله هپاتیت و ایدز اعلام کرده اند و 

نسبت به عواقب جسمی و روحی آن هشدار داده اند.
درباره عواقب خال کوبی،  کارشناسان ضمن هشدار  این 
یادآور شده اند که بیشتر رنگ های استفاده شده در خال کوبی 
برای مصارف دیگر ساخته شده اند و اغلب در درازمدت، این 

رنگ ها وارد خون شده و به سرطان در افراد می انجامند.
را  شعری  خود  بازوی  روی  که  ساله ای   ۲۰ جوان  سینا 
خال کوبی کرده درباره این تجربه به خبرنگار ایرنا گفت: من 
روی بازویم خال کوبی انجام دادم چون می خواهم از دیگران 
لحظات  خال کوبی،  با  می توان  من  نظر  به  باشم.  متفاوت 
گذشته را ماندگار کرد. میلاد یک جوان ۲۸ ساله که خود را 
مربی بدنسازی معرفی کرد نیز، خال کوبی کردن را مد روز 
دانست و گفت: از طریق شبکه های اجتماعی و کانال های 
مربوط به مد با خال کوبی آشنا شده و برای به روز بودن این 
کار را انجام داده است. وی درباره پذیرفته نشدن خال کوبی 
در جامعه ایرانی نیز گفت: برای من مهم نیست که دیگران 
درباره من چه فکر می کنند و آنچه را خودم خوب بدانم، انجام 
می دهم. بهرام، یک جوان ۳۵ ساله هم که آثار تلاش برای از 
بین بردن خال کوبی روی مچ دستش پیداست به خبرنگار ایرنا 
گفت: تلاش زیادی برای از بین بردن خال کوبی هایم کردم و 
حاضر شدم برای از بین بردن آنها به پوست دستم آسیب بزنم.

وی گفت: فریب دوستانم را خوردم و در دوره نوجوانی جوگیر 
شدم و خال کوبی کردم. بعدها به خاطر همین خال کوبی ها از 
استخدام در یکی از ارگان های نظامی محروم شدم. تا زمانی 
که خال کوبی ها را پاک نکرده بودم از پوشیدن لباس های 

آستین کوتاه خودداری می کردم که آبرویم پیش فامیل نرود.
*خال کوبی رفتاری تقلیدی است

»امان الله قرایی مقدم« جامعه شناس با اشاره به ریشه های 
تاریخی و فرهنگی خال کوبی در ایران و اشاره به این موضوع در 

آثار شعرای ایرانی به خبرنگار ایرنا گفت: در میان ایلات مختلف 
قشقایی، کرد، آذری ها و … خال کوبی زنان در بین دو ابرو و 
دست ها رواج داشته است. وی، دلیل رواج گسترده خال کوبی 
در میان جوانان امروز را آمدن دستگاه های تتو و الگوبرداری 
جوانان از افراد مشهور دانست و افزود: جوانانی که خال کوبی 
می کنند در حقیقت دارند التماس می کنند که شما را به خدا 
قسم بیایید ما را ببینید. این استاد دانشگاه به جهانی بودن 
پدیده خال کوبی و الگوگیری برخی جوانان مدگرا از هیپی 
ها، رپ ها و دیگر گروه های مرجع در غرب اشاره کرد و گفت: 
رسانه ها و به طور خاص فضای مجازی در ترویج مدگرایی غربی 

و از جمله خال کوبی نقش مؤثری داشته اند.
وی گفت: خال کوبی نوعی پیام رسانی ناپسند هم هست 
چرا که اراذل و اوباش با خال کوبی های خود شناخته می شوند 
با خال کوبی،  زنان خیابانی هم  برخی کشورها  در  و حتی 
خود را از دیگر زنان متمایز می کنند. قرایی مقدم، زمینه های 
یادآور  نیز  را  خانوادگی و محیطی روی آوردن به خال کوبی 
شد و ادامه داد: به قول مکتب شیکاگو، بسیاری از افرادی 
که خال کوبی کرده اند تحت تأثیر محیط زندگی و دوستانشان 
به این کار روی آورده اند. وی افزود: از نظر مکتب شیکاگو، 
افراد از طریق یادگیری از محیط و به طور خاص از طریق 
آسیب های  دچار  مشهور  و  مرجع  گروه های  از  الگوبرداری 
اجتماعی می شوند و این مشکلات آنها ژنتیکی نیست. این 
استاد دانشگاه، افرادی را که دارای عقده های روانی و دچار 
خودکم بینی هستند را در قبال آسیب های اجتماعی آسیب 
پذیر عنوان کرد و گفت: به لحاظ روانشناختی، رواج پدیده 
اگویسم )خودپرستی( نیز در ترویج خال کوبی مؤثر بوده است 
چرا که وقتی ظاهر افراد جایگاه آنها را در بین مردم تعریف 
می کند افراد به سمت تغییر ظاهر طبیعی خود می روند. وی، 
شیء سروری )وجهه خواهی و تشخص طلبی با کمک اشیا( را 
یکی از وجوه جهان امروز دانست و اضافه کرد: در جهان امروز 
که نقش مادیات در زندگی مردم رو به فزونی است و مردم از 
ذهنیات و معنویات فاصله گرفته اند افراد با ماشین، زینت آلات 

و ظاهرشان نزد دیگران خودنمایی می کنند.
این استاد جامعه شناسی به نظریات »الکساندر پیتیریم 
سوروکین« یکی از جامعه شناسان اروپا درباره فرهنگ غرب 
اشاره کرد و گفت: بر اساس نظریه وی، از قرن شانزدهم به 
بعد، پول و مادیات بر دنیای غرب حاکم شده در حالی که قبل 
از آن در زمان یونان باستان، علم و در دوره هایی هم دین بر 
این جوامع حکمفرما بود. قرایی مقدم، حسی شدن جوامع 
امروز را یادآور شد و گفت: چون جامعه امروز مادی و حسی 
شده است، جوانان با دیدن خال کوبی سلبریتی ها طالب 
آن می شوند. وی افزود: اصلاح محیط در اصلاح جوانان و 
جلوگیری از روی آوردن آنها به خودنمایی از طریق خال کوبی 
تأثیر به سزایی دارد و لازم است گروه های مرجع و افراد مشهور 

بیشتر مراقب رفتارها و ظاهر خود باشند.
*الگوسازی ضرورت جامعه امروز است

»حجت الاسلام مهدی شیخ« عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی نیز در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: 
گرچه خال کوبی از لحاظ شرعی اشکالی ندارد اما به لحاظ 

عرفی با الگوهای فرهنگی ما سازگار نیست.
وی، خال کوبی را ناشی از شور جوانی و تلاش برخی جوانان 
و گفت: متولیان  ارزیابی کرد  از دیگران  بودن  برای متمایز 
و  تمایلات  درست  هدایت  برای  است  لازم  کشور  فرهنگی 

نیازهای جوانان برنامه ریزی کنند.
این مدرس دانشگاه معتقد است نباید تلاش برای حذف 

این ناهنجاری به برخوردهای تند با جوانان منتهی شود.
حجت الاسلام شیخ اضافه کرد: فرهنگ سازی برای حذف 
پدیده خال کوبی باید به صورت ملایم و با رعایت احترام و از 
روش های اثبات گرایانه انجام شود. وی خواستار آگاه سازی 
جوانان درباره تبعات بهداشتی و فرهنگی خال کوبی شد و 
گفت: جوانان باید نسبت به ناپسند بودن خال کوبی آگاه 

شوند و در جامعه برای ریشه کنی آن فرهنگ سازی شود.

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
درباره نقش افراد مشهور در ترویج خال کوبی بین جوانان نیز 
گفت: وقتی ورزشکاران و بازیگران سینما و تلویزیون خال کوبی 
هایشان را بی محابا در رسانه ها به نمایش می گذارند نمی توان 
با جوانان کوچه و خیابان برخورد سلبی کرد که چرا خال کوبی 

هایشان را به نمایش گذاشته اند.
وی افزود: ابتدا باید فرهنگ سازی شود و یکی از ابعاد این 
فرهنگ سازی، وجهه دادن به افراد فرهیخته دانشگاهی و 
حوزوی و علمی است تا جوانان آنها را به عنوان الگو انتخاب 
کنند. حجت الاسلام شیخ خواستار بررسی چرایی انتخاب 
سلبریتی ها به عنوان الگو از سوی جوانان امروز شد و گفت: 
اینکه چرا افراد فرهیخته و دانشگاهی و حوزی برای جوانان 
الگو و مرجع نیستند دلایل مختلفی دارد. وقتی سطح درآمد 
یک استاد دانشگاه با یک سلبریتی خیلی فاصله دارد طبیعی 

است که جوانان به سمت سلبریتی ها کشیده می شوند.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی افزود: یک 
قهرمان ورزشی باید در ورزش الگو باشد و یک هنرمند باید در 

زمینه هنری خاصی که فعالیت دارد مطرح باشد.
*جوانان از آسیب های خال کوبی خبر ندارند

»اصغر مسعودی« دیگر عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
از  گذشته  در  گفت:  ایرنا  خبرنگار  به  نیز  اسلامی  شورای 
خال کوبی در موارد محدودی مثل پوشاندن عیوب مادرزادی 

و اکتسابی یا برای زیبایی استفاده می شده است.
وی گفت: خال کوبی حتی در گذشته برای اثبات پهلوانی 
استفاده می شده و نقش و نگاری که خال کوبی می شد با 
شخصیت فرد متناسب بود و در واقع، افراد ظاهرشان نمایانگر 
شخصیت درونی شأن بود. این مدرس دانشگاه افزود: امروز 
به  و  داده  از دست  را  اصالت خود  متأسفانه خال کوبی هم 
جلوه ای از تهاجم فرهنگی تبدیل شده است. وی ادامه داد: 
در جامعه ای که این همه الگوهای غنی ملی و دینی وجود 
اولیای  باید رزمندگان دفاع مقدس و  دارد؛ در شرایطی که 
الهی الگوی جوانان ما باشند خواننده های رپ و هیپی و … 
الگوی جوانان ما شده اند. مسعودی به آسیب پذیر بودن برخی 
جوانان در قبال تبلیغات خال کوبی در فضای مجازی نیز اشاره 
با خال کوبی در فضای  تبلیغاتی که در رابطه  کرد و گفت: 
مجازی صورت می گیرد هم در زمینه ترویج خال کوبی بسیار 
مؤثر بوده است. وی افزود: جوانان باید بدانند که خال کوبی 
باعث بالا رفتن جایگاه آنها در میان مردم نمی شود و بهتر است 
توانایی های شغلی و کسب دانش و دیگر  ارتقای  از طریق 

روش های مثبت جایگاه خود را در میان مردم ارتقا دهند.
این مدرس معارف اسلامی در دانشگاه ها درباره نگاه دین 
به موضوع خال کوبی نیز گفت: اگر انجام کاری برای بدن ضرر 

داشته باشد از لحاظ شرعی هم اشکال دارد.
وی افزود: خال کوبی آسیب های روحی و جسمی زیادی به 
همراه دارد و گاهی وقت ها، فردی که خال کوبی کرده از نماد 
یا نوشته خال کوبی شده خسته می شود و مجبور می شود برای 

پاک کردن این خال کوبی به پوست خود آسیب بزند.
*خال کوبی، خودنمایی بدون پشتوانه است

مسائل  کارشناس  یک  سرلک«  علی  الاسلام  »حجت 
فرهنگی نیز به ایرنا گفت: انسان موجودی است که به دنبال 
زیبایی و جاودانگی با هم است؛ گمشده بشر این است که 

همیشه باشد و به تناسب و زیبایی دست یابد.
وی افزود: حس جاودانگی گرایی و زیبایی طلبی از زمان 
وقوع انقلاب صنعتی و رنسانس در ظواهر مادی بشر بروز و 
ظهور پیدا کرد و این حس، انسان غربی را به سمت حباب ها 
شد،  تر  نزدیک  آنها  به  چقدر  هر  که  کشاند  سراب هایی  و 
سرگشته تر شد. این فعال فرهنگی، بشر امروز را خسته تر، 
گذشته  روزگاران  بشر  از  سرگشته تر  و  تر  هویت  بی  تنهاتر، 
از لحاظ فناوری و دانش  اینکه بشر  با  عنوان کرد و گفت: 
پیشرفت حیرت انگیزی داشته است و داناتر و تواناتر شده اما 
الزاماً انسان تر نشده است. حجت الاسلام سرلک، مصرف 
الکلی، مواد مخدر و روی  آرام بخش، مشروبات  قرص های 
آوردن به ابتذال را نتیجه سرگشتگی انسانی دانست که از 
هویت انسانی خود فاصله گرفته و جاودانگی و زییایی را در 
دنیای مادی جستجو می کند. وی افزود: بشر امروز جاودانگی 
را در دستیابی به شهرت و امثال آن جستجو می کند یا مثلًا 
آنقدر در مورد زیبایی دچار اشتباه محاسباتی شده که در هنر 
و معماری به آنارشیسم رسیده است. این کارشناس مسائل 
فرهنگی گفت: اینکه برخی افراد برای ارضای حس جاودانگی 
و  روحشان  ابزار  که  جسمشان  به  طلبی  زیبایی  و  خواهی 
مهمترین وسیله زندگی مادی آنهاست هجوم می برند و آن را 
از  آنها  گرفتن  فاصله  از  ناشی  واقع  در  خال کوبی می کنند 
حقیقت وجودیشان است. وی گفت: اگر بخواهیم به لحاظ 
روانشناختی، فارغ از مناسبات شرعی، موضوع خال کوبی را 
بررسی کنیم نوعی خودنمایی بی پشتوانه است چرا که وقتی 
یا مهارتی موفقیتی کسب می کند  کسی در کسب علمی 
طبیعتاً همه مشتاق تقدیر و تحسین وی هستند اما وقتی فرد 
مهارت یا علم یا هنر خاصی ندارد و صرفاً جسمش را در معرض 
چنین زحمت ها و آسیب هایی قرار داده است نه تنها تحسین 
و تشویق نمی شود بلکه طرد می شود و حتی خودش بعد از 
مدتی از آن نقش خسته شده و مجبور است آن نقش را تغییر 
دهد و دوباره نقش های جدیدتر و متفاوت تری بر بدن خود 
حک کند که این اقدام آسیب های جسمی و روحی جدیدی 

را به وی وارد می کند.

با تصویب شورای اسلامی شهر قم؛
نرخ سرویس مدارس قم ۱۸ درصد افزایش یافت

با تصویب شورای اسلامی شهر قم نرخ سرویس مدارس ۱۸ درصد افزایش یافت و زمینی 
در بلوار پیامبر اعظم)ص( برای احداث پایگاه انتقال خون اختصاص یافت.

یکصد و پنجمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم شامگاه دوشنبه در محل 
ساختمان شورای اسلامی شهر قم در غیاب عبدالله جلالی رئیس شورا که عازم سفر حج 

تمتع شده به ریاست حسن بختیاری نایب رئیس شورا برگزار شد.
در ابتدای این جلسه لوایحی در خصوص تملکات بر اساس طرح تفصیلی شهر قم، اخذ 
مجوز توافقنامه و اخذ مجوز کاهش عوارض صدور پروانه برای پروژه های مد نظر در لوایح 
مطرح و اعضای شورای اسلامی شهر قم پس از بحث و بررسی تصمیم لازم در این موارد را 
اتخاذ کردند. این موارد به گفته اسلامی سخنگوی شورای شهر در کمیسیون تملکات شورا 
که در هر هفته دو بار تشکیل جلسه می دهد نیز مطرح و مباحث کارشناسی در خصوص هر 

یک صورت می گیرد تا در نهایت در صحن علنی شورای شهر تصمیم گیری شود.
*واگذاری زمین جهت احداث پایگاه انتقال خون

اعضای شورای اسلامی شهر قم در این جلسه با در اختیار قرار دادن زمینی به مساحت 
۶۱۶ متر مربع در بلوار پیامبر اعظم )ص( قم برای احداث ساختمان پایگاه انتقال خون 
استان موافقت کردند. در سال های اخیر بودجه ای برای احداث این پایگاه از سوی دولت 
در استان قم تخصیص یافته بود اما به دلیل نبود زمین جهت ساخت، این بودجه قرار بود 
به مرکز بازگردانده شود که با تصویب اعضای شورای اسلامی شهر قم این قطعه زمین به 
صورت رایگان در اختیار سازمان انتقال خون قرار گرفت. موضوع مطرح شده دیگر در این 
جلسه شورای شهر قم، تعیین نرخ سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزان در سال تحصیلی 
۹۸ و ۹۹ بود که کار گروه ماده ۱۸ شورا افزایش ۱۸ درصدی و شهرداری افزایش ۲۵ 
درصدی را پیشنهاد دادند که شورا در نهایت با توجه به شرایط اقتصادی و در نظر گرفتن 
مشکلات مالی خانواده ها با افزایش ۱۸ درصدی موافقت کرد. بر این اساس نرخ سرویس 
ایاب و ذهاب دانش آموزان با خودروهای سمند، پژو و پراید با احتساب تعطیل بودن 
پنج شنبه ها ماهیانه ۹۸ هزار و ۵۰۰ تومان و بدون تعطیلی پنج شنبه ها ۱۱۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان خواهد بود و سرویس مدارس مجاز به انتقال بیش از ۴ نفر در هر خودرو نیستند. 
معاون حمل و نقل شهردار قم نیز از والدین خواست تا از سرویس های خارج از نظارت 
تاکسیرانی استفاده نکنند چرا که برخی از آنان دارای مشکلاتی از جمله مسائل فنی و 
بهداشتی هستند که ممکن است شاهد بروز حوادث ناگوار برای سرنشینان خودرو باشیم و 
از طرفی دیگر نیز هزینه ای بیش از مبلغ مصوب شده دریافت کنند. آخرین موضوع مطرح 
شده در این جلسه، اخذ مجوز نرخ پیشنهادی و صدور پروانه فعالیت جهت خودروهای 
سند آزاد در سطح شهر قم بود و از آنجا که هم اکنون نزدیک به ۱۵۰ اتوبوس و مینی بوس 
در قم به صورت سند آزاد فعالیت می کنند، مقرر شد تا به منظور ساماندهی این خودروها و 
در نظر گرفتن مکانی برای پارک آنها در خارج از شهر ماهیانه از اتوبوس ها ۱۰۰ هزار تومان 

و از مینی بوس ها ۵۰ هزار تومان دریافت شود.
 

سرپرست  اداره کل بهزیستی استان قم:

شفافیت و نظارت اولویت بهزیستی است
سرپرست اداره کل بهزیستی استان قم در هم اندیشی موسسات خیریه و غیردولتی 
که به مناسبت هفته بهزیستی برگزار شد موسسات خیریه و تشکلهای غیردولتی را بازوی 
بهزیستی در خدمت رسانی به جامعه هدف برشمرد. دکتر هادی کریمی اصل ضمن 
تبریک هفته بهزیستی و تقدیر و تشکر از خدمات ارزنده موسسات غیردولتی که به واقع 
شرکای کاری و به منزله صف خدمات بهزیستی هستند خاطرنشان کرد : هدف دولت از راه 
اندازی موسسات و تشکلهای خیریه و غیردولتی استفاده از ظرفیتهای مردمی و برداشتن 
باری از دوش دولت و واگذاری امور به خود مردم است و در این دوره زمانی خاص و حساس 
و شرایط انقباظی بودجه دولت و افزایش مراجعات بهزیستی ، موسسات به لحاظ ارتباط 
نزدیک با بانیان خیر ، صاحبان کارخانجات ، تجار و بازاریان و کسبه بازوی توانمند بهزیستی 
در جبران کاستی های اعتبارات دولتی هستند . سرپرست بهزیستی قم با اشاره به نقش 
موسسات در احیای سرمایه اجتماعی بهزیستی در جامعه افزود : سرمایه اجتماعی 
بهزیستی اعتماد مردمی است و این اعتماد ارزشمند است که بهزیستی را در افزایش 
کیفی و کمی خدمات یاری می کند ، انتظار بنده هم اندیشی ، مشارکت فعالانه ، ارائه 
پیشنهادات و نظرات ارزشمند شماست در ارتقاء خدمات، ما هم در کنار این توسعه کمی 
، افزایش نظارت ، شفافیت و توانمندسازی را اولویت خود می دانیم. دکتر کریمی اصل 
در توصیه ای راهبردی به موسسات خیریه با توجه به واگذاری قریب به اتفاق پرونده های 
مددجوئی به موسسات خواستار توجه جدی به موضوع مددکاران شدند و مددکار را قلب 
تپنده خدمات بهزیستی و خط مقدم خدمت برشمردند و از مدیران موسسات خواستند از 
انتخاب مددکاران متخصص ، متعهد ، دلسوز ، دردآشنا ، پیگیر و پرتحرک غافل نباشند و از 

تغییر مکرر مددکاران خودداری کنند تا فرایند خدمت رسانی آسیب نبیند. 
 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان :
سهم گاز در سبد انرژی استان حدود ۷۰درصد است 
در دیدار مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با رئیس سازمان نظام مهندسی استان 
زمینه های اجرا و نظارت بر سیستم لوله کشی داخلی منازل و ساختمان های مشترکین 
گاز طبیعی و همچنین ترویج فرهنگ ایمنی و مصرف بهینه گاز طبیعی مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. در این دیدار مدیرعامل شرکت گاز استان گفت: برقراری جریان گاز فقط با 
تاییدیه نظام مهندسی انجام می شود و این شرکت به هیچ عنوان تغییر در سیستم لوله 
کشی داخلی گاز بدون تاییدیه سازمان نظام مهندسی را نمی پذیرد و طبق دستورالعمل و 
قراردادهای اولیه ، درصورت مشاهده و گزارش مامورین این اداره، جریان گاز مصرفی  قطع 
و وصل مجدد آن منوط به تاییدیه سازمان نظام مهندسی ساختمان است. سید مصطفی 
علوی، با تاکید بر اینکه در هر بخشی از فرآیند گازرسانی کیفیت کار بسیارحائز اهمیت 
است، افزود: از نصب یک بست ساده تا رنگ آمیزی نهایی علمک ها و .. باید نظارت دقیق 
انجام گیرد و مهندسین ناظر باید در پیاده سازی ضوابط و استانداردهای نظام مهندسی 
ساختمان ،بویژه آنجایی که بحث جان و مال مردم در میان است مکلف هستند که سخت 
گیرانه و با حساسیت بالایی نظارت داشته باشند. وی، با تقدیر از تلاش های نظام مهندسی 
ساختمان در راستای رعایت ضوابط و استانداردها در حوزه گازرسانی طی چند سال اخیر، 
افزود: در حال حاضر بیش از یک میلیون و ۸۰۰ هزار مشترک در سطح استان از نعمت گاز 
طبیعی بهره مند هستند که این حجم خدمات با نظارت نظام مهندسی ساختمان انجام 
شده است. مهندس علوی، افزود: سال گذشته بالغ بر۴۳۵ دقیقه برنامه رادیو – تلویزیونی 
به منظور ترویج فرهنگ استفاده ایمن و بهینه گاز طبیعی تولید و پخش گردید همچنین در 
این راستا تفاهم نامه همکاری با آموزش و پرورش، معاونت بهداشت و درمان استان انعقاد 
شد و از ظرفیت های کمیته فرهنگ شهروندی شهرداری، تریبون های نماز جمعه، شورای 
اداری استان و شهرستان ها و مطبوعات استان نیز به نحو مطلوبی استفاده گردید. علوی، 
با اشاره به محوریت گاز در روند توسعه اقتصادی استان گفت: سهم گاز در سبد انرژی 
استان حدود ۷۰درصد است و در حال حاضر ۹۹٫۵ درصد جمعیت استان از این نعمت 
بهره مند هستند. وی، بیان داشت: سالیانه حدود ۲۱ میلیارد متر مکعب گاز در استان 
اصفهان مصرف می شود، در صورتی که اقدامات ساده ای مانند عایق کردن ساختمان ها 

صورت گیرد  میزان قابل ملاحظه ای در مصرف گاز صرفه جویی می شود.
 

برای کمک به کودکان مناطق سیل زده؛
طرح »مهربانی در مهر« در ۲۳ کتابخانه قم اجرا می شود

معاون اداره کل کتابخانه عمومی استان قم از اجرای طرح »مهربانی در مهر« در ۲۳ 
کتابخانه عمومی این استان برای کمک به کودکان و دانش آموزان مناطق سیل زده خبر 
داد. وحید میرزایی اظهار داشت: طرح »مهربانی در مهر« برای کمک به کودکان و دانش 
آموزان استان های سیل زده در ۲۳ کتابخانه عمومی استان قم از جمله کتابخانه های 
روستایی اجرا می شود. وی هدف اجرای طرح »مهربانی در مهر« را تهیه نوشت افزار 
اسلامی و ایرانی اعلام کرد و گفت: این طرح از ۲۰ تیرماه در استان قم آغاز شده و تا ۳۰ 

مردادماه نیز ادامه دارد و علاقه مندان می توانند هدایای خود را به کتابخانه ها اهدا کنند.
معاون اداره کل کتابخانه های استان قم ادامه داد: علاقه مندان می توانند برای ارسال 
هدایای خود به نزدیکترین کتابخانه عمومی استان مراجعه کنند. میرزایی در ادامه گفت: 
شایسته است وسائل ارسالی به طرح مهربانی در مهر برای کودکان مناطق سیل زده در حد 

نو باشد و افراد از آوردن ابزار و البسه کهنه خودداری کنند.
 

پیکر ۲ شهید مدافع حرم در قم تشییع می شود
پیکر دو تن از شهدای مدافع حرم حضرت زینب)س( از تیپ زینبیون در قم تشییع و در 

قطعه شهدای مدافع حرم در بهشت معصومه)س( به خاک سپرده می شوند.
به گزارش سپاه استان قم، پیکر مطهر شهید مظاهرحسین و شهید حیدر کربلا که توسط 
گروه های تکفیری به شهادت رسیده اند و به تازگی از سوریه به کشورمان منتقل شده اند، 
تشییع و به خاک سپرده می شوند. مراسم تشییع این شهدا روز چهارشنبه ۲۶ تیرماه از 
مسجد امام حسن عسکری )ع( تا حرم حضرت معصومه )س( با حضور مردم همیشه 
در صحنه قم و پاکستانی های مقیم استان برگزار می شود و پیکر مطهرشان در قطعه ۳۱ 

شهدای مدافع حرم واقع در بهشت معصومه )س( به خاک سپرده می شوند.

گزارشی از ترویج خال کوبی در بین جوانان، علل و پیامدها

خال کوبی می کنم پس هستم! 

رقیه نوری

این روزها بحث مهاجرت پزشکان ایرانی به سایر کشورها مطرح و آمارهایی نیز در این 
ارتباط منتشر شده است، این مساله یکی از موضوعات مهم و مورد توجه مسئولان نظام 
سلامت کشور است و هر کشوری تمایل دارد نه تنها بهترین پزشکان خود را حفظ کرده 

بلکه پزشکان با تجربه سایر کشورها را به خدمت دعوت کند. 
طبق آمارهای سازمان نظام پزشکی کشور، بیش از ۱۰۰ هزار پزشک اعم از عمومی، 
متخصص و فوق تخصص در کشور فعالیت می کنند که با توجه به جمعیت ۸۰ میلیونی 
ایران، معادل سرانه پزشک به ازای هر هزار نفر ۱.۴ نفر خواهد شد. بر اساس آمارهای 
جهانی متوسط سرانه پزشک در هر کشور باید ۵/۳ پزشک به ازای هزار نفر جمعیت باشد. 
اما این آمار متأسفانه در کشورمان، بسیار پایین تر از آمارهای جهانی است که این موضوع 
علاوه بر کاهش کیفیت خدمات پزشکی، باعث عدم دسترسی مردم به پزشکان به ویژه 
پزشکان متخصص در مناطق محروم شده است. بنا بر آمارهای رسمی بین المللی در 
سال ۲۰۱۸، کشورمان از بین ۲۴ کشور آسیای غربی در جایگاه ۱۸ و بعد از کشورهایی 
مانند قطر، عربستان سعودی، عمان، کویت و فلسطین قرار گرفته است. در حال حاضر 
شاخص تعداد پزشک عمومی، متخصص و دندانپزشک در کشور ۱.۶ به ازای هر هزار نفر 
است در حالی که کف مورد نیاز پزشک در این زمینه ۲.۵ نفر به ازای هر هزار نفر بوده و 
حتی بسیاری از کشورهای دنیا در این زمینه شاخصی بین ۳.۵ تا ۵ نفر به ازای هر هزار 
نفر جمعیت دارند. هفته گذشته محمد جهانگیری معاون نظارت و برنامه سازمان نظام 
پزشکی کشور گفت: پزشکان برای کار در کشور انگیزه لازم را ندارند و در کشورهای دیگر 

مانند کانادا، آمریکا و کشورهای اروپایی، خدمات ارائه می دهند.
وی افزود: حتی به تازگی کشورهای اطراف مانند ترکیه نیز در حال جذب پزشکان ایرانی 
هستند. ما برای این پزشکان چه انگیزه ای ایجاد کرده ایم؟ وقتی انگیزه ایجاد نکنیم و نیاز 
هم در کشورهای دیگر وجود داشته باشد، آنها از کشور خارج می شوند و در حقیقت ما 
پزشکان را برای ارائه خدمات به سایر کشورها تربیت کرده ایم. ۱۲ سال تا زمان دریافت 
دیپلم و ۱۲ سال برای دریافت تخصص یعنی دولت ۲۴ سال برای تربیت این پزشکان دولت 

هزینه می کند اما انگیزه ای برای حفظ آنها ایجاد نمی کند.
*۴۰ هزار پزشک پروانه طبابت نگرفتند

ایرج خسرونیا رئیس انجمن متخصصان داخلی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: 
اکنون ۱۵۰ هزار نفر پزشک در کشور داریم که از این تعداد حدود ۴۰ هزار نفر پروانه 
نگرفتند. وی ادامه داد: یک چهارم پزشکان از دانشگاه های علوم پزشکی کشور فارغ 
التحصیل شده و به کشورهای آمریکا و اروپا به دلیل مسائل اقتصادی مهاجرت کرده و در 

آنجا مشغول به طبابت هستند.
خسرونیا اضافه کرد: جامعه پزشکی تافته جدا بافته از اقشارهای دیگر جامعه نیستند، 
آنان متأسفانه احترام کافی در میان آحاد جامعه ندارند، بسیاری از افراد تصور می کنند که 
پزشکان همواره پول زیادی در می آورند در حالی که این طور نیست و شرایط اقتصادی بر 

زندگی آنها نیز مانند سایر افراد جامعه سایه افکنده است.
رئیس انجمن متخصصان داخلی گفت: باید فکر اساسی برای جلوگیری از مهاجرت 
پزشکان ایرانی به کشورهای مختلف کرده، به عنوان مثال اکنون ۶۰ هزار پزشک عمومی 

داریم که از این تعداد ۲۰ هزار نفر کار درستی ندارند.
خسرونیا ادامه داد: برخی از بیمارستان ها به مدت یک سال است که پول پزشکانی که 
در آنجا کار می کنند را پرداخت نمی کنند و در عین حال سازمان های بیمه ای نیز بدهی 
خود را به آنها نمی دهند. وی افزود: دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت نیز پول 

پزشکان را ۲ ماه با تأخیر پرداخت می کنند با این شرایط پزشک چگونه باید کار کند؟
خسرونیا می افزاید: پزشکانی که مطب می زنند با توجه به تعرفه های غیرواقعی موجود، 
به سختی باید هزینه هایی مانند اجاره مطب، برق، آب را پرداخت کنند، که ترجیح 

می دهند به کشورهای دیگر مهاجرت کنند و به طبابت مشغول شوند.
رئیس انجمن متخصصان داخلی خاطرنشان می کند: مهاجرت پزشکان به خارج از 
کشور یک معضل اساسی است که نباید به سادگی از آن عبور کرد، این موضوع نیاز به 
بررسی، نگاه کارشناسانه و ارائه راه حل مناسب از سوی مسؤولان کشور دارد، اگر روند 

مهاجرت همچنان افزایش یابد، به کمبود جدی پزشک مواجه خواهیم بود.
*کمبود پزشک در آینده نزدیک

عباس قادری یک جراح عمومی نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: مهاجرت 
پزشکان ایرانی از سال های گذشته تاکنون وجود داشت و بیشتر پزشکان عمومی و 

متخصصان رشته هایی غیر از جراحی پلاستیک و زیبایی اقدام به این کار می کنند.
وی ادامه داد: هر ساله افراد زیادی از دانشکده های پزشکی دانش آموخته می شوند 
و توقع دارند که در موقعیت های مکانی و شغلی مناسب در سیستم بهداشت و درمان 
کشور به کار گرفته شوند و گاهی اوقات این شرایط باب میل شأن نیست و ترجیح می دهند 
مهاجرت کنند. قادری اضافه کرد: عده ای دیگر از پزشکان به دلیل ادامه تحصیل و 
گذراندن آموزش های تخصصی به خارج از کشور می روند و بر این باور هستند که موفقیت 
و پیشرفت بیشتری در آن سوی مرزها در انتظار آنها است. وی افزود: این علل مهاجرت 
پزشکان به کشورهای مختلف که این روزها به کشورهای آسیایی از جمله ترکیه نیز زیاد 

شده است، باعث کمبود شدید پزشک در آینده ای نزدیک می شود.
*آمار دقیقی از مهاجرت پزشکان وجود ندارد

بشیر خالقی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی نیز در این زمینه 
به خبرنگار ایرنا گفت: آمار دقیقی از پزشکانی که به کشورهای خارجی مهاجرت می کنند، 

وجود ندارد و باید در این زمینه بررسی دقیق انجام شود.
وی افزود: برخی پزشکان برای ارتقای سطح دانش، علم و تخصص به کشورهای مختلف 

می روند که نباید آن را جزو پزشکان مهاجرت کننده قلمداد کرد.
راه های ماندگاری و تشویق برای جلوگیری از مهاجرت

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت: همچنین برای اینکه از 
مهاجرت پزشکان برای زندگی در کشورهای مختلف جلوگیری شود باید راه های ماندگاری 

و تشویق را برای آنها در جامعه در نظر گرفت تا آنها با جان و دل به کشور خدمت کنند.
خالقی افزود: اکنون یکی از اقداماتی که در این زمینه انجام شده، سهمیه ۳۰ درصدی 
به پزشکانی است که در دوره های تخصصی آموزش ببیند و تعهد بدهند که در مناطق 

محروم کار کنند.
وی ادامه داد: این اقدام در حال اجراست و از مهاجرت بسیاری از پزشکان که عمدتاً 

عمومی هسستند، جلوگیری می شود.

گزارشی  از مهاجرت برخی پزشکان
مشکلات درآمدی، عامل مهاجرت پزشکان 
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اقتصادی

در بنگاه های املاک چه خبر است؟

قراردادهایصوریمسکن
کاغذهایبهدردبخورارزانقیمت

گزارش از حامد حیدری
نیاز است ثابت کنید در محله خاصی ساکن هستید و به یک قرارداد صوری مسکن 

احتیاج دارید؟ این کار از آنچه فکر می کنید سهل الوصول تر و ارزان تر است! 
ثبت نام انتخابات شورایاری همین چند روز پیش تمام شد و قرار است چهارم مرداد 
انتخابات آن برگزار شود. هر چند ثبت نام در این انتخابات تنها یکی از مواردی است که 
به ارائه اجاره نامه ملکی نیاز پیدا می کنید، اما بهانه خوبی برای بررسی چگونگی تنظیم 
این گونه قراردادهاست. در یکی از روزهای ثبت نام، با ستاد هماهنگی شورایاری های تهران 
تماس گرفتم تا از کیفیت قراردادی که باید ارائه شود، اطلاع پیدا کنم. نیازی نبود قرارداد 
هولوگرام و کد رهگیری داشته باشد. زحمت گام بعدی تنها در حد سر زدن به بنگاه های 
املاک اطراف دفتر خبرگزاری بود. در هر محله ۹ نفر وارد شورایاری می شوند. برای داشتن 
اکثریت شورایاری یک محله، باید حداقل پنج نفر از یک لیست مشخص رأی بیاورند. فکر 
کردم بد نیست من نیز همین تعداد مستأجر را به بنگاه بگویم تا ببینم می شود تنها با یک 
قرارداد سر و ته ماجرا را هم آورد؟ به بنگاه اول رفتم و گفتم یک قرارداد صوری می خواهم 
که نشان دهد از یک سال قبل من در این محله ساکن بوده ام. خودش قبول نکرد، اما 
گفت بنگاه دیگری در همین نزدیکی چنین کاری انجام می دهد. گویا کار سختی در پیش 
نبود. به آدرس داده شده رفتم و با مشاور آن بنگاه طرح مسئله کردم. گفت باید با رئیسش 
صحبت کند. شماره ام را دادم و گفتم قرارداد مربوط به چه تاریخی باشد، به نام خودم باشد 

و نام چهار نفر دیگر در پایین قرارداد به عنوان مستأجران ذکر شود.
*۵ نفر در خانه ای ۴۵ متری

عصر همان روز آقای رئیس تماس گرفت و گفت اگر متراژ برایتان مهم نیست، یک نفر 
حاضر است بر اساس سند ملکش که مربوط به یک واحد ۴۵ متری است، چنین قراردادی 
تنظیم شود. قیمت هم یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان؛ یک میلیون برای صاحب ملک و 
۷۰۰ هزار تومان هم برای بنگاه املاک. چانه زدم و تا یک میلیون و ۴۰۰ هزار تومان هم 
پایین آمد. جالب اینکه تأکید کرد کار خلاف قانون انجام نمی دهد و قرارداد واهی تنظیم 
نمی کند؛ باید پشت قرارداد ذکر شود که فسخ شده تا در آینده مشکلی برای من، صاحب 
ملک یا آقای مشاور املاک قانون مدار )!( پیش نیاید. آن عدد را که به پنج نفر تقسیم کنید، 
سهم هر فرد ۲۸۰ هزار تومان می شود. یعنی با هزینه همین رقم ناقابل و در صورت داشتن 
پایگاه اجتماعی و افرادی که به شما رأی دهند، می توان اکثریت شورایاری یک محله را در 
اختیار گرفت، حتی اگر ساکن آن محله نباشید. ماجرای قراردادهای صوری به همین جا 
ختم نمی شود. اخیراً یک کارشناس حقوقی گفته به علت خلأ قانونی که در سامانه کد 

رهگیری وجود دارد، ممکن است یک ملک به چندین نفر فروخته شود.
*بنگاه های متخلف را پلمپ می کنیم

حسام عقبایی، نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران در این رابطه به 
ایرناپلاس می گوید: این کار تخلف است و به ندرت هم اتفاق می افتد. اگر هم نیاز باشد 
ستاد شورایاری ها می تواند از ما صحت قراردادها را استعلام کند و ما به آنها پاسخ می دهیم.
در رابطه با اینکه به بنگاه معاملات املاک گفته ام قراردادی می خواهم که کد رهگیری 
نداشته باشد و وی پذیرفته، از عقبایی می پرسم که پاسخ می دهد: قراردادها باید کد 
رهگیری داشته باشند و قرارداد بدون کد رهگیری تخلف صنفی محسوب می شود. عقبایی 
هشدار می دهد: اتحادیه با بنگاه هایی که چنین تخلفی را انجام دهند، برخورد کرده و 
دفتر کار آنها پلمپ می شود. وی در رابطه با فروش یک ملک به چند نفر هم اظهار می کند: 
چنین چیزی مورد تأیید من نیست و فردی که چنین اخباری را مطرح می کند، اطلاعات 
و شناخت کافی در این زمینه ندارد. نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران 
اظهار می کند: مردم می توانند چنین مواردی را حضوری یا تلفنی به اتحادیه اطلاع دهند. 
اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران در خیابان شریعتی، پایین تر از سه راه طالقانی، خیابان 
شهید طاهریان )آمل(، پلاک ۴۰ واقع شده و شماره تماس آن نیز ۷۷۶۳۹۹۱۲ تا ۲۰ است.

رییس دبیرخانه ستاد هماهنگی و حمایت از مشاغل خانگی :

سقفتسهیلاتمشاغلخانگیگروهی
افزایشمییابد

 رییس دبیرخانه ستاد هماهنگی و حمایت از مشاغل خانگی اظهارداشت: سقف 
تسهیلات قابل پرداخت به اشخاص مستقل در بین سال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ برای هر 
نفر ۲۰ میلیون تومان بود و امسال این سهم ۵۰ میلیون تومان مصوب شد اما این سقف 
برای اشخاص پشتیبان همان ۱۰۰ میلیون تومان است که پیشنهاد افزایش آن را مطرح 
کرده ایم.  »مهناز امامدادی« دیروزدر جلسه این ستاد که با حضور »محمد شریعتمداری« 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »عیسی منصوری« معاون توسعه کارآفرینی اشتغال وزارت 
کار، »اصغر نوراله زاه« رییس صندوق کارآفرینی امید برگزار شد، گفت: سال گذشته ۶۵۲ 
هزار و ۸۶۶ نفر برای دریافت تسهیلات مشاغل خانگی ثبت نام کردند و برای ۲۷۲ هزار و 
۴۸۱ نفر مجوز صادر و ۶۶ هزار و ۳۳۲ نفر تسهیلات دریافت کردند و در مجموع ۹۲ هزار 
و ۷۴۷ شغل ایجاد شد. وی افزود: براساس آمار دریافتی بین سال های ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ 

حدود ۱۶۵ هزار و ۳۲۶ شغل در حوزه مشاغل خانگی ایجاد شده است.
رییس ستاد ساماندهی مشاغل خانگی گفت: براساس اطلاعات سامانه کارا، از بهمن 
۱۳۹۶ تا تیر ۱۳۹۸ حدوداً به ۱۷ درصد طرح های مشاغل خانگی تسهیلات پرداخت 
شده که پنج درصد تسهیلات پرداخت شده در حوزه اشتغال روستایی و عشایری مربوط 
به مشاغل خانگی است. وی افزود: طرح الگوی توسعه مشاغل خانگی در ۹ استان 
آذربایجان غربی، ایلام، چهارمحال و بختیاری، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، خراسان 
شمالی، کردستان، کرمانشاه و لرستان اجرا شده است و در مجموع ۳۲ نشان تجاری و 
پنج هزار و ۸۱۴ شغل ایجاد شده است. امدادی گفت: در زمینه رشته های صنایع غذایی 
محدودیت های زیادی وجود دارد و باید وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی این نوع 
مشاغل را از فهرست مشاغل خانگی حذف کرده است و در این زمینه مکاتباتی با این 
وزارتخانه انجام داده ایم تا مشاغل مرتبط با صنایع غذایی امکان فعالیت در منازل را داشته 
باشند و ضروری است که وزارت بهداشت رشته های پیشنهادی را تا یک ماه آینده اعلام 
کند. وی در ادامه اظهارداشت: اعطای تسهیلات به شاغلان دستگاه های دولتی یکی از 
موانع پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی به متقاضیان بیکار است و برخی دستگاه های 
اجرایی در حالی تسهیلات مشاغل خانگی را برای شاغلان خود مطالبه می کنند که قانون 

در این خصوص تکلیفی ندارد و اولویت پرداخت تسهیلات به افراد بیکار است.

سازمان امور مالیاتی خبر داد:

دریافت۳۲.۷هزارمیلیاردتومان
ازمحلشناساییفرارهایمالیاتی

 مدیرکل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور از 
تشدید برنامه های مبارزه با فرار مالیاتی این سازمان خبر داد و گفت: در سه سال گذشته، 
حدود ۳۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان از محل شناسایی فرارهای مالیاتی، تشخیص و مطالبه 

شده است. 
هادی خانی، افزود: کشف، شناسایی و پیشگیری از فرار مالیاتی و همچنین شناسایی 

مودیان جدید از مهمترین برنامه های این سازمان به شمار می رود.
وی گفت: مهمترین سیاست نظام مالیاتی برای امسال تکمیل پایگاه اطلاعات مودیان، 
کشف فرارهای مالیاتی و شناسایی فعالان اقتصادی فاقد پرونده مالیاتی، درآمدهای 
پیش بینی شده امسال را محقق و در سالی که رونق تولید در دستور کار ارکان مختلف نظام 
قرار گرفته، فشار مالیاتی بر مودیان موجود را تعدیل کند. خانی ایجاد شرکت های صوری، 
صدور فاکتورهای جعلی، صادرات صوری، سوء استفاده از کارت بازرگانی دیگران، استفاده 
غیرقانونی از معافیت های مالیاتی و معاملات غیرواقعی در برخی صنوف به  عنوان مهمترین 
گریزگاه های مالیاتی نام برد و گفت: کمیل پایگاه اطلاعات مودیان، بررسی تراکنش های 
بانکی، رصد اطلاعات نظام مالیات بر ارزش افزوده، بررسی صورت معاملات فصلی و 
همچنین بررسی اطلاعات سایر مراجع، می توان با موارد فرار مالیاتی در این حوزه ها مقابله 
کرد. وی اضافه کرد: سال ۱۳۹۷، بالغ بر ۱۸ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان از محل شناسایی 
فرارهای مالیاتی، تشخیص و مطالبه شده که از این رقم، ۱۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
مربوط به بررسی تراکنش های سنگین و مشکوک بانکی، یکهزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
مربوط به اعمال ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مستقیم و ۲ هزار و ۵۶۰ میلیارد تومان نیز 
مربوط به شناسایی فرارهای مالیاتی مربوط به سوء استفاده از معافیت های صادرات و 

مناطق ویژه و آزاد تجاری، صنعتی در ارتباط با محصولات پتروشیمی بود.
مدیر کل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور 
همچنین در زمینه اقدامات صورت گرفته در چارچوب بازرسی مالیاتی موضوع ماده ۱۸۱ 
قانون مالیات های مستقیم نیز گفت: بررسی ها نشان می دهد تا پایان خردادماه ۱۳۹۸، 
عملیات اجرایی موضوع این ماده، در ارتباط با ۶۰۰ مودی مالیاتی انجام شده که رسیدگی 
به اسناد و مدارک به دست آمده، منجر به شناسایی حدود چهار هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی شد. وی افزود: سال ۱۳۹۷، حدود یکهزار و ۱۰۰ میلیارد تومان فرار مالیاتی از 
طریق اعمال ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مستقیم شد. خانی پیرامون تخلفات و فرارهای 
مالیاتی کشف شده در حوزه صادرات کالا و خدمات نیز گفت: در حوزه صادرات کالا و 

خدمات، پرونده های متعددی در رابطه با صادرات صوری کشف شده است.
وی اظهار داشت: براساس همکاری کارشناسان شرکت بورس کالای ایران و استفاده 
از ظرفیت های اطلاعاتی و نظارتی و استعلام از گمرک جمهوری اسلامی ایران، تاکنون 
به یکهزار و ۵۰۰ فقره صادرات صوری شرکت های متخلف  اطلاعات تکمیلی مربوط 
دریافت شده و شناسایی دقیق خریداران داخلی محصولات مزبور به منظور مطالبه مالیات 
عملکرد و مالیات بر ارزش افزوده و همچنین بررسی استرداد مالیات بر ارزش افزوده 

کالاهای صادراتی در دستور کار قرار دارد.

رئیس قوه قضاییه گفت: بررسی های کارشناسی نشان می دهد که ما باید نظام اقتصادی 
و بودجه ریزی خود را هر چه بیشتر به سمت اقتصاد و بودجه بدون نفت سوق دهیم. 

با وزیر امور  ابراهیم رئیسی روز سه شنبه در دیدار  حجت الاسلام والمسلمین سید 
اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان امور مالیاتی کشور و جمعی از مدیران مالیاتی افزود: 
در  ویژه  به  می شود؛  محسوب  درآمدی  عمده  منابع  از  یکی  کشورها  همه  در  مالیات 
کشورهایی که از ذخایر انرژی و نفت برخوردار نیستند. اگر چه کشور ما متنعم به نعمت های 

الهی نظیر نفت است.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: در تمام برنامه های توسعه کشور تاکید شده است که 
اقتصاد ما وابسته به نفت نباشد و نظام بودجه و اقتصاد کشور به درآمدهای دیگر از جمله 

مالیات وابسته باشد.
وی با بیان اینکه پرداخت مالیات وظیفه تک تک آحاد جامعه است، گفت: نقش سازمان 
مالیاتی که به تعبیری می توان آن را پلیس مالی کشور نامید، در نظام اقتصادی کشور بسیار 
حائز اهمیت است. باید در این سازمان نظارت های مالی صورت گیرد و سامانه هوشمندی 
در سازمان مالیاتی برقرار باشد تا به صورت حساب شده و دقیق از درآمدهای مودیان خرد 

و کلان مالیاتی مطلع شود.
رئیسی با بیان اینکه باید زیرساخت های لازم جهت ایجاد نظام هوشمند مالیاتی فراهم 
شود، گفت: باید تدبیری اتخاذ و زیرساخت ها به گونه ای فراهم شود که فرار مالیاتی در 
کشور به حداقل برسد و نهایتاً فرار مالیاتی از بین برود. آخرین آمارها نشان از کاهش فرار 
مالیاتی دارد. تصور من این بود که فرار مالیاتی در کشور ما حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
است؛ اما در جلسه امروز اعلام شد که این میزان ۲۸ هزار میلیارد تومان است. البته از 
آنجایی که ارقام مختلفی پیرامون فرار مالیاتی در کشور مطرح می شود، بنابراین، این نتیجه 

حاصل می شود که رقم قابل توجهی فرار مالیاتی در کشور وجود دارد.
*باید موضوع هزینه کرد درآمدهای مالیاتی برای مردم تبیین شود 

رئیس دستگاه قضا بیان کرد: همانطور که از یک کارمند بحق و به درستی مالیات دریافت 
می شود، باید صاحبان مشاغل کلان و پردرآمد نیز مالیات خود را به صورت دقیق و منصفانه 

پرداخت کنند.
وی اظهار داشت: همه آحاد مردم و مسئولان باید بدانند و درک کنند که پرداخت مالیات 
کمک به چرخه تولید و توسعه کشور است و مالیات های پرداخت شده در جهت رونق 
تولید و آبادانی در کشور مورد بهره برداری قرار می گیرد. بر همین مبنا تولیدکنندگان و 
کارآفرینان و سرمایه گذاران از نظام مالیاتی در کشور حمایت خواهند کرد؛ چرا که می دانند 
مالیات های اخذ شده در واقع در جهت رونق کسب و کار آن ها مورد استفاده قرار می گیرد.
رئیسی با بیان اینکه اقداماتی که برای ایجاد نظام عادلانه و هوشمند مالیاتی در کشور 

تاکنون صورت گرفته، لازم بوده، اما کافی نیست، گفت: از جمله اقدامات بسیار موثر در 
امر فرهنگسازی مالیاتی برقراری عدالت در اخذ مالیات است؛ بدین معنا که مردم بدانند 
مالیات از همه مودیان خرد و کلان خصوصاً مودیان کلان اخذ می شود و این مهم برای مردم 

بسیار اعتمادآور و اطمینان بخش است.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به ضرورت تبیین محل هزینه درآمدهای مالیاتی گفت: باید 
موضوع هزینه کرد درآمدهای مالیاتی برای مردم تبیین شود و به مودیان مالیاتی این 
اطمینان داده شود که مالیات های پرداخت شده توسط آن ها در چرخه تولید و توسعه و 

آبادانی کشور هزینه می شود.
وی تصریح کرد: عموم مردم ما قانونمدار و هوشمند هستند و اگر نسبت به قانون مالیات و 
اهمیت پرداخت آن آگاهی بیشتری پیدا کنند، برای مشارکت بالاتر در امر پرداخت مالیات 

راغب تر می شوند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه نقش مالیات در گردش امور کشور کمتر تبیین شده است، 
گفت: تبیین محل هزینه کرد درآمدهای مالیاتی برای مردم یک ضرورت بسیار مهم است و 
این امر نیازمند آن است که یک نقش تبیینی در سازمان مالیاتی ایجاد شود. ما این مشکل 
را در دستگاه قضایی نیز داریم. سال گذشته که مجموعه دستگاه قضایی خدمت مقام 
معظم رهبری رسیدند، ایشان به این مشکل اشاره فرمودند و در دیدار کارکنان دستگاه 
قضایی با معظم له در سال جاری نیز ایشان به نحوی مجدداً به این مشکل اشاره کردند و 
فرمودند یک مشکل شما مشکل رسانه ای است؛ یعنی کارهایتان را برای مردم تبیین نمی 
کنید و درست هم فرمودند. البته مقام معظم رهبری نسبت به دولت هم به همین موضوع 
اشاره فرمودند. وی ادامه داد: تبیین اقدامات به معنای خبر گفتن در رسانه نیست؛ بلکه 
خبر گفتن در رسانه بخشی از مقوله تبیین است. تبیین در نظام مالیاتی یعنی برای مردم 
روشن شود که مالیات های پرداخت شده توسط آنها در کدام محل ها و مصارف هزینه می 

شود. بنابراین صِرف خبر دادن مالیاتی به معنای تبیین در امر نظام مالیاتی نیست.
رئیسی تصریح کرد: باید بتوانیم از ارتباطات موجود در جامعه از جمله از فضای مجازی 
و حقیقی برای تبیین موضوعات در نزد مردم استفاده کنیم. برای نمونه شما در سازمان 
مالیاتی می توانید از فضای دیجیتال بهره بگیرید تا برای مردم مصارف مالیاتی را تبیین 

کنید.
وی با اشاره به آگاهی و خبردار بودن مردم از برخی مشاغل پردرآمد و کم مالیات ده که 
اقدام به حساب سازی برای فرار مالیاتی می کنند، گفت: مهمترین محوری که باید در 
برنامه های سازمان مالیاتی کشور مدنظر باشد، برقراری عدالت مالیاتی در عمل است و این 

عدالت باید به گونه ای برقرار شود که مردم به طور کامل آن را احساس کنند.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی تصریح کرد: گاهی دولت ها و مجلس ها و کمیسیون 

ها و اشخاص می گویند فعلًا این قضیه برقراری نظام عادلانه مالیاتی را برای وقت دیگر 
بگذاریم؛ اما باید از آنها سوال کرد که این وقت دیگر چه زمانی فرامی رسد؟ بله، ممکن 
است عده ای به ظاهر ناراضی شوند؛ اما عدالت مقوله ای است که در روح و جان همه 
می نشیند؛ مانند احکامی که در نظام قضایی کشور صادر می شود. لذا زمانی که مودیان 
مالیاتی احساس عدالت کنند، به این نتیجه خواهند رسید که مالیات دریافت شده از آنها 

یک اقدام بحق است؛ لذا به اهتمام در پرداخت مالیات ترغیب می شوند.
وی با اشاره به آمادگی کامل دستگاه قضا برای همکاری با سازمان مالیاتی در همه امور 
مربوطه گفت: حتماً کمیسیون های مربوطه و شعبات مختص رسیدگی به گزارشات 
سازمان مالیاتی در قوه قضاییه همکاری بیشتری با سازمان مالیاتی کشور خواهند داشت 
و ما به همکاران خود در دستگاه قضایی تاکیدات لازم را داشته ایم. همچنین مجتمع 
رسیدگی به جرایم مالیاتی نیز فعال تر می شود و به شعبات مخصوص در استان ها نیز تاکید 

شده تا با ادارات مالیاتی در استان ها همکاری و تعامل بیشتری داشته باشند.
رئیس دستگاه قضایی تاکید کرد: حضور کارشناسان مالیاتی در کنار قضات نیز به امر 
تسهیل و تسریع رسیدگی به پرونده های مالیاتی کمک خواهد کرد که این مهم نیز باید در 
دستور کار قرار گیرد. همچنین پرونده هایی که پیرامون موضوعات مالیاتی در دیوان عدالت 

اداری مطرح خواهد شد، با سرعت و دقت بیشتری پیگیری می شود.
امیدواریم با تعامل هر چه بیشتر دستگاه قضایی با سازمان امور مالیاتی کشور بتوانیم در 

زمان کوتاهی احساس عدالت مالیاتی را به مردم منتقل کنیم.
*نباید به کسی که می خواهد مالیات پرداخت کند اجحاف و تعدی شود

رئیسی بیان داشت: در شرایط فعلی که دشمن فشار وارد می آورد تا از صادرات نفت ما 
جلوگیری کند، ما باید تمرکز خود را به کسب درآمدهایی به غیر از درآمدهای نفتی معطوف 

کنیم و اخذ مالیات در این زمینه از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی در ادامه با اشاره به موضوع مالیات بر ارزش افزوده گفت: ایجاد و توسعه نظام مالیات 
بر ارزش افزوده اقتضائاتی از جمله ایجاد سامانه هوشمند مالیاتی و بهره گیری بیشتر از 
فضای دیجیتال دارد که این اقتضائات هنوز به طور کامل فراهم نشده است. من به انحاء و با 
ساز و کارهای مختلف با مردم در ارتباط هستم و در جریانم که این موضوع مالیات بر ارزش 
افزوده بعضاً برای آنها مورد سوال است و مردم می خواهند بدانند که نظام مالیات بر ارزش 

افزوده چه زمانی به طور کامل در کشور برقرار می شود.
رئیسی با بیان اینکه موضوعاتی از قبیل مالیات های معوق و فرار مالیاتی و ایجاد سامانه 
هوشمند مالیاتی و مالیات بر ارزش افزوده و عدالت مالیاتی از مهمترین مقوله های مرتبط با 
نظام مالیاتی کشور است، گفت: برای استحکام بیشتر نظام مالیاتی و رفع معضلات موجود 
در این مجموعه از جمله بحث مالیات های معوق و فرار مالیاتی همه دستگاه ها باید با 
سازمان امور مالیاتی کشور همکاری کنند و دستگاه قضایی نیز تمام تلاش خود را برای 

تعامل بیشتر با این سازمان جهت رفع مشکلات موجود بکار خواهد بست.
وی با بیان اینکه مهمترین مولفه قدرت نظام جمهوری اسلامی مردم متدین و در صحنه 
هستند، گفت: اعتماد مردم به نظام هر چه بیشتر شود، مولفه های قدرت و امنیت ملی 
ما به همان میزان افزایش خواهد یافت و باید توجه داشت که احساس عدالت در بین 
مردم، اعتماد آنها را به نظام بیشتر می کند و این اعتماد مهمترین سرمایه اجتماعی 
است و با چنین سرمایه ای هیچ شیطانی از شیاطین عالم نمی تواند اقدامی علیه کشور 
ما انجام دهد. رئیسی افزود: شما در سازمان امور مالیاتی با ایجاد نظام عادلانه مالیاتی و 
القاء احساس عدالت مالیاتی به مردم می توانید در افزایش اعتماد مردم و تقویت سرمایه 

اجتماعی کشور سهیم باشید.
وی با اشاره به تاکیدات امیرالمومنین علی )ع( به عاملان جمع آوری زکات و مالیات اظهار 
کرد: مودیان مالیاتی باید محترم شمرده شوند. به هیچ عنوان اخذ مالیات مساوی با بی 
احترامی نیست. در عین اینکه ماموران جمع آوری مالیات و پلیس مالی کشور باید با دقت و 
با چشمان تیزبین اسناد را مورد بررسی قرار دهند تا مبادا سندی پنهان بماند و فرار مالیاتی 
صورت گیرد، به همان میزان نیز نباید کوچکترین اجحاف و تعدی به کسی که می خواهد 

مالیات پرداخت کند، صورت گیرد.
رئیسی در پایان با بیان اینکه زمان شناسی در انجام وظیفه امر بسیار مهمی است، گفت: 
برخی کارها و اقدامات در رابطه با پیشرفت نظام مالیاتی کشور را شاید می شد ۱۰ یا ۲۰ 
سال پیش انجام داد؛ اما بخاطر برخی ملاحظات سیاسی و جناحی و یا موارد دیگر این 
کارها انجام نشد. بنابراین ما باید توجه کنیم که امور و اقدامات متناسب را در زمان خودش 

انجام دهیم.

رئیس قوه قضائیه در دیدار با وزیر اقتصاد:

نظام اقتصادی را به سمت اقتصاد بدون نفت سوق دهیم

 یک تحلیلگر بازار ارز معتقد است دلیل اصلی راه اندازی نشدن بازار متشکل ارزی، عدم 
نیاز بانک مرکزی به آن است. از همین رو، به گفته وی، با حفظ اصول این بازار می توان انتظار 

داشت راه اندازی آن در بحبوحه بحران ارزی )مهر تا دی ماه( اثرگذار باشد. 
دی ماه سال گذشته بود که بانک مرکزی وعده راه اندازی بازار متشکل ارزی را داد. قرار 
بر این بود که این بازار تا پایان همان سال ایجاد و راه اندازی شود، اما با اینکه به سال جدید 
کشیده شد و در همین چند ماه اخیر بارها از تشکیل سازمان و دیگر پیش نیازهای آن 

صحبت شده، هنوز این بازار شروع به کار نکرده است.
یک کارشناس بازار ارز در گفت وگویی می گوید که دلیل اصلی عدم راه اندازی این بازار، 

عدم نیاز بانک مرکزی به آن است.
جواد ذاکری دانا در این خصوص تشریح کرد: هدف اصلی بازار متشکل ارزی این بود که 
به بازار ارز نظم ببخشد، اما اکنون بانک مرکزی با همان روش سنتی استفاده از صرافی های 
بانکی بازارساز که جواب مناسبی هم از آن گرفته، بازار را مدیریت می کند. از سوی دیگر، 
خطوط بازار درهم نیز بازگشایی شده و به نظر می رسد بانک مرکزی به اینها اکتفا کرده و 

نیازی به راه اندازی بازار متشکل در این برهه نمی بیند.
وی افزود: احتمالًا بانک مرکزی ترجیح می دهد شروع این بازار را به برهه التهابات سالانه 

بازار بکشاند که از مهرماه شروع می شود و تا دی ماه ادامه می یابد.
ذاکری یکی دیگر از عوامل این عدم راه اندازی را چشم انداز ناموفق آن عنوان کرد و گفت: 
برای این بازار یک سری قوانین و مقررات تعریف شده که به نظر می رسد این بازار را در عمل 
ناموفق جلوه می دهد که البته از نظر من همین طور هم خواهد شد. مطابق یکی از این 
قوانین، خرید دلار هم در مقدار )هر تراکنش نباید بیش از ۱۰۰ هزار دلار باشد( و هم تعداد 
تراکنش، سقف تعیین کرده اند. از سوی دیگر، محدودیت زمانی برای فروش ارز قرار داده اند 
)یک فرجه ۱۰ روزه(، در حالی که یک صراف ممکن است بخواهد نوسان گیری کند و از 
خرید و فروش خود کسب سود کند. از دیگر مقررات این بازار، ایجاد یک دامنه برای حاشیه 
سود بازار است. یعنی گفته شده که قیمت ارز باید سه درصد بیشتر از آخرین نرخ روز قبل 
باشد، در حالی که کسی با آورده یک میلیارد تومانی در بازار، تنها می تواند سه درصد سود 

ببرد.

به گفته این کارشناس حوزه ارز، اینها مسائلی هستند که باعث شده این بازار از مشخصات 
بازار آزاد، دور بماند و به نظر می رسد تاکنون تغییراتی در این زمینه ها صورت نگرفته باشد.

امکان چسبندگی بین بازار آزاد و نیما وجود ندارد
ذاکری همچنین درباره صحبت های یک نماینده مجلس که دلیل عدم راه اندازی را فاصله 
نرخ های آزاد و نیمایی ارز عنوان کرده بود، گفت: امکان چسبندگی بین بازار آزاد و نیما وجود 
ندارد، مگر اینکه تا حدی خطوط درهم بازار باز و اوضاع بنیادی بازارمان خوب باشد تا آن 
وقت بتوان گامی به سمت یکسان سازی نرخ بازار آزاد و نیما برداشت. وقتی برای واردات 
عمل می کنیم، واردکننده حاضر نیست با نرخ بازار آزاد، ارز خریداری کند و ترجیح می دهد 
که با نرخ نیمایی تهیه کند. سیاستگذار ما هم عوامل بنیادین بازار را در نظر نمی گیرد، مثلًا 
پهپاد سقوط می کند و بیت مقام معظم رهبری تحت تحریم قرار می گیرد، اما در کنار آن، نرخ 
ارز به صورت تصنعی کاهش می یابد؛ در حالی که این نرخ تصنعی را بازار قبول نمی کند و اثر 

خود را در ماه های آینده نشان می دهد.
به گفته این تحلیلگر بازار ارز، ایده و هدف اصلی بازار متشکل این بود که بازار سبزه میدان و 
پاساژ افشار برچیده شود و بازارساز بتواند با ابزار قانونگذاری، بازار را مدیریت کند، نه اینکه با 
چند نفر دلال، نرخ های خود را به بازار دیکته کند. اما متأسفانه با این تبصره های غلط، روش 
و هدف به سمت دیگری رفت. مثلًا در یکی از این تبصره ها گفته شده بخشی از ذی نفعان 
مهم تقاضاهای احتیاطی و سرمایه گذاری از سوی مردم است، در حالی که اگر یک اپسیلون 
از این نوع تقاضا کاسته شود، همین بازار سبزه میدان و پاساژ افشار تداوم خواهد یافت. وقتی 
تقاضای احتیاطی و سرمایه گذاری وجود داشته باشد، امکان ندارد به سمت قیمت تقاضای 

نیمایی که در آن بحث واردات کالا مطرح است، حرکت کرد.
وی افزود: هیچ همبستگی بین نرخ آزاد و نیمایی برای راه اندازی بازار متشکل نمی بینیم. 
درست است که این ایده زیبا است، اما در این شرایط تحریمی، امکان پذیر نیست و حتی به 
نظر می رسد خطرناک هم باشد، زیرا اگر روزی این چسبندگی بین دو نرخ را ایجاد کنیم، 

هرگونه اختلاف قیمت بین آنها می تواند علیه خود بازار متشکل و ساختارش عمل کند.
وی گفت: تا محدوده ای می توانیم حواله درهم در امارات را کنترل کرده و نفت را از آن کانال 
بفروشیم؛ بعد از آن، باید بازارساز تدبیری بیندیشد و همه تقاضاها را از طریق فرابورس به بازار 

متشکل بیاورد. قرار است این بازار هاب ارزی ما را از دبی به جاهای دیگری منتقل کند، ولی 
با این شرایط کنونی بعید می دانم بتواند موفق عمل کند.

ذاکری دانا افزود: این بازار در حال حاضر نمی تواند اثری داشته باشد و با مشخصات گفته 
شده درباره آن، می تواند در درازمدت به ضرر بازار هم باشد. بنابراین به نظر من اگر قواعد این 

بازار رعایت شود، در بحبوحه بحران ارزی، راه اندازی آن می تواند اثرگذار باشد.

یک تحلیلگر بازار مطرح کرد
چرابانکمرکزیبرایراهاندازیبازارمتشکلارزیعجلهندارد

 همزمان با اقدامات کنترلی دولت و کاهش تنش های سیاست خارجی که تقویت ارزش پول ملی )ریال( را به دنبال داشته، دلار خود را 
برای ورود به کانال ۱۰ هزار تومانی آماده می کند. 

موج جدید کاهش قیمت دلار از اردیبهشت آغاز شد که تاکنون ادامه داشته است؛ نرخ دلار که تا ۱۵ هزار تومان نیز بالا رفته بود به تدریج 
روند نزولی یافت. در گام نخست، دلار وارد کانال ۱۴ هزار تومان و سپس کانال ۱۳ هزار تومان شد و پس از اندکی توقف دوباره به پله های پایین 
تر سقوط کرد. در هفته های اخیر نرخ دلار وارد کانال ۱۲ هزار تومانی شده و در حال نوسان در آن است، اما شواهد نشان می دهد که در این 
رقم نیز ماندگار نبوده و به زودی به سوی رقم های پایین تر حرکت خواهد کرد. بر این اساس، کانال ۱۱ هزار تومانی به عنوان نخستین هدف 

قیمتی به شمار می رود که دلار به آن خواهد رسید و در گام بعدی به کانال ۱۰ هزار تومانی عقب نشینی خواهد کرد.
*کاهش تاثیر عوامل تلاطم زا

افزایش تنش در سیاست خارجی، وضع تحریم ها توسط آمریکا و بی ثباتی اقتصادی از مهمترین دلایل رشد قیمت دلار در سال گذشته 
بودند. این عوامل باعث ایجاد تلاطم در بازار ارز و در نتیجه موج سواری دلالان و رشد قیمت ها شدند. اما اکنون، تاثیر همه این عوامل تلاطم 
زا از بین رفته است به طوری که حنای تهدیدات دونالد ترامپ دیگر رنگی ندارد و رئیس جمهوری آمریکا هر کاری در توانش بوده انجام داده 
است. ناکامی تاثیر تنش های مربوط به سیاست خارجی در رشد قیمت دلار به حدی است که حتی حمله به چند نفتکش در بندر فجیره 
امارات و دریای عمان و سرنگونی پهپاد جاسوس آمریکایی نیز نتوانست بهای دلار را بالا ببرد. مدیریت هوشمندانه بازار ارز توسط دولت و بانک 
مرکزی نیز در برقراری ثبات در بازار ارز و کاهش تلاطمات، تاثیرگزار بوده به طوری که به اعتقاد کارشناسان، بخش مهمی از ثبات بازار ارز در 

هفته های اخیر ناشی از کنترل بازار توسط دولت بوده است.
*کاهش جذابیت دلار برای سرمایه گذاری

بخش عمده ای از تقاضا برای خرید دلار در ماه های گذشته مربوط به نگهداشت با هدف سرمایه گذاری بوده است.
پس از رشد شدید تورم و کاهش ارزش پول ملی، برخی با هدف حفظ قدرت سرمایه خود به خرید دلار با هدف سرمایه گذاری اقدام 
کردند که در بین آنها حتی زنان خانه دار نیز وجود داشتند. اما در روزهای اخیر که روند حرکت دلار، نزولی شده، این گروه اقدام به فروش 
دلار و سرمایه گذاری در سایر بازارها مانند بورس کرده اند. کاهش قیمت دلار و تقویت ارزش پول ملی از دید رسانه های خارجی نیز پنهان 
نمانده به طورری که بلومبرگ روز دوشنبه در گزارشی در مورد وضعیت بازار ارز ایران نوشت: سیاست های بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران برای کنترل بازار ارز به خوبی در حال پیشرفت است. بلومبرگ اعلام کرد: ریال، پول ملی ایران که با نوسان رو به رو شده است، به سبب 
تاثیر اقدامات دولت برای رویارویی با تحریم های اعمال شده آمریکا به سمت بازیابی ارزش خود پیش می رود. بلومبرگ با اشاره به اظهارات 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی ایران در مورد بروز ثبات در بازار ارز نوشت: »بررسی آمارهای منتشر شده توسط فعالان بازار ارز و 
همچنین نرخ های ثبت شده در بانک اطلاعاتی بلومبرگ حاکی است در یک ماه گذشته حدود ۸ درصد به ارزش ریال در بازار آزاد افزوده 
شده است.« بر اساس این گزارش، این مساله برای بازار ایران که به سبب تحریم های »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا و خروج این 

کشور از توافق هسته ای با افزایش ۵۰ درصدی بهای دلار مواجه شده بود، دستاورد خوبی به شمار می آید.
به نوشته بلومبرگ بانک مرکزی ایران در این مدت اقدامات فراوانی را برای صیانت از ارزش ریال انجام داده است که یکی از این اقدامات 

راه اندازی سامانه نیما است که هدف اصلی آن کاستن تاثیرات بازار سیاه و کنترل نرخ بهره است.
*کمرنگ شدن نقش دلالان در بازار ارز

به اعتقاد کارشناسان، بخشی از رشد نرخ دلار در ماه های گذشته مربوط به جولان دلالان ارز در بازار سیاه بود که در هفته های اخیر از 
میزان فعالیت آنها کاسته شده است. به نظر می رسد همزمان با افزایش کنترل دولت و کاهش نرخ دلار، انگیزه دلالان برای فعالیت از بین 
رفته و قیمت ها در بازار، رنگ واقعی گرفته است. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس نیز در این باره گفت: بازار ارز از دلالی 
خارج شده است و مردم در این زمینه نگران نباشند. راه اندازی بازار متشکل ارزی و سیاست های بانک مرکزی موجب خروج بازار ارز از 
تلاطم های گذشته شده است. تاج گردون با بیان اینکه بازار، ثبات ارزی پیدا کرده است، اظهار داشت: تجربه چند ماه گذشته نشان داد که 

اگر در این زمینه اتفاق خاصی رخ دهد دولت می تواند این مشکل را برطرف کند.

 دولت در ماه های اخیر با اجرای سیاست ها و برنامه های پولی و مالی از طریق بانک مرکزی، توانسته بازار ارز را کنترل کند که 
نتیجه آن، تقویت ۲۱.۱ درصدی ارزش پولی ملی )ریال( در مقابل دلار آمریکا در ۲ ماه گذشته بوده است. 

همزمان با مدیریت تحولات سیاست خارجی، برنامه ها و اقداماتی نیز برای بازار ارز به اجرا گذاشته شد که کاهش سه هزار و 
۲۵۰ تومانی نرخ دلار را در مدت ۶۶ روز گذشته به دنبال داشته است.

اوج قیمت دلار در سال ۹۸ مربوط به ۱۹ اردیبهشت است که قیمت آن به بالاترین میزان رسید و صرافی های بانکی در آن 
تاریخ، دلار را ۱۵ هزار و ۳۵۰ تومان به فروش می رساندند.

در اواسط اردیبهشت با نزدیک شدن به سالگرد خروج آمریکا از برجام، تنش ها در سیاست خارجی به اوج خود رسید، 
واشنگتن قصد داشت که تحریم های بیشتری را علیه کشورمان وضع کند و ایران نیز اعلام کرد که برنامه کاهش تعهدات 

برجامی خود را آغاز می کند. بر این اساس، ایران مهلت ۶۰ روزه ای را برای طرف های اروپایی برجام تعیین کرد.
این تحولات، فضای سیاست خارجی را برای مدتی، متلاطم کرد و به تبع آن نرخ انواع ارز و از جمله دلار روند صعودی یافت 

به طوری که در ۱۹ اردیبهشت، دلار رکورد جدیدی را به ثبت رساند.
همزمان با این تحولات، دولت و بانک مرکزی از طریق سیاست های پولی و ابزار کنترلی خود، به مدیریت بازار ارز از داخل و 

هچنین بازارهای منطقه ای اقدام کرد به طوری که تلاش دلالان برای افزایش قیمت ارز ناکام ماند.
آمریکا در سالگرد خروج از برجام قصد داشت با همراهی متحدان منطقه ای خود و از طریق دبی )امارات( و سلیمانیه 

)عراق( بازار ارز ایران را متلاطم کرده و به گرانی در کشور دامن بزند که این دسیسه نیز شکست خورد.
بدین ترتیب، دولت و بانک مرکزی توانستند به تدریج تلاطم جدید نرخ دلار را آرام کرده و قیمت ها را کاهش دهند.

در نتیجه این اقدامات از ۱۹ تا ۲۴ اردیبهشت امسال، ارزش پول ملی )ریال( در مقابل دلار ۲۱.۱ درصد تقویت شد.
بالاترین رقم ثبت شده برای دلار در سال ۹۸ رقم ۱۵ هزار و ۳۵۰ تومان است که در ۱۹ اردیبهشت ۹۸ به ثبت رسیده، اما 

دیروز )۲۴ تیر ۹۸( ارزش دلار به ۱۲ و ۱۰۰ تومان کاهش یافت که کمترین قیمت امسال بوده است.
پیگیری های ایرنا نشان می دهد این روند کاهشی، ادامه خواهد یافت و حتی به کانال ۱۰ هزار تومان نیز حرکت خواهد کرد. 

البته شیب کاهش قیمت دلار به صورت خطی نبوده و همراه با نوسان خواهد بود.
*بازتاب تقویت ارزش ریال در بلومبرگ

بلومبرگ نیز روز دوشنبه )۲۴ تیر( در گزارشی در مورد وضعیت بازار ارز ایران نوشت: ریال، پول ملی ایران که با نوسان رو به 
رو شده است، به سبب تأثیر اقدامات دولت برای رویارویی با تحریم های اعمال شده آمریکا به سمت بازیابی ارزش خود پیش 

می رود.
بلومبرگ با اشاره به اظهارات عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی ایران در مورد بروز ثبات در بازار ارز نوشت: »بررسی 
آمارهای منتشر شده توسط فعالان بازار ارز و همچنین نرخ های ثبت شده در بانک اطلاعاتی بلومبرگ حاکی است در یک 

ماه گذشته حدود ۸ درصد به ارزش ریال در بازار آزاد افزوده شده است.«
بر اساس این گزارش، این مساله برای بازار ایران که به سبب تحریم های »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا و خروج این 

کشور از توافق هسته ای با افزایش ۵۰ درصدی بهای دلار مواجه شده بود، دستاورد خوبی به شمار می آید.
به نوشته بلومبرگ بانک مرکزی ایران در این مدت اقدامات فراوانی را برای صیانت از ارزش ریال انجام داده است که یکی از 

این اقدامات راه اندازی سامانه نیما است که هدف اصلی آن کاستن تأثیرات بازار سیاه و کنترل نرخ بهره است.
افزایش نظارت دولت بر روند ورود ارز صادراتی به کشور و اعمال فشار به صادرکنندگان بدحساب، بالارفتن جذابیت 
بازگرداندن ارز برای صادرکنندگان، آماده سازی بازار متشکل ارز، مداخله مستقیم در بازارهای ارز منطقه و کاهش دادن 
جذابیت بازار برای دلالان از جمله اقدامات اتخاذ شده در هفته های اخیر برای کنترل بازار ارز بوده که کاهش قیمت ها را به 

دنبال داشته است.

ایمان گزارش می دهد؛

دلارخودرابرایورودبهکانال۱۰هزارتومانیآمادهمیکند
ایمان  گزارش می دهد؛

تقویت۲۱درصدیارزشپولملیدر۲ماهگذشته
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سکوت عجیب باشگاه استقلال درباره پرونده پروپئیچ

بیموامیددراردویآبیها
در حالی که مهلت باشگاه استقلال برای پرداخت پول پروپئیچ به اتمام رسیده اما این 

باشگاه موضع رسمی  بابت تسویه حساب یا غیر آن با این بازیکن نگرفته است.
 پرونده پروپئیچ به یکی از پیچیده ترین پرونده های استقلال در فیفا تبدیل شده است؛ 
پرونده ای که با ۳۰ هزار دلار حل و فصل می شد اما با تعلل مدیران باشگاه استقلال به 
۴۳۰ هزار دلار افزایش پیدا کرد. البته این پایان ماجرا نبود و در حالی که امیرحسین 
فتحی، مدیرعامل استقلال و مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال در اواخر سال ۹۷ اعلام 

کرده بودند که طلب پروپئیچ تسویه شده اما بعدها مشخص شد این اتفاق نیفتاده است.
CAS در حکمی که برای این پرونده صادر کرد، تا دیروز )دوشنبه، ۲۴ تیر( به استقلال 
مهلت داد که طلب پروپئیچ را پرداخت کند اما باشگاه استقلال تاکنون هیچ موضع 
رسمی ای بابت سرنوشت این پرونده نگرفته تا هواداران آبی های پایتخت در برزخ قرار 
بگیرند. نگرانی هواداران استقلال هم بی دلیل نیست زیرا در صورتی که مدیران آبی های 
پایتخت با پروپئیچ تسویه حساب نکرده باشند، سرنوشت بدی در انتظار استقلال است 
و آن ها با جریمه های احتمالی نظیر محرومیت از نقل و انتقالات یا کسر امتیاز مواجه 

می شوند.
احتمالًا سیاست مدیرعامل استقلال به تمام بخش های این باشگاه تعمیم داده شده 
است. امیرحسین فتحی، مدیرعامل استقلال هفته گذشته در توضیح صحبت های 
ضدونقیضی که انجام می دهد گفته بود: "عده ای هم می گویند که باشگاه دروغ می گوید 
اما من دو راه دارم، راه اول اینکه مدام بحران های مالی استقلال را به رسانه ها انتقال دهم 
تا هوادار باور کند که پول صیادمنش هزینه چه مشکلات مهمی شده و راه دوم اینکه با 
روش های مختلف این شرایط را اداره کنم و اجازه ندهم برخی اتفاق ها رخ دهد. من راه 
دوم را انتخاب کردم و صادقانه به هواداران استقلال می گویم که مشکلات اقتصادی باعث 

می شود گاهی اوقات بعضی از حرف های گذشته نسبت به امروز تغییر کند. "
باشگاه استقلال در حالی سکوت کرده که اخباری مبنی بر پرداخت پول به پروپئیچ 
از طریق سفارت ایران در کرواسی وجود دارد و فقط مانده ارسال رسید پرداختی به فیفا 
تا پرونده این بازیکن اهل کرواسی بسته شود. با این وجود مشخص نیست که باشگاه 

استقلال تا کی تصمیم به سکوت دارد؛ سکوتی که روح هواداران استقلال را می آزارد.

ادامهفعالیتاستقلالدرنقلوانتقالات؛
استراماچونیبهدنبالدفاعچپ

باشگاه استقلال طبق درخواست آندره آ استراماچونی به دنبال جذب دفاع چپ است.
 تیم استقلال اردوی 1۰ روزه خود را در یکی از کمپ های اطراف شهر استانبول در کشور 
ترکیه برگزار کرده و روز )سه شنبه( نیز دومین دیدار تدارکاتی خود را در کمپ دیگری انجام 
می دهد. استقلال در حالی این اردو را پشت سر گذاشت که بازیکنانی چون آرض رضاوند، 
فرشید باقری، علی کریمی )در صورت توافق برای تمدید قرارداد(، رضا اسدی )در صورت 
توافق با باشگاه( و سیاوش یزدانی پس از بازگشت تیم از ترکیه در تمرینات شرکت خواهند 
کرد.آندره آ استراماچونی که استقلال را با کنار گذاشتن آرمین سهرابیان، روح الله باقری و 
رضا کریمی خلوت   کرده است، خواهان جذب یک مدافع چپ شده است، جایی که تنها 
میلاد زکی پور در این پست حضور دارد. با توجه به جدایی امید نورافکن و همینطور میثم 

تیموری، استقلالی ها به دنبال گزینه داخلی و خارجی برای جذب دفاع چپ هستند.
همچنین با جدایی آیاندا پاتوسی، برای جانشینی این بازیکن نیز برنامه ریزی شده، اما 
هنوز جذب بازیکن برای این پست نهایی نشده است. از طرفی، هنوز برنامه نقل و انتقالات 
استقلال به پایان نرسیده و مسئولان باشگاه با درخواست استراماچونی سراغ بازیکنان 
مدنظر خود خواهند رفت. استقلال پس از بازگشت از ترکیه، روزهای پنجشنبه و جمعه 

تمرینی برگزار نخواهد کرد و از شنبه هفته آینده تمرینات از سر گرفته می شود.

اطلاعیهسازمانلیگدربارهزمانآغاز
لیگبرترفوتبال

سازمان لیگ با صدور اطلاعیه ای از آمادگی برای آغاز لیگ برتر در صورت مهیا شدن 
شرایط و الزامات در ورزشگاه ها خبر داد.

سازمان لیگ فوتبال در اطلاعیه ای راجع به تاریخ آغاز لیگ برتر، این گونه توضیح داد:
1. با توجه به مصوبات شورای تامین و الزامات کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره الزامات 
مربوط به ورزشگاه های میزبان لیگ برتر، مباحث مربوطه پیش از این توسط ریاست 
فدراسیون فوتبال و وزیر ورزش و جوانان به استحضار استانداران محترمی که استانشان 

دارای نماینده در لیگ برتر است رسیده است.
۲. در تعدادی از ورزشگاه ها سرعت پیشرفت فرآیند مربوطه شکل مطلوبی داشته است 
اما برخی ورزشگاه ها بر اساس آخرین گزارش ها و بازدیدهای صورت گرفته همچنان حائز 

الزامات مدنظر نیستند.
۳. در صورتی که الزامات مد نظر میزبانی مسابقات در آن دسته از ورزشگاه هایی که 
الزامات در آنها اعمال نشده مهیا نشده باشد، این ورزشگاه ها نمی توانند میزبان مسابقات 
باشند و بازی هایشان تا اطلاع ثانوی در استان های همجوار و پشت درهای بسته برگزار 

خواهد شد.
۴. سازمان لیگ فوتبال آمادگی لازم جهت برگزاری فصل جدید لیگ برتر را در صورت 

اعمال الزامات تفصیلی ذکر شده دارد.

رامینرضاییاندرآستانهبازگشتبهپرسپولیس
مسئولان باشگاه پرسپولیس قصد دارند 
یکی دیگر از بازیکنان این تیم را برگردانند.

تلاش  در  پرسپولیس  باشگاه  مدیران 
تیم  این  به  را  رضاییان  رامین  هستند 
روز پیش تلاش هایی  از چند  برگردانند. 
در زمینه بازگشت رضاییان به پرسپولیس 

انجام شده است.
نیز علاقه  آنجا که رضاییان خودش  از 
دارد  پرسپولیس  به  بازگشت  به  زیادی 
امکان اینکه در همین هفته کار پیوستن 
فراهم  به جمع سرخپوشان  بازیکن  این 

شود زیاد است.
نشریات قطری  امروز با ابهام درباره آینده رضاییان در الشحانیه نوشته اند و با این شرایط 

این بازیکن مشکلی برای پرسپولیسی شدن ندارد.
با آمدن رضاییان به پرسپولیس این باشگاه باز هم باید یکی دیگر از بازیکنان بزرگسالش را 
کنار بگذارد. با آمدن وحید امیری و محمد حسین کنعانی زادگان به پرسپولیس این باشگاه 

هنوز مشخص نکرده چه نفراتی را از لیستش کنار خواهد گذاشت.

باشگاهپرسپولیسدرحالتنظیمشکایتازبرانکو
باشگاه پرسپولیس به زودی شکایت از برانکو را به فیفا ارسال خواهد کرد.

 باشگاه پرسپولیس در واکنش به شکایت برانکو ایوانکوویچ و دستیارانش از این باشگاه  
به زودی از آنها به فیفا شکایت خواهد کرد. مدیران این باشگاه از چند روز پیش با چند 
وکیل صحبت کرده و مشورت هایی از آنها گرفته اند تا بتوانند شکایتی را علیه برانکو تنظیم 

و به فیفا ارسال کنند.
باشگاه پرسپولیس مدعی است برانکو با وجود اینکه چند ماه حقوق خود را دریافت 
نکرده بود به آنها وقت داده بود که در این زمینه اقدام کنند و از این رو نمی تواند مدعی 
باشد که به خاطر تاخیر در پرداخت ها قرارداد فصل آینده او فسخ شده است. با توجه به 
همین مسئله باشگاه پرسپولیس از برانکو شکایت خواهد کرد که چرا با وجود یک فصل 

قرارداد با این باشگاه به تیم الاهلی عربستان رفته است.

کالدرون،سروشرفیعیوشایانمصلح
راکنارگذاشت

فوتبال  تیم  سرمربی  تصمیم  با 
پرسپولیس و با توجه به ارزیابی کادرفنی 
از تمرینات، دو تن از بازیکنان از فهرست 
این تیم خارج شدند و در اختیار باشگاه 
قرار گرفتند.  گابریل کالدرون در شرایطی 
روزهای  به  ترکیه  آماده سازی  اردوی  که 
از  پس  می شود،   نزدیک  خود  پایانی 
بررسی و آنالیز تمرینات بازیکنان، با توجه 
تفکرات فنی  و  تیم  نیازهای  و  به شرایط 
خود، سروش رفیعی و شایان مصلح را از 
فهرست بازیکنان مدنظر خود خارج کرد و 

آنها را برای تعیین وضعیت و انتخاب هایی که خواهند داشت، در اختیار باشگاه قرار داد.

ذوبآهنیکمدافعنیجریهایجذبکرد
مسوولان باشگاه ذوب آهن با یک مدافع نیجریه ای به توافق رسیدند.

ابیا بووی باکر، مدافع نیجریه ای با قراردادی دو ساله به تیم فوتبال ذوب آهن پیوست. 
سبزپوشان اصفهان برای جانشینی اوساگونا، با یک مهاجم نیجریه ای مذاکره کرده اند و 

احتمالًا خرید بعدی آن ها باز هم یک نیجریه ای است.

 واعظ آشتیانی: 

استقلالوپرسپولیسخصوصیشوندیکفصلهمدوامنمیآورند
امیررضا واعظ آشــتیانی، مدیرعامل پیشــین باشگاه استقلال 
مدعی اســت اگر دو باشــگاه استقلال و پرســپولیس به بخش 

خصوصی واگذار شوند, یک فصل هم دوام نمی آورند.
امیررضا واعظ آشتیانی درباره بحث خصوصی سازی دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس و اینکه این باشگاه ها شرایط لازم برای 
واگذاری در فرابورس را ندارند, اظهار داشت: نکته ای که وجود 
باید تمام شرکت ها و سازمان هایی  دارد این است که یک روز 
که وابسته به دولت هستند به بخش خصوصی واگذار شوند, 
اما برای این کار شرایط زمانی بسیار حائز اهمیت است. من به 
خصوصی سازی این باشگاه ها در این شرایط همواره نقد داشته ام 
و هنوز هم اعتقاد دارم که شرایط برای انجام این کار به هیچ وجه 

مهیا نیست.
برای  امروز  به  تا  گذشته  دوره های  »از  اینکه  بیان  با  وی 
خصوصی سازی دو باشگاه  بزرگ تهرانی نگاه پوپولیستی وجود 
داشته است.«، افزود: برای من واژه خصوصی سازی به منزله 
پاک کردن صورت مسئله سوءمدیریت هاست. عدم توانایی وزارت 
ورزش در اداره این باشگاه ها و انتصاب افراد ناکارآمد به عنوان 
مسئول باعث شده است تا حالا خصوصی سازی به عنوان پاک 

کردن صورت مسئله تنها راه حل برای فرار از پاسخگویی باشد.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با اشاره به قانون تجارت, 
عنوان کرد: از زمانی که مقرر شد شرکت ها براساس قانون تجارت 
اداره شوند, باید دید که آیا این قانون در باشگاه های استقلال و 
پرسپولیس اجرا شده است یا خیر, طبق این قانون اعضای هیئت 
مدیره باید توسط مجمع شرکت یا باشگاه انتخاب شوند و بعد از 
آن باید سیاست های مجمع به هیئت مدیره ابلاغ و مدیرعامل 
انتخاب شود. در این بین حسابرس قانونی معرفی می شود و در 
طول سال امورات حسابرسی انجام و در مجمع سالیانه گزارش 
داده می شود. در مجمع سالیانه دو کار باید انجام شود. اول اینکه 
حساب ها باید براساس مبالغ ورودی و خروجی بررسی و دیده 
شود که آیا حساب ها شفاف و صحیح بوده است یا خیر و مورد 
دوم اینکه آیا هیئت مدیره و مدیرعامل در اجرای سیاست های 

مجمع موفق عمل کرده اند یا خیر.
وی خاطرنشان کرد: اجرای قانون تجارت تنها راهکاری است 
که نشان می دهد هیئت مدیره و مدیرعامل در باشگاه موفق 
عمل کرده اند یا خیر و تنها عامل این ارزیابی نیز همین گزارش 
حسابرسی است، ولی در باشگاه های استقلال و پرسپولیس 
اصلًا چنین چیز هایی وجود ندارد. همین می شود که به یکباره 
وزارت ورزش از خواب بیدار می شود و می بیند که استقلال 8۰ 
و پرسپولیس 1۰۰ میلیارد تومان بدهی دارند. البته این رقم برای 
قبل است و الان مشخص نیست که چقدر به این بدهی ها اضافه 

شده است.
واعظ آشتیانی تصریح کرد: وظایف وزارت ورزش و دستگاه های 
نظارتی بررسی شرایط این باشگاه هاست که آیا قانون تجارت 
در آنجا رعایت می شود یا خیر, اما حالا برای فرار از پاسخگویی 

راه حل خصوصی سازی مطرح می شود. باید پاسخ داده شود 
این  مدیره  و هیئت  مدیریت  برای  افراد  به چه دلایلی  تاکنون 
باشگاه ها انتخاب شده اند, آیا رفاقتی و و باندبازی بوده یا مسائل 
دیگری در میان است؟ ای کاش یکی از افراد با واژه مدیریت 
آشنایی داشت. این افراد در مدت حضورشان در باشگاه ها بهره  
از بیت المال منفعت کسب  با رفتارهای پوپولیستی  برده اند و 
کرده اند. جالب است تمام کسانی که این باشگاه ها را به مرز 
دوره  در  خوب  عملکرد  ادعای  حالا  رسانده اند,  ورشکستگی 

مدیریت شان را دارند.
را  باشگاه ها  این  موفق  کارنامه  و  شفاف سازی  کدام  »با 
با  ورزشی  سابق  مدیر  این  ببریم.«،  فرابورس  به  می خواهیم 
طرح این سؤال ابزار داشت: نکته مهم دیگر این است که یکی 
از مهمترین فاکتورهای عرضه شرکت ها در فرابورس شفافیت و 
حسابرسی در مجمع است, چیزی که برای استقلال و پرسپولیس 
صدق نمی کند. استقلال و پرسپولیس به جز یک برند چه چیز 
دیگری برای عرضه دارند؟ برندی که در مغازه کله پاچه فروشی, 
می خواهیم  اگر  ما  می شود!  استفاده  هم  حمام  و  خیاطی 

خصوصی سازی کنیم باید ابتدا اقتصاد ورزش داشته باشیم.

وی با بیان اینکه مجلس یا دولت هیچ بسته حمایتی قانونی 
خاطرنشان  است,  نداده  اختصاص  ورزشی  سرمایه گذار  برای 
کرد: چطور می توانیم با این وضعیت انتظار داشته باشیم این 
باشگاه ها بعد از خصوصی شدن به درآمدزایی برسند؟ استقلال و 
پرسپولیس هم اکنون با کمک دولت و اسپانسر مشترک دارند اداره 
می شوند, اما اگر از آنها این حمایت ها را بگیریم از کجا می توانند 
درآمدزایی داشته باشند؟ وقتی که هیچ توجیه اقتصادی وجود 
ندارد, چگونه برای خصوصی سازی این باشگاه ها تصمیم گرفته 
شده است؟ فکر می کنم به مجلس هم آدرس غلط دادند که 
این مصوبه تأیید شده است. کاش قبل از این مصوبه یک بسته 
حمایتی مبنی بر کمک به سرمایه گذاران بخش ورزش ایجاد 

می شد تا خصوصی سازی حداقل توجیه را داشته باشد.
واعظ آشتیانی, عنوان کرد: در فرابورس اگر مردم پول بدهند و 
سهام این باشگاه ها را بخرند در پایان سال کاری انتظار خواهند 
که  کشورهایی  در  شود.  واریز  حساب  به  سود شان  که  داشت 
اقتصاد ورزش نقش مهمی دارد مردم علاقه مند می آیند سهام 
باشگاه ها را می خرند و در پایان سال کاری هم سود می کنند، 
اما اگر استقلال و پرسپولیس را با این فرض که هیچ مشکلی 

برای عرضه در فرابورس نداشته باشند بخواهیم واگذار کنیم, 
چه اتفاقی خواهد افتاد؟ آیا در پایان سال کاری مردمی که سهام 
خریداری کردند به سود می رسند؟ خصوصی سازی در این مقطع 
کاملًا اشتباه است. در کجای اصل ۴۴ قانون اساسی قید شده 
است شرکت های دولتی که ناتوان در اداره خودشان هستند, باید 
واگذار شوند؟ این باشگاه ها باید ابتدا چابک و سودده  شوند و بعد 

به فرابورس بروند.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال تأکید کرد: قول می دهم 
اگر با این شرایط استقلال و پرسپولیس خصوصی شوند و در 
اختیار افراد حقیقی و حقوقی قرار بگیرند, یک فصل هم دوام 
نمی آورند. تجربه این را نشان می دهد, نه فقط در فوتبال بلکه 
در سایر رشته ها نیز باشگاه های خصوصی شده در طول یکی 
صورت  در  تهرانی  باشگاه  دو  رفته اند.  نابودی  به  رو  فصل  دو 
خصوصی سازی باید انتظار تکرار سرنوشت نفت, راه آهن و پاس 
تهران را برای خود داشته باشند. متأسفانه بدون نگاه کارشناسی 
کاری را انجام می دهند و بعد از آن به این فکر می کنند که چطور 
از چالش به وجود آمده خارج شوند و به اصطلاح به دنبال »راه 

بنداز, جا بنداز« هستند.
فرابورس  در  مهم  موضوعات  از  یکی  کرد:  خاطرنشان  وی 
از  یکی  باشد,  شفاف  حتماً  باید  که  است  مالی  صورت های 
شروط این است حساب های شرکت تحت حسابرسان رسمی 
حسابرسی شود و گزارشات شفاف باشد و نباید آخرین گزارش 
که  شرکتی  این  بر  علاوه  باشد.  اظهارنظر«  »عدم  حسابرسی 
می خواهد در فرابورس عرضه شود اصولًا باید سودآور باشد و اگر 
هم اینطور نیست باید چشم اندازی از سوددهی داشته باشد. 
همچنین دعاوی دارای اثر با اهمیت بر صورت های مالی شرکت 

باید افشا شده باشد.
واعظ آشتیانی با اشاره مجدد به عدم وجود اقتصاد ورزشی 
در ایران, تصریح کرد: بهتر بود نمایندگان مجلس به جای راه 
از  ارائه بسته حمایتی  قانون  انداختن بحث خصوصی سازی, 
سرمایه گذار در ورزش را تصویب می کردند. این نشان می دهد 
تدبیری در تصمیمات نیست و مجلس هم در این باره عجله کرده 
است. ضمن اینکه مجلس و وزارت دارند با این تصمیم از زیر 
بار مسئولیت نظارت و کنترل شان در این باشگاه ها شانه خالی 

می کنند.
وی در ادامه عنوان کرد: من از مجلسی ها سؤال دارم. بحث 
تفحص مجلس از استقلال و پرسپولیس به کجا رسید که حالا 
مصوبه ای برای خصوصی سازی این باشگاه ها صادر می کنید؟! 
علاوه بر این در ادوار گذشته سازمان های تربیت بدنی و جوانان 
با هم ادغام شدند با این استدلال که مجلس بتواند مستقیماً 
اما الان که وزارت تشکیل  از وزیر پیگیری کند،  را  موضوعات 
شده چقدر نظارت شده است؟ مجلس هم مانند وزارت ورزش 
باید پاسخ بدهد که چرا باشگاه های استقلال و پرسپولیس اینقدر 

بدهی دارند و چرا در این مدت نظارتی صورت نگرفته است؟!

در سیدبندی قرعه کشی ۴۰ تیم برتر آسیا، برای حضور در دور دوم جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
و جام ملت های ۲۰۲۳ تیم ملی ایران در گلدان نخست قرار گرفت.

سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC( سیدبندی قرعه کشی دور دوم مرحله انتخابی 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر و جام ملت های آسیای ۲۰۲۳ را اعلام کرد که براین اساس، تیم 
ملی ایران در گلدان نخست در کنار تیم های ملی ژاپن، کره جنوبی، استرالیا، قطر، امارات، 
عربستان سعودی و چین قرار گرفته است. این بدان معناست که شاگردان مارک ویلموتس 
در اولین تلاش خود برای رسیدن به دوره بعدی انتخابی جام جهانی و جام ملت ها، با 

هیچ یک از این تیم ها روبه رو نخواهند شد.
سیدبندی دومین دور از مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ و جام ملت های آسیای ۲۰۲۳ 

به شرح زیر است:
گلدان یک: ایران، ژاپن، کره جنوبی، استرالیا، قطر، امارات، عربستان سعودی و چین

گلدان دو: عراق، ازبکستان،  سوریه، عمان، لبنان، قرقیزستان، ویتنام و اردن
گلدان سه: فلسطین، هند،  بحرین، تایلند، تاجیکستان، کره شمالی، چین تایپه و فیلیپین

گلدان چهار: ترکمنستان، میانمار، هنگ کنگ، یمن، افغانستان، مالدیو، کویت و مالزی

گلدان پنجم: اندونزی، سنگاپور، نپال، کامبوج،  بنگلادش، مغولستان، گوام و ماکائو یا 
سریلانکا

طبق اعلام AFC، این سیدبندی بر اساس آخرین رده بندی فیفا در تاریخ 1۴ ژوئن سال 
۲۰1۹ صورت گرفته است. در این سیدبندی تیم های بنگلادش، کامبوج، گوام، مالزی و 
مغولستان تیم های صعود کرده از دور اول مرحله انتخابی هستند. نتیجه جدال تیم های 

ماکائو و سریلانکا هم هنوز در دست بررسی است.
بازی های دور دوم مرحله مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، در قالب هشت گروه پنج 
تیمی برگزار می شود. آغاز این رقابت ها پنجم سپتامبر ۲۰1۹ )1۴ شهریور 1۳۹5( و پایان 

آن 1۴ ژوئن سال ۲۰۲۰ )۲۴ خرداد( خواهد بود.
از هر گروه صدرنشین به دور سوم مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ صعود می کند و چهار 
تیم دوم برتر نیز به آنها اضافه خواهند شد تا مجموعاً 1۲ تیم به دور پایانی مرحله انتخابی 
راه پیدا کنند. همچنین ۲۴ تیم بعدی که بهترین نتایج را کسب کرده باشند نیز در یک 
تورنمنت جداگانه با یکدیگر به رقابت خواهند پرداخت تا 1۲ تای آنها هم جواز حضور در جام 

ملت های آسیای ۲۰۲۳ چین را کسب کنند.

تیمملیایراندرسیدنخستقرعهکشیدومینمرحلهانتخابی
جامجهانی۲۰۲۲وجامملتهای۲۰۲۳

اتلتیکو  و  ناپولی  از  رودریگز  خامس 
پیشنهاد دارد ولی قصد دارد در مادرید 
بماند و برای تیم دوم این شهر به میدان 

برود.
به نقل از مارکا، داستان خامس و رئال 
ستاره  شود.  می  نزدیک  خود  پایان  به 
کلمبیایی پس از اتمام قرارداد دو ساله 
با بایرن، به رئال برگشته  و قرضی اش 
اما در فهرست فروش زیدان قرار گرفته 
است. او که می داند مورد اعتماد زیدان قرار ندارد، با ناپولی و اتلتیکو وارد مذاکره شده 
و طبق ادعای رسانه های اسپانیایی، پیشنهاد اتلتیکو را جذاب تر می داند؛ به خصوص 

اینکه تمایل خود او ماندن در شهر مادرید است.
 اتلتیکو نیز به خوبی می داند که مذاکره با رئال برای جذب خامس دشواری های 
خاص خود را دارد. شرایط جذب خامس بسیار متفاوت از مارکوس یورنته است. یورنته 
چند هفته پیش از رئال به اتلتیکو پیوست اما قطعا انتقال خامس به اتلتیکو، پر سر و 

صدا خواهد بود و حواشی زیادی به دنبال خواهد داشت.
اتلتیکو قصد دارد فعلا صبر کند و همه چیز را به گذشت زمان بسپارد. سران این 
باشگاه امیدوار هستند که مقاومت خامس جواب بدهد و تمایل او به ماندن در مادرید 

کمک کند تا رئالی ها به انتقال او رضایت دهند.
 رئال مشتاق است تا خامس پیشنهاد ناپولی را قبول کند و اتلتیکو نیز حاضر است 

تا روزهای پایانی نقل و انتقالات هم صبر کند تا در نهایت خامس را به خدمت بگیرد. 
انتقالی که ۴۲ میلیون یورو هزینه در پی خواهد داشت و به آن باید بندهایی متغیر 

را نیز اضافه کرد.

مارکا می گوید گرت بیل، ستاره ولزی 
رئال مادرید سرانجام متقاضی پیدا کرده 
و تاتنهام برای او پیشنهادی 6۰ میلیون 

یورویی ارائه کرده است.
 بعد از آنکه زین الدین زیدان به عنوان 
شد  منصوب  رئال  جدید  سرمربی 
مشخص بود که او تمایلی به استفاده 
زمان  همان  از  و  ندارد  بیل  گرت  از 
رسانه های ورزشی اعلام کردند که رئال 

بیل را در فهرست مازاد خود قرار داده و به دنبال باشگاهی می گردد که متقاضی به 
خدمت گرفتن او باشد.

 بعد از این گزارشها بود که بیل به همراه سایر بازیکنان رئال به اردوی پیش فصل 
این تیم رفته و به نظر می رسید او فعلا در تیم بزرگ پایتخت اسپانیا ماندگار است. 
حتی با منتشر شدن تصاویری از بیل در این اردوی پیش فصل در اسپانیا ادعا شد 
که بیل در تلاش است خود را در این اردو به زیدان ثابت کرده و ماندگاری خود در 
رئال را قطعی کند.  اما حالا روزنامه اسپانیایی مارکا گزارش داد که سرانجام برای 
جذب گرت بیل یک متقاضی پیدا شده و باشگاه لندنی تاتنهام برای جذب او 

حاضر به ارائه یپشنهادی 6۰ میلیون یورویی شده است. 
البته پیش از این گزارش هایی درباره احتمال انتقال گرت بیل به تاتنهام مطرح 
شده بود ولی تا کنون پیشنهاد مشخصی از سوی اسپرز به رئال ارائه نشده بود. یکی 
از علتهای اصلی بی مشتری ماندن گرت بیل دستمزد بالای او در رئال مادرید است 
و مارکا می گوید در صورت انتقال بیل به تاتنهام، باشگاه انگلیسی تنها می تواند 

نیمی از دستمزد فعلی او در رئال را به این ستاره ولزی بپردازد.  

سرمربی چلسی تحت هیچ شرایطی موافق 
تیم  به  او  انتقال  و  اودوی  هادسن  جدایی 

قرمزپوش مونیخ نیست.
 علاقه بایرن مونیخ به جذب کالوم هادسن 
اودی اتفاق جدیدی نیست. بایرنی ها در نقل 
و انتقالات زمستانی تلاش زیادی کردند تا این 
پدیده جوان انگلیسی را به خدمت بگیرند اما 
چلسی مقاومت به خرج داد و در نهایت هادسن 
بازیکن  دو  جدایی  از  بعد  بایرن  شد.  ماندنی 

کهنه کارش، آرین روبن و فرانک ریبری، مصمم است وینگری بااستعداد به ترکیب خود اضافه 
کند و گفته می شود هادسن اودوی یکی از اصلی ترین گزینه هایی است که به این منظور 
انتخاب کرده است.  ستاره جوان در مقطع پایانی فصل گذشته از ناحیه آشیل پا مصدوم 
شد و فعلا قادر به حضور در تمرینات پیش فصل هم نیست؛ با این حال بایرنی ها همچنان 
مصر به جذب او هستند و حتی اخیرا حسن صالیحمیدزیچ)مدیر ورزشی بایرن( صراحتا به 
این امر اعتراف کرد. قرارداد هادسن اودوی با چلسی تا پایان ژوئن ۲۰۲۰ اعتبار دارد و اگر 
قرارداد او تمدید نشود، فصل بعد بازیکن آزاد خواهد بود. او پیشنهاد دستمزد هفته ای ۹5 
هزار پوند را رد کرده است.  فرانک لمپارد در مورد احتمال رفتن هادسن اودوی به بایرن گفت:» 
خیر، چنین چیزی ممکن نیست. البته که خواهان تمدید قرارداد هادسن اودوی هستم و 
می خواهم او با ما بماند. قبل از حضورم در چلسی این را گفته بودم و حالا هم تاکید دارم 
که او قراردادش را تمدید کند. کالوم می تواند برای چلسی و تیم ملی انگلیس، یک ستاره 
ارزشمند باشد.«  لمپارد ادامه داد:» همه می دانند که من نگاهی ویژه به آکادمی باشگاه 
و بازیکنان جوان دارم. برای من سن و سال مهم نیست و فقط کارایی بازیکن اهمیت دارد. 

اینگونه بازیکنان باید تفاوت ها را رقم بزنند و خودشان را به ترکیب اصلی تحمیل کنند.«

هشدارلمپاردبهبایرندرموردهادسناودویپیشنهادتاتنهامبهرئالبرایجذبگرتبیلاتلتیکودستبردارخامسرودریگزنیست

پیشکسوت والیبال ایران گفت: جامعه ورزش و مردم ایران، نتیجه 
گرا هستند و کولاکوویچ به خوبی متوجه این نکته شده است که 

همه به دنبال پیروزی هستند.
ایران در مرحله  والیبال  تیم ملی  نتایج  امیر حیدری در مورد 
ملی  تیم  نتایج  داشت:  اظهار   ۲۰1۹ ملت های  لیگ  گروهی 

درمرحله نخست، عالی بود و باید به همه تیم نمره قبولی داد.
وی ادامه داد: البته تیم ملی در بازی آخر مرحله گروهی مقابل 
فرانسه با اشتباه مربیان، شکست خورد چون انتظار می رفت که 
کادر فنی از بازیکنان جوان در مقابل تیمی مثل پرتغال استفاده 
کند نه تیمی مثل فرانسه. حیدری گفت: همچنین تیم ملی در 
حالی از برزیل جلو افتاده بود که به تجربه برزیل باخت. در این بین 
نمی توان پیروزی تیم ملی مقابل تیم  های قدرتمند جهان را فراموش 
کرد. این تیم ها نیز اگرچه جوانگرایی کرده ولی نام  های بزرگی 
بودند. پاسور پیشین تیم ملی در مورد مرحله نهایی مسابقات در 
شیکاگو گفت: پیروزی بر برزیل در دسترس تیم ملی بود. بازیکنان 
ما حتی در ست پنجم، 8 بر 5 از برزیل پیش بودند ولی در نهایت 
مغلوب این تیم شدند. همانطور که دیدید تیم پرسابقه و پرافتخاری 
مثل برزیل، پس از شکست دادن ایران در سالن، جشن و شادی 

به پا کردند. من معتقدم که ملی پوشان با نتایجی که کسب شد از 
حیثیت والیبال ایران دفاع کردند. مربی پیشین تیم ملی تصریح 
کرد: نگرانی من بابت پاسور تیم ملی است. سعید معروف، یکی از 
بهترین پاسورهای جهان است و در حالی به روزهای بازنشستگی 
خود نزدیک می شود که هیچ بازیکنی برای جانشینی او و در حد 
او تربیت نشده و همچنان شاهد حضور پاسورهای ۴۰ ساله در 
لیگ هستیم. این نشان می دهد که فدراسیون و باشگاه ها کارشان 
را به خوبی انجام نداده اند و باید بیشتر در این مورد تلاش کنند. 
حیدری در مورد انتقادهایی که از ایگور کولاکوویچ، سرمربی تیم 
ملی می شود، اظهار داشت: به نظر من ایرادی به کولاکوویچ وارد 
نیست. اگر تیم ملی ببازد، تقصیر آن را گردن سرمربی می اندازیم 
ولی حالا که چندیدن مسابقه را برده، توجهی به آن نمی شود و 
همه چیز فراموش می شود. واقعیت این است که نمی توان انتظار 
داشت که تیم ملی در جایگاه اول و دوم جهان قرار بگیرد چون هنوز 
در ابتدای راهی هستیم که تیم هایی مثل برزیل و روسیه، سال ها 
قبل پیموده اند. وی ادامه داد: جامعه ورزش و مردم ایران، نتیجه 
گرا هستند و کولاکوویچ به خوبی متوجه این نکته شده است که 
همه به دنبال پیروزی هستند. مسئولان فدراسیون هم برای تثبیت 
جایگاه خود به دنبال کسب نتیجه هستند.  حیدری ادامه داد: من 
هم دوست دارم که مربیانی قوی تر از کولاکوویچ به ایران بیایند ولی 
با شرایط اقتصادی کنونی، هیچ کدام از مربیان مطرح دنیا به ایران 
نمی آیند. علاوه بر این، عملکرد کولاکوویچ به عقیده من خوب 
بوده و باید وسط گود تا در مورد او به خوبی و درستی قضاوت کرد. 
همچنین اگر از کولاکوویچ انتقاد می  شود باید عملکرد دستیاران 
ایرانی او هم مورد نقد و بررسی قرار گیرد چون آنها هم قدر هستند 
هر لحظه به کولاکوویچ، مشاوره بدهند. او در پایان گفت: تیم ملی 
به جایگاه پنجم دنیا رسیده و چه چیزی از این بهتر با بضاعت فعلی 

می توان برای آن تصور کرد؟!

ملی پوش والیبال جوانان در آستانه مسابقات جهانی گفت: به 
این تیم امید زیادی برای نتیجه گرفتن داریم.

 تیم ملی جوانان والیبال با تکمیل شدن بازیکنان خود برای 
مسابقات قهرمانی جوانان آسیا عازم بحرین است که تیم ملی 

ایران با تیم های روسیه، چک و تونس همگروه است.
امیرحسین اسفندیار، بازیکن تیم ملی جوانان والیبال ایران 
در گفت و گو با ایسنا، در باره ی وضعیت تیم ملی برای شروع 
این مسابقات گفت: تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتیم و 
قبل از شروع این مسابقات با تیم میزبان یک بازی تدارکاتی 
خواهیم داشت. همانطور که می دانید سطح تیم ملی جوانان 
با رده های سنی دیگر بسیار متفاوت است و حتی به اعتقاد من 

از سطح تیم ملی امید هم بالاتر است.
او ادامه داد: تیم جوانان رده قبلی تیم بزرگسالان است و همه 
بازیکنان می جنگند تا بتوانند خودی نشان دهند و راهی تیم 

ملی بزرگسالان شوند.
راهی  توان  باتمام  ها  تیم  تمامی  اینکه  بیان  با  اسفندیار 
مسابقات جهانی شده اند، گفت: تیم ها با تمام پتانسل خود 
وارد این مسابقات شده اند که کمتر از ۷۲ ساعت دیگر شروع 

می شود.
 C این بازیکن تیم ملی جوانان گفت: معتقدم که گروه های
و D گروه های سخت و در واقع گروه مرگ هستند که ایران در 
گروه روسیه و چک و تونس قرار دارد. روسیه و چک به ترتیب 
قهرمان و نایب قهرمان اروپا هستند و تونس هم قهرمان آفریقا.

وی ادامه داد: سطح والیبال آفریقا کمی پایین تر است اما باز 
هم رقابت سختی میان تیم اول و دوم اروپا و تیم اول آسیا است 

که باید یک تیم از میان آنها حذف شود.
او در پاسخ به این سوال که آیا امید دارید که نتیجه خوبی 
ها  تیم  تمامی  سطح  مسابقات  اول  روز  در  گفت:  بگیرید، 
مشخص نمی شود و ممکن است بدن آنها با شرایط هوایی 
عادت نکرده باشد اما در روز دوم عیار همه تیم ها مشخص می 
شود و ما حریفان اصلی خود را خواهیم شناخت و قطعاً کار 
سختی داریم. البته باتوجه به تجربه بازیکنانی مثل پوریا یلی، 
شریفی، حضرت پور و حتی تجربه خوب بازیکنان جوان مانند 
فلاحت خواه و توخته و همچنین خودم امید فراوان دارم نتیجه 

خوبی بگیریم.
وی ادامه داد: باتوجه به اینکه امسال سال آخری است که 
می توانیم در تیم ملی جوانان بازی کنیم تلاش و انگیزه ی 
خود را زیاد کرده ایم و همچنین برای خوشحال کردن مردم و 
همینطور رضایت و سربلندی فدراسیون والیبال و جبران حذف 
تیم بزرگسالان تمام تلاش خود را برای روی سکو رفتن انجام می 
دهیم. از همه مهم تر بتوانیم جواب تمام زحمات کادر فنی که 

در اردو ما را یاری کردند بدهیم و قدر دان آنها باشیم.

 حیدری: 

ایرادیبهکولاکوویچواردنیست
ملی پوش والیبال جوانان: 

درمسابقاتجهانیامیدزیادیبهنتیجهگرفتنداریم
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این پرسش چاره می خواهد نه پاسخ 

دولت کارآمد است؟ 
 رئیس جمهوری در سخنانی ناکارآمد خواندن دولت و نظام را نسبتی ناروا خوانده و 
به برخی از دستاوردهای دستگاه اجرایی در عرصه اقتصاد اشاره کرده است. با این حال 
گروهی اصرار دارند که کشور با چالش و حتی بحران ناکارآمدی روبرو است. »حسن 
روحانی« روز یکشنبه )۲۳ تیرماه( در جمع مردم شیروان به مقاومت کشور مقابل تحریم 
های بی سابقه از سوی بزرگترین قدرت نظامی و اقتصادی جهان اشاره و تصریح کرد 
این تحریم ها علیه هر ملت دیگری اعمال می شد طی ۱۴ ماه گذشته از پای درمی آمد.

روحانی خدمت رسانی به سیل زدگان حوادث اوایل سال جاری، کاهش ۲۵ درصدی 
بدهی های خارجی دولت، کاهش آمار بیکاری از ۱۲.۱ درصد پارسال به ۱۰.۸ درصد 
و اقداماتی چون افتتاح طرح های عمرانی را از نقاط برجسته عملکرد دستگاه اجرایی 
دانست و گفت: اگر کسی امروز مدعی شود در نظام اسلامی، نظام و دولت ناکارآمد است 
و نتوانسته به مشکلات مردم توجه کند، سخنی ناصحیح و ناروا بر زبان آورده است. … ما 
در کشور مشکل داریم و در شرایط بسیار سختی زندگی می کنیم اما در عین حال دست 
به دست هم داده ایم و در کنار هم ایستاده ایم و از مشکلات عبور خواهیم کرد.به رغم این 
سخنان، کارآمدی و کارآیی ساختار سیاسی کشور در عرصه های متعدد، از دریچه های 
گوناگون و به صورت متمادی محل بحث و نظرهای بسیاری بوده و هست؛ مباحثی که 
ریشه و بازه بررسی آنها گاه از چهل سال اخیر فراتر رفته و عملکرد نهاد دولت و حاکمیت 
را در تاریخ معاصر ایران مورد واکاوی قرار می دهد.در حال حاضر بروز مشکلات متعدد 
معیشتی در جامعه و فشارهای گاه غیرقابل تحملی که به واسطه تبعات رکود، تورم، 
بیکاری و بروز چشم اندازهای نگران کننده اقتصادی به چشم می رسد و حس ناامنی 
را در بسیاری از شهروندان برمی انگیزد سبب شده تا پرسش های پرشماری پیش روی 
کارآمدی دولت در اداره اقتصادی کشور به چشم آید. به همین خاطر هم بود که رئیس 
جمهوری بخش قابل توجهی از دفاعیات خود از کارآمدی دولت و نظام سیاسی را به 
نقاط برجسته کارنامه اقتصادی دستگاه اجرایی اختصاص داد.پرسش های مطروحه پیش 
روی کارآمدی دولت به ویژه در عرصه اقتصاد را می توان در دو سطح مورد توجه قرار 
داد؛ نخست مواضع خصمانه و براندازانه علیه نظام که صدر تا ذیل عملکرد چهل ساله 
گذشته را زیر سوال برده و مطلقاً آن را غیرکارا و منافی منافع ملی و خیرعمومی می 
خوانند.در سطح دوم نیز نگاه ها گاه منتقدانه و گاه مغرضانه و دارای سویه های سیاسی 
است. در دوره چهار ساله نخست ریاست جمهوری روحانی که کارنامه ای نسبتاً قابل دفاع 
در عرصه اقتصاد به خصوص کنترل تورم و رشد اقتصادی به ثبت رسید، بارها انتقادات 
سیاسی از عملکرد اقتصادی دولت به گوش رسید.در ادامه و با در هم تنیده شدن چالش 
های قابل پیش بینی و غیرقابل پیش بینی همچون خروج آمریکا از برجام و شروع جنگ 
اقتصادی »دونالد ترامپ« علیه جمهوری اسلامی ایران، اوضاعی دیگرگون با دوره یازدهم 
ریاست جمهوری شکل گرفت؛ دوره ای که با جهش نرخ ارز و افت ارزش پول ملی، تورم 
افسارگسیخته، بروز چالش برای تولید، حرکت های ویرانگر نقدینگی در بازارهای مختلف، 
بروز اعتراضات دی ماه ۹۶، نابسامانی های مختلف در توزیع کالاهای مختلف، سوء 
استفاده های کلان از ارز دولتی و رانت خواری همراه شد و اقتصاد کشور را به سوی هرج 
و مرج پیش برد.همه این رخدادها باعث شد تا منتقدان چاره جویی و سیاست های دولت 
برای سامان دادن به اوضاع را زیر سوال برده و بعضاً راهکارهایی دیگر را برای برونرفت از 
اوضاع نابسامان پیشنهاد دهند. همزمان، آبِ گل آلود اقتصاد سبب شد تا مخالفان دولت 
زمزمه هایی را مبنی بر ضرورت کناره گیری دولت راه انداخته و گزینه هایی چون اعطای 
اختیارات اجرایی کشور به گروه ها و چهره های نظامی را مطرح سازند.با این حال، چشم 
اندازهای بشدت تیره و غیرواقعی که به عنوان ادامه طبیعی وضعیت پرچالش ماه های 
گذشته ترسیم می شد، هرگز به وقوع نپیوست.تابستان سال گذشته بازار ارز شاهد افت 
شدید ارزش ریال و جهش ارزهای خارجی به ویژه دلار آمریکا بود تا جایی که برخی دلار 
پنجاه هزار تومانی را تا پایان سال ۹۷ محتمل می دانستند.در شرایطی که تعدد نهادهای 
دارنده قدرت، ثروت و اختیارات ویژه، اختلالاتی را در برنامه ریزی، تصمیم گیری و اجرای 
قوانین در حوزه هایی چون اقتصاد به وجود آورده، افزایش اختیارات دولت گزینه ای است 
که می تواند در وضعیت کارآمدی دستگاه اجرایی تحولاتی ایجاد کند. این وضعیت و 
حرکت دلار به سمت کانال بیست هزار تومانی هرچند در مهرماه ۹۷ معکوس شد اما 
همچنان شماری »ونزوئلایی شدن« اقتصاد ایران را گریزناپذیر می انگاشتند به شکلی 
که حقوق ماهانه حقوق بگیران براثر یک ابََرتورم تنها کفاف خرید چند کیلو پیاز و چند 
قرص نان را داده و براثر مسدود شدن شریان حیاتی اقتصاد تک محصولی و نفتی بر اثر 
تحریم های آمریکا فروپاشی عظیمی حادث شود.یک سال پس از جهش شدید نرخ 
ارز، دلار به کانال یازده هزار تومانی رسیده و رئیس کل بانک مرکزی هم وعده داده نرخ 
ارز دیگه افزایش نخواهد یافت.با این حال، مشکلات ساختاری در اقتصاد ایران همچنان 
باقی است. در حالی که بایستی سال های پیش تحولی جدی در اقتصاد نفتی پدید می 
آمد، خصوصی سازی در دستورکار قرار می گرفت، اقتصاد ایران با اقتصاد جهان پیوند 
می خورد و راه تحریم عملًا بسته می شد، اینک همه مشکلات قبلی کماکان پابرجا 
است.مشکلات ساختاری تولید در اقتصاد ما زمینه ساز سوداگری فردی و نهادی شده و 
پیامدهایی چون نقدینگی ۱.۹ هزار میلیارد تومانی را به دنبال آورده است. نبود شفافیت 
در اقتصاد و انحصارگرایی برخی نهادهای ذی نفوذ، فسادها و رانت خواری های کلان را به 
بارآورده و مجموع این شرایط عدالت اقتصادی را زیر تیغ قرار داده است.در این فضا سخن 
به میان آوردن از کارآمدی به نوعی تشریح وضعیتی بشدت نسبی است؛ همچنان که 
رئیس جمهوری می گوید در شرایط تحریمی می توان کارنامه دولت را نسبتاً قابل قبول 
دانست اما با توجه به چالش های جدی که دهه ها است گریبان اقتصاد کشور را رها نمی 
کند، کارآمدی نهاد دولت از لحاظ ساختاری با تردیدهای بسیاری روبرو است.این وضعیت 
نیاز به تحولی جدی در کارکردهای نهاد دولت را هویدا می سازد. مواجهه با چالش های 
جدی پیش روی دولت، روحانی را در اواخر اردیبهشت ماه به بیان این جملات واداشت 
که »همان گونه که در جنگ هشت ساله اختیارات ویژه ای را از امام راحل گرفته و 
توانستیم جنگ را اداره کنیم و حتی موفقیت های بسیاری را به دست آوریم، امروز هم 
به چنین اختیاراتی نیاز داریم.«این سخنان هرچند با واکنش منفی رقبا و مخالفان دولت 
همراه شد اما واقعیت آن است که در صورت هدایت دستگاه اجرایی از سوی جریان 
رقیب نیز قید و بندهای پیش روی نهاد دولت به عنوان دستگاه مسوول پیش روی قانون 
اساسی و مردم انکارناپذیر خواهد بود.در شرایطی که تعدد نهادهای دارنده قدرت، ثروت 
و اختیارات ویژه، اختلالاتی را در برنامه ریزی، تصمیم گیری و اجرای قوانین در حوزه 
هایی چون اقتصاد به وجود آورده، افزایش اختیارات دولت گزینه ای است که می تواند در 

وضعیت کارآمدی دستگاه اجرایی تحولاتی ایجاد کند.

ادامه مسیر برجام باید مبتنی بر تصمیم  حاکمیت باشد 

قهرمان پور: برجام دفع شر بود 
یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: برجام توافقی شکننده بود اما در ایران درباره 
آن فراجناحی و در سطح حاکمیت تصمیم گیری شد و معتقدم ادامه مسیر آن نیز باید از 
مجرای تصمیم های حاکمیتی باشد.رحمان  قهرمان پوردر پاسخ به این پرسش که بعد از 
چهار سال فکر می کنید برجام یک توافق خوب در چارچوب سیاسی و دیپلماتیک بود؟ 
گفت: من از ابتدای داستان برجام در نوشته های خود که موجود است بر سه نکته تاکید 
داشتم. اول اینکه برجام یک توافق شکننده است چون استثنایی در روابط پر تنش ایران 
و آمریکا در ۴ دهه اخیر بوده است و مخالفان آن چه در ایران چه در آمریکا قدرتمندتر از 
موافقان هستند. دوم اینکه اجماع فراجناحی به وجود آمده بر سر برجام نباید در خدمت 
اهداف جناحی قرار گیرد. یعنی باید در همین سطح حاکمیت بماند و ادامه مسیر آن 
از مجرای تصمیم های حاکمیتی باشد، زیرا اجماعی که بر سر برجام در داخل حاکمیت 
به وجود آمد بی سابقه و در همان حال بر خلاف خواست برخی اصولگرایان بود. طرح 
برجام ۲ یک خطای استراتژیک بود و بر استراتژیست ها و نه طراحان عملیات روانی 
واضح بود که با واکنش منفی همراه خواهد بود.وی ادامه داد: سوم اینکه برجام از نظر 
برخی قدرتمندان در داخل حاکمیت بیشتر دفع شر بود تا زمینه سازی برای برقراری 
روابط استراتژیک با غرب یا حل معضل آمریکا در سیاست خارجی ایران. برخی دوستان 
دیپلمات و تحلیل گر در همان زمان با این تحلیل موافق نبودند و معتقد بودند حاکمیت 
تصمیم گرفته است گشایشی استراتژیک در روابط با غرب یا حداقل اروپا صورت بگیرد. 
مبنای استدلال من اهمیت "هویت" در سیاست خارجی ایران بود و معتقد بوده و هستم 
که وزن هویت در سیاست خارجی ایران خیلی بیش تر از آن میزانی است که برخی ها 
ارزیابی می کنند. سیاست خارجی را فقط دیپلمات ها و آنهایی که در مسیر نیویورک و 
لندن و بن و پاریس در رفت و آمد هستند، تعیین نمی کنند، کسانی که سیطره مدرنیته 
بر جهان را امری بدیهی تلقی می کنند یا کسانی که در سیاست خارجی تعیین کننده 
هستند اما باور عمیق اعتقادی دارند که این دنیای مدرن مظهر ظلم و فساد و تباهی است. 
به تعبیری سیاست خارجی ایران در حد فاصل نیویورک و بغداد تعیین تکلیف می شود.

این کارشناس مسائل بین الملل گفت: برجام یا هر اتفاق بزرگی در سیاست خارجی را باید 
با این فرض طراحی و تحلیل کرد که هیچ یک از این دو گروه هویتی تعیین کننده در 
سیاست خارجی ایران قابل حذف نیستند. یعنی به محض اینکه گروه اول تصور کند گروه 
دوم در صدد بهره برداری از اجماع نظر حاکمیتی برای تقویت جایگاه خود است واکنش 
نشان می دهد این اتفاق در برجام افتاد. فعلًا در مقام قضاوت نیستیم که حق با کدام گروه 
است ولی چنین واقعیتی وجود دارد.قهرمان پور با بیان این که "شاید از این مقدمات این 
نتیجه ولو ناخوشایند حاصل شود که گاهی حفظ اجماع مهم تر از ماهیت تصمیمی است 
که گرفته می شود" اظهار کرد: در همین تحولات اخیر و پاسخ های دفاعی ایران واضح 
است که عده ای مخالف آن هستند و آن را تحریک کننده می دانند اما اجماع قوی بر سر 
آن باعث شد ایران ضربه اول را برای خروج از بن بست استراتژیک وارد کند و در صورت 
تداوم این اجماع نظر چه بسا وارد کردن ضربه دوم هم دور از انتظار نباشد. همه ما می دانیم 

در شرایط خطرناکی هستیم اما ممکن است سکوت و انفعال همواره چاره ساز نباشد.

نکتـه

خبــر

 سخنگوی قوه قضائیه، اعمال نقوذ در پرونده ها و بعضی روابط 
ناصواب را از دلایل بازداشت اکبر طبری معاون اجرایی سابق حوزه 

ریاست قوه قضاییه اعلام کرد.
غلامحسین اسماعیلی در ششمین نشست خبری خود در 
پاسخ به سوالی درباره دستگیری یکی از معاونان سابق رئیس 
حساب های  از  وجوهی  گرفتن  قرار  اختیار  در  و  قوه قضائیه 
قوه قضائیه در دست این فرد و بازداشت یکی از منصوبان خانوادگی 
رئیس سابق دستگاه قضا اظهار کرد:از هر دو نماینده مجلسی که 
در این باب اظهارنظر کردند گله دارم، زیرا قرار نیست کس دیگری 
سخنگوی قوه قضائیه باشد و اخبار قوه قضائیه را سخنگوی دستگاه 

قضا اعلام می کند.
وی افزود: شمایی که اطلاع از محتوای پرونده ندارید و نشسته 
بر منصب قانونگذاری هستید، آیا سزاوار است بدون اطلاع از 

موضوع پرونده، مساله ای را به افراد و اشخاص نسبت دهید؟
وی اضافه کرد: فردی که قبلا در حوزه ریاست معاونت یکی 
از بخش ها بوده، تحت تعقیب قرار گرفته و پرونده ای تشکیل 
شده و در این ارتباط فرد مذکور و برخی افراد دیگر بازداشت 
شدند و خبر صحت دارد و موضوع پرونده نیز آن گونه که بیرون 
مطرح می شود نیست و آنچه الان در پرونده مطرح است ناظر 
به ارتباطات ناصواب و خلاف موازین قضایی با برخی از اصحاب 
پرونده و همچنین توصیه و اعمال نفوذ در برخی دستگاه قضایی 
مطرح است که البته تازه تشکیل شده و تحقیقات آن در حال 
انجام است. ورود دستگاه قضا و اقدام به تشکیل پرونده و بررسی 
اثبات کننده این ادعاست که ما در برخورد مفاسد به ویژه اگر 
مرتبط با درون دستگاه قضا باشد، کاملا جدی هستیم و بدون 
هیچ گونه اعماضی ۱۰۰ درصد در چارچوب ضوابط موضوعات 
را رسیدگی می کنیم و این پرونده نیز کاملا در چارچوب مقررات 
و ضوابط قانونی رسیدگی می شود.اسماعیلی همچنین بازداشت 

یکی از منسوبان رئیس سابق قوه قضائیه را تکذیب کرد.
*  رای محکومیت رضوی به زودی ابلاغ می شود

سخنگوی دستگاه قضایی در خصوص آخرین وضعیت بانک 
سرمایه نیز گفت: بانک سرمایه ۲۲ متهم دارد تاکنون ۱۹ جلسه 
علنی برگزار شده است و رای محکومیت هادی رضوی به عنوان 

متهم اصلی به زودی ابلاغ خواهد شد.
وی خاطر نشان کرد جلسه رسیدگی به پرونده پتروشیمی با 

۱۱ متهم از کارکنان استان لرستان نیز آغاز شده است.
* اتهام جاسوسی عیسی شریفی صحت ندارد

برای عیسی  از صدور کیفرخواست  قوه قضائیه  سخنگوی 
شریفی، قائم مقام شهردار پیشین تهران خبر داد و گفت: ادعای 

اتهام جاسوسی برای این متهم صحت ندارد.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره پرونده شریفی و صدور 
کیفرخواست به اتهام جاسوسی و خبر اعدام وی که تکذیب شد، 
گفت: قوه قضائیه سخنگو دارد و مرجع رسمی اعلام مواضع قوه 
قضائیه به ویژه در پرونده های مهم است و بخشی از اخبار کذبی 
که در جامعه منتشر می شود، متاسفانه از ناحیه برخی از منتسبین 

به رسانه هاست.
وی ادامه داد: توصیه اخلاقی، حقوقی و قانونی این است که اگر 
نسبت به صحت موضوعی اطمینان ندارید، انتشار ندهید. البته در 
مورد این پرونده هم خبر اعدام و هم اتهام جاسوسی دروغ است و 

اصلًا در این پرونده چنین اتهامی وجود ندارد.
سخنگوی قوه قضائیه اضافه کرد: پرونده در ارتباط با جرایم 
مالی است و در دادسرای نظامی رسیدگی و منجر به صدور 

کیفرخواست شده و در نوبت رسیدگی در دادگاه است.
اسماعیلی افزود: علت اینکه رسیدگی به پرونده در دادسرای 
نظامی است این است که این فرد نظامی و مامور به فعالیت در 

شهرداری بوده است.
وی اضافه کرد: پرونده ۱۳ متهم دارد و متهمان اصلی آن 

کماکان در بازداشت هستند.
* حواشی پرونده نجفی، بی جهت زیاد بود

به سوال دیگری درباره  پاسخ  سخنگوی دستگاه قضا در 
انتقادات مطرح شده به برگزاری علنی دادگاه میترا استاد گفت: 
همه اهتمام ما بر این است که رسیدگی از جمله در این پرونده در 

چارچوب ضوابط و مقررات قانونی انجام شود.
کیفری  دادرسی  آیین  قانون  در  قانونگذار  داد:  ادامه  وی 
وضعیتی را پیش بینی کرده است که در آنجا می گوید انتشار 
جریان رسیدگی و گزارش پرونده که متضمن بیان مشخصات 
شاکی و متهم و هویت فردی یا موقعیت اداری و اجتماعی آنان 
نباشد، در رسانه مجاز است و بیان مشخصات فردی فقط در موارد 

مقرر در قانون امکان پذیر است.
اسماعیلی اضافه کرد: بعد از فراز و فرودهای اطلاع رسانی در 
این پرونده و متاثر شدن وجدان عمومی، دادستان کل کشور از 
رئیس قوه قضائیه تقاضا کرد که ضرورت دارد، اجازه انتشار جریان 
رسیدگی با بیان مشخصات شاکی و متهم داده شود که رئیس 

قوه قضائیه موافقت کرد.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: هرچند باز هم باید موازین 

اخلاقی را مراعات کنیم و همه مسائل را بی محابا بیان نکنیم.
وی افزود: کیفرخواست این پرونده به گونه ای تنظیم شده بود 
که گویا قرار نیست جزییات جلسه دادگاه منتشر شود زیرا از 
ابتدا این طور فکر می شد که جلسه علنی باشد و به همین خاطر 

کیفرخواست بر اساس جلسه غیرعلنی تنظیم شده است.
اسماعیلی ادامه داد: این پرونده یک پرونده قتل خانوادگی 
است که بی جهت حواشی بسیاری داشت و فردا هم جلسه دوم 

رسیدگی به پرونده تشکیل می شود.
* حکم پرونده پدیده شاندیز صادر شد

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره حکم پرونده 
پدیده شاندیز گفت: این حکم صادر شده است و در فرایند تایپ 
و ثبت قرار دارد.وی ادامه داد: دادنامه این پرونده ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
صفحه دست نویس است اما اجازه دهید ثبت دادنامه، تایپ، 
امضای قاضی دادگاه انجام شود؛ بعد از آن حتماً در رسانه ها 

اعلام می کنیم.
* سه نفر از سازمان غذا و دارو تحت تعقیب هستند

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره بازداشت 
با  ارتباط  در  گفت:  دارو  و  غذا  سازمان  کارمندان  از  تعدادی 
موضوع دارو پرونده ای در دادسرای تهران تشکیل شده و یکی 
از شرکت هایی که در کار تولید و واردات دارو فعالیت می کرده 
و ارزهای قابل توجهی از سیستم بانکی اخذ کرده و تعهدات 
ارزی خود را انجام نداده است؛ به لحاظ انجام ندادن تعهدات و 
گران نمایی داروهای وارداتی با صدور فاکتورهای متعدد، تحت 
تعقیب قرار گرفته است.اسماعیلی افزود: در این رابطه سه نفر 
از حوزه مربوطه در سازمان غذا و دارو به اتهام اخذ رشوه تحت 
تعقیب قرار گرفتند. البته الان متهمان با صدور قرار تأمین آزاد 

هستند و پرونده مراحل اولیه تکمیل تحقیقات را طی می کند.
سخنگوی دستگاه قضا افزود: پس از تکمیل پرونده اگر به 
دادگاه ویژه ارسال شد، علنی می شود. سه نفر از شرکت های 
خصوصی و سه نفر هم از سازمان مربوطه تحت تعقیب قرار 
گرفته اند.وی درباره اینکه آیا پرونده متهم خارجی دارد، گفت: 

خیر متهم خارجی ندارد ولی یکی از متهمان دوتابعیتی است.
* فعالان محیط زیست تفهیم اتهام شدند

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت پرونده فعالان 
محیط زیست گفت: در مورد این پرونده مراجع ذیصلاح در حوزه 
های امنیتی اظهار نظر کارشناسی انجام دادند و با وصول نظرات 
تخصصی کار دادگاه روی روال قرار گرفت؛ در این هفته هم در دو 
نوبت صبح و عصر رسیدگی آغاز شده است و متهمان تفهیم اتهام 

شدند و روند رسیدگی ادامه دارد.
اسماعیلی اظهار داشت: باید منتظر باشیم تا دادگاه رسیدگی ها 
را پایان برساند و داوری دادگاه را در ارتباط با این پرونده و سایر 

پرونده ها بپذیریم.وی خاطرنشان کرد: موضع دستگاه قضایی در 
مورد جرایم محیط زیستی کاملًا جدی است و اقدام عملی هم 
انجام شده است همچنین دستورالعمل، بخشی از شعب تخصصی 

ناظر به حوزه محیط زیست است.
* دستگیری فریبا عدالتخواه صحت دارد

عدالتخواه  فریبا  دستگیری  درباره  قضائیه  قوه  سخنگوی 
گفت: ایشان جزو متهمانی است که اخیراً دستگیر شده و به 
لحاظ ماهیت و موضوعاتی که در این پرونده مطرح است، هنوز 
فرصت مناسب برای اطلاع رسانی نیست اما اصل بازداشت وی را 
تایید می کنیم و با ادامه تحقیقات، اطلاع رسانی شفاف تری انجام 

می شود.
* آزادی نماینده زنجان با قرار وثیقه

اسماعیلی در خصوص آزادی مشروط یکی از نمایندگان استان 
زنجان و نامه احمد توکلی در این رابطه گفت: این پرونده از پرونده 
های قدیمی است که در زمان دادستان سابق تهران تشکیل شده 
بود و از پرونده های مهم اقتصادی ما است. این نماینده شش ماه 
پیش احضار شده بود و مجدداً احضار و قرار تأمین صادر شد. با 
تبدیل قرار تأمین این فرد آزاد و رسیدگی ادامه دارد و قرار تأمین 
در صورت بازداشت باید با نظر دادستان باشد. اگر بین دادستان و 
بازپرس اختلاف نظر باشد دادگاه نظر نهایی می دهد در این پرونده 
اختلاف نظری نبود و فرد آزاد شد. تحقیقات در حال تکمیل است 
و بر اساس اسناد جدیدی که به دست آمده ممکن است اتفاقات 
دیگری بیفتد. قرار تأمین متناسب مکرراً تغییر پیدا می کنند و 

گاهی تخفیف و یا تشدید پیدا می کند.
نامه ای هم که اخیراً ارسال شده بود استقبال می کنیم و به 
پای دلسوزی میگذاریم. اما رساندن مطلب به گوش مسئولان 
آن هم وقتی مشرف به مطالب نیست بهتر است از طریق رسانه 
نباشد. هم نحوه اطلاعی رسانه و اینکه اطلاعات ایشان جامع نبود. 

اطلاعات ناقص ما را به قضاوت های نادرست می کشاند.
وی در پاسخ به این سوال که شنیده شده روز پنج شنبه 
شخص دادستان برای آزادی این فرد به اوین رفته است آیا این 
موضوع درست است! گفت: بازدید دادستان هماهنگ شده بود و 
بابت موضوع دیگری بازدید رسمی داشتند. بنده هم بازدید داشتم 

که اعلام نشده بود و این دو بازدید با هم تقارن داشته است.
وی در خصوص پرونده های خودرویی گفت: در برخی از 
پرونده ها کیفرخواست صادر شده است و از جمله پرونده های 

مهم است. برخی از پرونده ها هم در دادسرا است.
* قانون جرم سیاسی را اجرا می کنیم

و  مطهری  اظهارات  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  اسماعیلی 
سیاسی بودن اتهامات معترضین انتخابات سال ۸۸ گفت: قانون 
جرایم سیاسی سال ۹۵ تصویب شده است. چرا قانون سال ۹۵ را 
به سال ۸۸ و فتنه بازمی گردانیم؛ کسانی که در سال ۸۸ و قصه 

فتنه محاکمه شدند، اتهامات امنیتی داشتند.
وی ادامه داد: یک عده مسجد و پایگاه بسیج و هیات عزاداری 
امام حسین و خطوط بی.آر.تی را به آتش کشیدند و یک عده 
نیز اینها را تحریک کردند. آن زمان قانون جرم سیاسی نبود و 
برابر قانون حاکم رسیدگی شد و امروز صراحتاً اعلام می کنیم هر 
گاه پرونده منطبق با جرم سیاسی باشد، بر اساس همین قانون 

رسیدگی می کنیم.
اسماعیلی اضافه کرد: جرم فعل یا ترک فعل است و الا بسیاری 
از افراد نسب به حکومت و حاکمیت عقیده شخصی و فردی خود 
را دارند و مردم در فکر و اندیشه خود مادامی که عمل مجرمانه 

انجام ندهند آزاد هستند.
سخنگوی قوه قضائیه اضافه کرد: قانون جرم سیاسی را نه تنها 

قبول داریم و اجرا می کنیم.
سخنگوی قوه قضاییه درباره تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی به 
کالاها گفت: دولت باید در تخصیص ارز دقت نظر داشته باشد و 

نظارت لازم را بر انجام تعهدات ارزی داشته باشد.
وی ادامه داد: آنان که ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت می کنند 
نباید کالاها را باقیمت بالا در جامعه به مردم و مصرف کنندگان 
برسانند. اسماعیلی اضافه کرد: هرکجا تخلف دیدید بانک مرکزی، 
وزارت صنعت معدن تجارت و نهادهای متولی اعلام جرم کنند و 

مستندات را به قوه قضائیه ارسال کنند.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره محسن افشانی 
گفت: این فرد به دلیل پرونده دیگری که از قبل دارد، دوران 

تحمل حبس را می گذراند.
* مداخلاتی در پرونده نجفی شد که قانونی نبود

وی در پاسخ به سوال دیگری درباره مداخله برخی دستگاه های 
دولتی در پرونده نجفی که از سوی رئیس دادگاه اعلام شد، گفت: 
دادگاه نگفت کسی مانع شده است بلکه گفت مداخلاتی انجام 
شده که نباید انجام می شد مانند کسی که رفت آنجا و سلاح 

در دست گرفت.
وی ادامه داد: رئیس دادگاه نیز بدون ذکر اسم به این موضوع 
اشاره داشت؛ پلیس و بخش های خبری صداوسیما مداخلاتی 

کردند که منطبق بر ضوابط قانونی نبود.
* اوین نه لاکچری است و نه مخوف

اسماعیلی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر بازدید اخیر خود 
از زندان اوین و اینکه از این زندان به عنوان هتل یاد می شود، 
گفت: یک روز می گویند اوین زندان مخوف، یک روزی می گویند 
زندان لاکچری؛ تضادها بین اظهارنظرها زیاد است. ما زندان اوین 

را نه مخوف می دانیم و نه لاکچری.
وی ادامه داد: البته برای زندانیان در تمام زندان ها حق و 
حقوقی قائل هستیم و تمام تلاش مان بر این است که در حوزه 
زندانبانی بتوانیم با ارائه خدمات مناسب که بسترساز اصلاح و 

تربیت است، زمینه باز اجتماعی شدن زندانیان فراهم شود.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: زندانیان اوین اکثراً زندانیان مالی نه 
به معنای کلاهبرداری هستند. به طور طبیعی اگر قدری متفاوت 
است، به خاطر این است که اغلب، محکومان مالی مثل دیات و 
مهریه و … نگهداری می شوند و خیلی از آنها نباید در زندان باشند 
و در این موارد اصلًا بحث تنبه مطرح نیست و فقط بحث الزام 
قانونی به خاطر عدم توانایی در انجام تعهدات است.سخنگوی قوه 
قضائیه اضافه کرد: بازدید من نیز ارتباط با این موضوعات مطروحه 

نداشت و به دلیل یک موضوع خاص دیگر بود.
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 

شهرام جزایری گفت: این پرونده در دادگاه تجدیدنظر است.
* هیچکس به دلیل داشتن یک تفکر سیاسی تعقیب 

قضایی نمی شود
وی درباره حکم صادره برای محمد رضا خاتمی و مسایل 
مربوط به حوادث سال ۸۸ گفت: در سال ۸۸ عده ای مسجد، 
اتوبوس شهری، پایگاه بسیج و هیات عزاداری امام حسین )ع( را به 
آتش کشیدند و یک عده آنها را تحریک کردند و دستگاه قضایی 

وظیفه دارد با اعمال مجرمانه برخورد قانونی کند.
اسماعیلی با تاکید بر اینکه هیچکس به خاطر داشتن یک تفکر 
و فکر سیاسی تحت تعقیب دستگاه قضایی قرار نمی گیرد، افزود: 
قرار نیست آحاد یک جامعه به لحاظ فکر و گرایش سیاسی مثل 
هم باشند و شبیه به هم فکر کنند، البته اگر فردی با هر گرایش 
فکری مرتکب اعمال مجرمانه شود، بدون تردید توسط دستگاه 
محاکمه خواهد شد.سخنگوی قضا درباره پرونده واردکنندگان 
خودرو نیز گفت: پرونده های متعددی درباره شرکت های مختلف 
خودروی در دست بررسی است و یکی از آنها به نام کیمیاخودرو 

در شعبه مفاسد اقتصادی در حال رسیدگی است.
خبرنگاری از سخنگوی قوه قضاییه پرسید هفته گذشته در 
دادگاه بانک سرمایه نماینده دادستان از ناطق نوری نام برد، آیا 
اقدامات قضایی در این خصوص صورت گرفته است، اسماعیلی 
در پاسخ گفت در دادگاه بانک سرمایه از آقای ناطق نوری نامی 

برده نشد.

سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد 

دلایل بازداشت معاون سابق اجرایی حوزه ریاست قوه قضائیه

 تحلیلگر ارشـد مسائل سیاسـت خارجی تاکید کرد: ظریف 
می توانـد بـه هـر کجـای آمریکا بـرود به شـرط آنکـه تاثیرگذار 
نباشـد امـا او اثرگـذار اسـت و بـه همیـن خاطـر، او را محـدود 
می کنند. این مسـئله، نشانه قوت دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
ظریـف و مشـاوران وی در بـه چالـش کشـیدن سیاسـت های 
دولـت آمریـکا اسـت. »امیرعلـی ابوالفتـح« بـا اشـاره بـه اعمال 
محدودیـت تـرددی بـرای محمدجـواد ظریـف در نیویـورک 
گفـت: بعد از پیـروزی انقلاب اسـلامی و ماجـرای گروگانگیری 
کارمنـدان سـفارت آمریـکا در تهـران کـه منجر به قطـع روابط 
سیاسـی میان دو کشـور شـد، ایـالات متحده بـرای هیأت های 
ایرانی که قصد سـفر به نیویورک برای شـرکت در نشسـت های 
سـازمان ملـل متحـد را داشـتند، محدودیت هایـی را در نظـر 
گرفـت و اعـلام کرد کـه این هیأت ها تنهـا حق تردد در شـعاع 
۲۵ مایلی سـازمان ملل )حـدود ۴۰ کیلومتـر( را دارند و در غیر 
ایـن صورت، بـا برخورد پلیس آمریکا روبه رو می شـدند.وی ادامه 
داد: تنهـا اسـتثنایی کـه در این سـال ها داده شـده، صـدور ویزا 
برای هیأت های اقتصادی برای شـرکت در نشست های صندوق 
بین المللی پول و بانک جهانی بوده زیرا مقر آنها واشنگتن است 
و هیات هایـی هم این سـفرها را انجام می دادنـد، فقط حق تردد 

در واشـنگتن را داشتند.
* محدودیـت تردد برای هیأت های ایران در ۴۰ سـال 

گذشـته اجرا می شده است
کارشـناس ارشـد مسـائل آمریکا با بیـان اینکـه محدودیت 
تردد در شـعاع ۲۵ مایلی سـازمان ملل در طول ۴۰ سال گذشته 
در تمـام دولت هـای آمریکا اعم از دموکـرات و جمهوریخواه اجرا 
می شـده اسـت، اظهـار داشـت: آمریـکا به عنـوان میزبـان مقر 
سازمان ملل متحد، ذیل قرارداد و توافقنامه ای که با این سازمان 
از بدو تأسـیس و حضور امضا کرد، متعهد شـد هیچ مانعی برای 
حضـور هیات هایی سیاسـی که قصد شـرکت در نشسـت های 
سـازمان ملل متحـد را دارنـد، ایجاد نکند. بنابرایـن، آنها مجبور 
هسـتند بـه هیأت های سیاسـی کشـورها حتـی بـا آنهایی که 
روابـط سیاسـی نداشـته و مناسبات شـان خصمانه اسـت، برای 
شـرکت در نشسـت های سـازمان ملل متحـد ویزا صـادر کنند.

ابوالفتـح با اشـاره به اعمال سیاسـت های فشـار حداکثری علیه 
ایـران توسـط دولت آمریکا تصریـح کرد: کاخ سـفید در فضایی 
کـه تحت عنوان فشـار حداکثری علیه ایران ترسـیم کـرده، هر 
اقدامـی برای تشـدید فشـارها علیه تهران انجـام داده اسـت. در 
ایـن راسـتا، آنها از برجام خارج شـده، تحریم ها را مجـدداً اعمال 
کـرده، بـه عمـق و دامنه تحریم ها وسـعت و شـدت بخشـیده، 
سـپاه پاسـداران را که بخشـی از نیروهای مسـلح ایران هستند، 
تروریسـتی اعـلام کـرده و اخیـراً رهبـری و نهادهای وابسـته به 

دفتر ایشـان را در لیسـت تحریم هـای خود قـرار دادند.
* تحریـم ظریف، تبعات سیاسـی در حقـوق و عرف 

بین الملـل برای آمریکا داشـت
وی افزود: در جلسـه ای که اسـتیو منوچین، وزیر خزانه داری 

آمریکا، تحریم رهبری و نهادهای وابسـته به دفتر ایشان را اعلام 
کـرد، گفت که محمدجـواد ظریف نیز در لیسـت تحریم ها قرار 
دارد و جزئیـات آن هفته هـای بعـد اعـلام می شـود. اکنون چند 
هفتـه از آن ماجـرا می گذرد و ظریف تحریم نشـده اسـت.وی با 
یـادآوری اینکـه برخـی از اخبـار از وجود اختـلاف درباره تحریم 
ظریف در واشـنگتن حکایت دارد، خاطرنشـان کـرد: ظریف اگر 
تحریـم می شـود، ایالات متحده اقدام بی سـابقه ای را انجـام داده 
بـود، زیـرا وزیر امور خارجه کسـی اسـت که نه نقـش اقتصادی 
ایفـا می کنـد و نـه نقـش نظامـی و امنیتـی برعهـده دارد بلکه 
مسـئولیتش پیشـبرد سیاسـت خارجی اسـت و تحریم وی در 
حقـوق و عـرف بین الملل بـرای آمریکا تبعاتی داشـت. بنابراین 
ظریـف تحریم نشـد و گفته می شـود پمپئو با ایـن اقدام خیلی 
مخالفت کرده و ترامپ و مشـاوران وی را متقاعد به عدم تحریم 

وزیـر امور خارجـه ایران کرده اسـت.
* ظریـف فرصـت تـردد بیشـتر از سـازمان ملل تا 

محـل اقامت سـفیر را نـدارد
ابوالفتـح بـا اشـاره به تبعـات عـدم تحریم ظریـف در فضای 
داخلـی آمریـکا ابـراز داشـت: تحریـم نشـدن ظریـف در فضای 
داخلی آمریکا می توانسـت موجب تخریب وجهه دولت آمریکا و 
بی حیثیتی دولت ترامپ شـود و این مسـئله مطرح شود که چرا 
تحریـم نمی کنید یا آنکه وقتی شـما قصـد و توان انجـام کاری 
را نداریـد، چـرا مسـئله ای را مطـرح و خـود را بی آبـرو می کنید. 
بـرای خـروج از ایـن چالش، پمپئو برای سـاکت کردن مخالفان 
اعلام کرد ظریف براسـاس قرارداد آمریکا با سـازمان ملل متحد 
می توانـد به نیویورک سـفر کنـد اما تردد وی بـا محدودیت های 
بیشـتری همـراه شـده و او تنها حق تـردد در چند خیابان میان 
سـازمان ملل، نمایندگی ایران و محل اقامت سـفیر ایران را دارد.

وی بـا یـادآوری برنامه هـای فشـرده ظریـف در نیویـورک طـی 
سـفرهای گذشـته بیان کرد: وزیر امور خارجه در طول سفرهای 
چند روزه ای که در سـالهای گذشـته به نیویورک داشته، همواره 

برنامه بسیار فشرده ای دارد و فرصت تردد بیشتر از سازمان ملل 
متحـد تا محل اقامت سـفیر را نداشـته اسـت. در واقـع، آمریکا 
محدودیتـی را اعـلام کـرده که قبلًا به دلیل فشـردگی برنامه ها 

اعمال می شـده اسـت.
* آمریکایی ها نتوانسـتند مانع دسترسـی رسـانه ها 

به ظریف شـوند
ایـن کارشـناس ارشـد مسـائل آمریـکا اضافـه کـرد: البتـه 
دو، سـه مصاحبـه ای کـه وزیـر امـور خارجه بـا »بی بی سـی« و 
»ان بی سـی نایـت« طـی روز گذشـته انجـام داد و احتمـالاً طی 
امـروز و فـردا انجـام می دهد، نشـان می دهـد محدودیت آفرینی 
و مانع تراشـی های آمریکایی ها برای عدم دسترسـی رسـانه ها به 
ظریف کارسـاز نشـده و آنها موفق به این خواسته شـان نشـدند 
چراکـه رسـانه ها می تواننـد این مصاحبه هـا را در سـازمان ملل، 
دفتـر نمایندگی ایران یا محل اقامت سـفیر انجام دهند.ابوالفتح 
مصاحبه وزرای امور خارجه با رسـانه ها را اتفاق جدیدی ندانست 
و یادآور شـد: سنت دیرینه ای میان رؤسـای جمهور و وزرای امور 
خارجـه ایـران وجود داشـته و آن، این بوده اسـت کـه در هنگام 
حضور در نیویورک با رسـانه های مختلف مصاحبه هایی را انجام 
می دادنـد؛ حال برخی بیشـتر و برخی کمتـر ولی بهرحال انجام 
مصاحبـه، اتفـاق جدیدی نیسـت و حتی علاوه بـر مصاحبه، در 
دانشـگاه ها، مجامع و نشست هایی مانند شـورای روابط خارجی 

آمریکا )CFR( سـخنرانی انجام می شـده اسـت.
* مصاحبه هـای ظریف بـرای دولت آمریـکا گزنده و 

هزینه دار بوده اسـت
وی بـا اشـاره به مصاحبه هـای ظریف به ویـژه مصاحبه های 
وی در جریـان سـفر اردیبهشـت مـاه بـه نیویورک عنـوان کرد: 
ظریـف در مصاحبه هـا و گفت وگوهایـش بـه ویـژه در ماه هـای 
اخیـر حرف هایی را زده که بـرای دولت آمریکا گزنده و هزینه دار 
بوده اسـت یعنی او مسـائلی را گفته است که همه نسبت به آن 
آگاه بودند اما از زبان کسـی مطرح نشـده بود. نمونه این سخنان 

را می تـوان در طـرح گـروه بـی )B- Team( و اینکه ترامپ تحت 
تأثیـر آنها اسـت، دانسـت و این یعنی رئیس جمهـور بزرگترین 
و قدرتمندتریـن کشـور دنیـا تحـت تأثیر چهار نفر که سـه نفر 
آنها هم خارجی هسـتند، قرار دارد و تداعی کننده آن اسـت که 
ترامـپ آلت دسـت خارجی هاسـت.این تحلیلگر ارشـد مسـائل 
سیاسـت خارجی ادامه داد: این سـخن ظریف در جامعه آمریکا 
و حتی جامعه جهانی بازتاب بسیاری پیدا کرد، مقبولیت یافت، 
مورد اسـتناد قرار گرفت و افکار عمومی آمریکا آن را باور کرد. در 
واقع، سـخنان ظریف درباره گروه بی، عهدشـکنی دولت آمریکا 
و پایبندی ایران به تعهداتش و… مورد قبول و پسـند رسـانه ها و 
افکار عمومی آمریکا قرار گرفته و از سـوی آنها به عنوان موضوع 

روز قلمداد شـده است.
را  آمریـکا  دولـت  مصاحبه هایـش  در  ظریـف   *

می کنـد اسـتیضاح 
ابوالفتـح بـا تاکید بـر اینکه دولـت آمریکا با مصاحبـه ای که 
خنثی باشـد، شـعارگونه باشـد، علیه ایـران به کار گرفته شـده 
باشـد و افـکار عمومـی آن را بـاور نکند، مشـکلی نـدارد، گفت: 
مسـئله ای که وجـود دارد آن اسـت که مصاحبه هـای ظریف نه 
خنثی اسـت، نه حالت شـعاری دارد و نه تنها علیه و ضرر ایران 
نیسـت بلکه دولت آمریکا در آنها اسـتیضاح شـده و مورد قبول 
و پسـند نخبـگان و افکارعمومی آمریـکا هم قرار می گیـرد زیرا 
بـا واقعیت هـا منطبـق بـوده و بـه زبـان روز و مبتنـی بر منطق 
و حقـوق بین الملـل مطـرح می شـود.وی افـزود: مـردم آمریـکا 
متوجه هسـتند که دولـت ترامپ در حـال خـروج از پیمان ها و 
شـانه خالی کردن از تعهداتش اسـت و می دانند که این مسـئله 
تبعاتی مثل جنگ داشـته باشـد، در حالی که مردم آمریکا اصلًا 
به دنبال جنگ جدیدی نیسـتند و هر کسـی که از صلح سخن 

گفتـه و ضد جنگ باشـند، صدایش شـنیده می شـود.
* ظریـف چـون اثرگذار اسـت با محدودیـت روبه رو 

می شـود
این کارشـناس ارشـد مسـائل آمریکا بـا بیان اینکـه ظریف 
سـخنانی را مطـرح می کند که بـرای دولت ترامپ ناگوار اسـت، 
اظهار داشـت: اثرگذاری ظریف منجر به این مسـئله شـده است 
کـه پمپئـو مدعـی شـود وزیـر امـور خارجـه ایـران در سـفر به 
نیویـورک و گفت وگـو با رسـانه ها، از این فرصت برای گسـترش 
فریب استفاده می کند و سپس بگوید از هر گونه پیشنهاد برای 
حضـور در تلویزیـون رسـمی ایران، اسـتقبال می کند؛ همانطور 
کـه ظریـف در تلویزیون هـای ایالات متحده ظاهر شـده اسـت.

ابوالفتح اضافه کرد: البته برای ترامپ محدوده جغرافیایی حضور 
ظریـف مهم نیسـت، آنچه بـرای آمریکایی ها مهم اسـت، میزان 
اثرگـذاری اسـت. ظریـف می تواند بـه هر کجای آمریـکا برود به 
شـرط آنکـه تأثیرگـذار نباشـد امـا او اثرگـذار اسـت و به همین 
خاطر، او را محدود می کنند. این مسـئله، نشانه قوت دیپلماسی 
عمومی و رسـانه ای ظریف و مشـاوران وی در به چالش کشیدن 

سیاسـت های دولت آمریکا اسـت.

امیرعلی ابوالفتح:

ظریف چون اثرگذار است با محدودیت روبه رو می شود
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برترین مردانگى
 شریك كردن برادران در اموال 
و برابرى با آنان در احوال است 

چهارشنبه - 26 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4844

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: در حال حاضر حدود ۵۰ 
مگاوات برق از طریق تولید پراکنده از جمله نیروگاه خورشیدی، دیزل ژنراتور و نیروگاه 
های آبی در قم تولید می شود. مهدی آهنین پنچه افزود: تولید ۵۰ مگاوات برق از 
طریق تولید پراکنده نیز در دست اقدام است که با اجرایی شدن طرح ها، محقق خواهد 
شد.وی اضافه کرد: حدود ۱۲ مگاوات برقی که از طریق تولید پراکنده تامین می شود، 
از طریق نیروگاه های خورشیدی می باشد.وی با بیان اینکه برای واگذاری نیروگاه های 
خورشیدی ۲۶ منطقه در قم نقطه یابی شده است، اضافه کرد: مجوز نیروگاه های 
خورشیدی با تولید کمتر از ۱۰۰ کیلووات در شرکت توزیع برق قم صادر و بیش از این 
میزان باید در استان تهران بررسی می شود.آهنین پنجه گفت: با توجه به تغییر نرخ 
ارز و مشکلات تبادل پولی با کشورهای دیگر، امکان واردات تجهیزات برای راه اندازی 
نیروگاه های برق خورشیدی محدود شده است.وی ادامه داد: این مشکلات باعث شده 
سرمایه گذاران تمایلی به مشارکت نداشته باشند و مجوز برخی سرمایه گذاران باطل 
شده است.وی درادامه با اشاره به روشنایی های سطح شهر، گفت: احداث شبکه های 
روشنایی درسطح شهر بر عهده شرکت برق و پرداخت هزینه آن برعهده شهرداری 
است که البته شهرداری نیز باید ضمن اینکه از لامپ های کم مصرف در سطح معابر و 

میادین استفاده نماید، روشنایی اضافه را حذف کند.

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر لزوم ساماندهی میدان ۷۲ تن قم 
گفت: ساماندهی ورودی شهر قم از سمت آزادراه تهران به قم به ویژه در اطراف میدان 

۷۲ تن به دلیل حجم بالای تردد در این محور ضروری است. 
حسن بختیاری عصر دوشنبه در یکصد و پنجمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات این شورا در ساختمان شهید باکری، افزود: با توجه به 
اینکه دکه های اطراف میدان ۷۲ تن، وضعیت نامناسب و نازیبایی را در ورودی شهر قم 
ایجاد کرده است پیگیری جدی استانداری و شهرداری قم برای جمع آوری این دکه ها 
لازم است.وی، ادامه داد: با توجه به اینکه شرایط کنونی ورودی شهر قم در میدان ۷۲ 
وضعیتی نامناسب است، باید نسبت به ساماندهی این منطقه و دکه های اطراف آن 
تصمیم گیری جدی صورت گیرد.نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره لایحه 
اخذ مجوز نرخ پیشنهادی و صدور پروانه فعالیت جهت خودروهای سند آزاد در سطح 
شهرگفت: این خودروها در قالب چهار شرکت ساماندهی شده و با شناسنامه دار شدن 

این خودروها، فعالیت آنها در سطح شهر ساماندهی می شود.
لایحه واگذاری بخشی از حق انتفاع بلوک SW3۱ بلوار پیامبر اعظم )ص( به اداره 
کل انتقال خون استان در جلسه شورای اسلامی شهر قم مطرح و اعضای این شورا به 

آن رأی مثبت دادند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد

تامین۵۰ مگاوات برق قم از طریق تولید پراکنده
نائب رئیس شورای شهر تاکید کرد

ساماندهی ورودی قم از سمت آزاد راه تهران

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از انجام 
عملیات بوته کاری و نهال کاری در بیش از هزار و ۶۰۰ هکتار 

از کانون های بحرانی تولید ریزگرد استان قم خبر داد. 
 سید محمدتقی سجادی ظهر دیروز طی گفت وگویی 
با خبرنگاران، از استان قم به  عنوان یکی از مهم ترین 
کانون های تولید گرد و غبار در کشور نام برد و تصریح کرد: 
آمار روزهای گرد و غباری استان قم در گذشته کمتر از ۱۰ 
روز بوده است اما این آمار در سال های اخیر به بیش از ۱۰۵ 
روز نیز رسیده است به همین علت کانون های تولید ریزگرد 
قم نه فقط برای این استان بلکه می تواند برای استان های 
مجاور قم و ۲۵ درصد مساحت کشور تهدیدی جدی باشد.

وی با اشاره به اینکه 4۰۰ هزار هکتار از مساحت استان 
قم مستعد بیابانی شدن است، گفت: ۱۰۵ هزار هکتار از این 
مساحت به کانون تولید گرد و غبار تبدیل شده است که 
۲۹ هزار هکتار از این مساحت در شمال شرقی، ۲۷ هزار 
هکتار در جنوب شرقی، 4۰ هزار هکتار در دشت مسیله و 

باقیمانده کانون ها به صورت پراکنده در اطراف قم قرار دارند.
مدیرکل منابع طبیعی استان قم از اجرای سالیانه بین 
۲۰۰ تا 3۰۰ هکتار عملیات مقابله با بیابان زدایی در قم یاد 
کرد و افزود: سال ۹۶ در مجموع هزار و 4۰۰ هکتار عملیات 
مقابله با بیابان زایی با بیش از چهار میلیارد و ۷۰۰ میلیون 

تومان اعتبار اجرا شده است.
وی ادامه داد: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم طی سال گذشته در منطقه گنبد نمکی با بیش از ۲۹ 
هزار هکتار مساحت که فقط ۹ هزار هکتار از آن قابلیت 
اجرای عملیات نهال کاری را داراست، بیش از ۵۲۰ هکتار 
به محدوده چهار هزار هکتاری نهال های کاشته شده اضافه 
کرده و در سایر مناطق نیز برای سطحی وسیع تر از ۶۰۰ 

هکتار نیز در شرق قم کارهای مورد نیاز دنبال شده است.
سجادی افزود: در منطقه حسین آباد میش مست از 
سنوات گذشته یک عرصه ۲۷ هزار هکتاری داشته ایم 
که در حال حاضر مناطق بحرانی این منطقه با بیش از 

پنج هزار هکتار مساحت مورد پوشش قرار گرفته است و 
البته یک وجه تمایزی که این کانون دارد، موضوع حرکت 
تپه های شن روان است که ما در دو سال گذشته موضوع 
برنامه مالچ پاشی و انواع نهال کاری را برای نخستین بار 
در استان قم در منطقه حسین آباد اجرا کردیم و امیدوار 
هستیم که بتوانیم در این منطقه ۱۰۵ هزار هکتاری از 
۲3 هزار هکتار که قابلیت کشت دارد به شیوه مطلوب 

استفاده کنیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اعلام 
این خبر که سال جاری عملیات بوته کاری و نهال کاری 
در بیش از هزار و ۶۰۰ هکتار از کانون های بحرانی تولید 
ریزگرد استان قم انجام می شود، گفت: اجرای پروژه های 
مقابله با بیابان زایی در ۹۰۰ هکتار از این مساحت با استفاده 
از اعتبار چهار میلیاردی صندوق توسعه ملی دنبال خواهد 
شد که امیدواریم با حمایت های مسؤولان استانی و ملی این 

مساحت را افزایش دهیم.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد

بوته کاری و نهال کاری در 16۰۰ هکتار از کانون های تولید ریزگرد 

نامحـرمانه

دریـچه

خبــر

دیه گو مارادونا داعشی دستگیر شد 
یک تروریست داعشی تحت تعقیب بین المللی با نام دیه گو مارادونا، اسطوره آرژانتینی فوتبال 
جهان در کشور آلبانی دستگیر شد.به گزارش » تسنیم، اوایل ماه ژوئیه رسول میسلااف که محکوم 
به عملیات های تروریستی است در کشور آلبانی به درخواست پلیس اینترپل روسیه دستگیر شد. این 
تروریست در زمان بازجویی توسط پلیس آلبانی نام خود را دیه گو مارادونا معرفی کرد! این شهروند 34 
ساله ساکن شهر نوریلسک روسیه سال ۲۰۱3 میلادی این کشور را ترک کرد و به سوریه رفت تا به 
گروه تروریستی داعش بپیوندد. او در بسیاری از جنگ های گروه های مسلح علیه ارتش سوریه شرکت 
کرد.بر اساس این گزارش، فرد بازداشت شده در زمان بازجویی در شهر دورس آلبانی اتهام دولت روسیه 
را رد کرد و مدعی شد برای جمع آوری کمک های مالی به قربانیان جنگ عازم سوریه شده بود. رسول 
میسلااف در فهرست بین المللی تروریست های تحت تعقیب قرار داشت و حکم دستگیری او در تاریخ ۸ 

آوریل ۲۰۱۵ میلادی توسط دادگاهی در جمهوری چچن روسیه صادر شده بود.

۹۰ درصد آسانسورهای کشور غیراستاندارد هستند
رییس اتحادیه کشوری آسانسور، پله برقی و خدمات وابسته گفت: بر اساس آمارهای سازمان ملی 
استاندارد ایران ۹۰ درصد آسانسورهای کشور استاندارد نیستند که اتحادیه آسانسور در تلاش است 
سالیانه ۱۰ درصد از این آمارها بکاهد تا به صفر برسد. »عباس ابریشمی« افزود: از سال ۸۱ تاکنون، از 
مجموع ۷۵۰ هزار دستگاه آسانسور موجود در کشور، حدود ۵۰۰ هزار دستگاه آنها مورد بازدید استاندارد 
قرار گرفته، اما از آنجایی که بسیاری از آنها مجدد مورد بازدید قرار نگرفته اند، به دلیل منقضی شدن 

گواهی های استاندارد آنها پس از یک سال از نظر سازمان ملی استاندارد، غیراستاندارد هستند.

پاسخ تهیه کننده »گاندو« به رئیس دفتر رئیس جمهور
مجتبی امینی تهیه کننده »گاندو« در واکنش به سخنان رییس دفتر رییس جمهور که این سریال 
را محصول »تخیل« توصیف کرده بود، تاکید کرد »گاندو« صدای در گلو مانده مردم ایران است.مجتبی 
امینی تهیه کننده سریال »گاندو« در واکنش به سخنان محمود واعظی رییس دفتر رییس جمهور 
جوابیه ای را منتشر کرد.رییس دفتر رییس جمهور چندی پیش در حاشیه نشست هیأت دولت و در 
جمع خبرنگاران سریال »گاندو« را محصول »تخیل« توصیف کرده بود که »دروغ و تهمت« مطرح کرده 

و دولت این حق را دارد که نسبت به آن »شکایت و روشنگری« کند.

شکایت شجریان از صداوسیما تعیین وقت شد
قاضی مسعودی مقام که این روزها نامش به واسطه رسیدگی به پرونده های اخلالگران اقتصادی 
بر سر زبان ها افتاده، دوم شهریور امسال به شکایت محمدرضا شجریان هنرمند سرشناس ایرانی از 
صداوسیما رسیدگی می کند. محمدحسین آقاسی وکیل مدافع شجریان در گفت وگو درباره شکایت 
شجریان از صداوسیما گفت: تیر ماه سال ۸۸ به خاطر پخش بدون رضایت آثار موکلم در صدا و سیما، 
شکایتی را مستند به ماده ۲3 قانون حمایت از حقوق مولفان، مصنفان و هنرمندان از این سازمان در 
دادسرای کارکنان دولت مطرح کردم زیرا در این ماده قانونی صراحتاً آمده که اگر آثار کسی را بدون اجازه 

انتشار، پخش یا نشر دهند، مجازاتش ۶ ماه تا دو سال حبس است.

محسن افشانی در حبس است 
سخنگوی قوه قضاییه با رد خبر آزادی محسن افشانی گفت که این فرد غیر از پرونده اخیر، از پرونده 
سابق محکومیت حبس داشته و در حال تحمل حبس است.غلامحسین اسماعیلی در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده شهرام جزایری، گفت: این پرونده در دادگاه تجدیدنظر است.وی در پاسخ 
به سوالی درباره اینکه آیا محسن افشانی آزاد است، گفت: چه کسی گفته آزاد است؟ ایشان غیر از پرونده 

اخیر از پرونده سابق محکومیت حبس داشته و در حال تحمل حبس است.

قالیباف از »ایرنا« شکایت کرد
در پی انتشار گزارش مفصلی در خصوص پرونده شریفی معاون وقت شهرداری تهران از سوی 
خبرگزاری جمهوری اسلامی، محمد باقر قالیباف از این خبرگزاری شکایت کرد. ناصر امانی، معاون سابق 
قالیباف ضمن اعلام این خبر افزود: متاسفانه خبرگزاری رسمی جمهوری اسلامی ایران با تکرار شایعات 
دروغ و بی اساس برخی کانال های تلگرامی بی نام و نشان، اتهاماتی را به آقایان شریفی و قالیباف منتسب 
کرده که اساسا صحت نداشته است. وی افزود: عنوان اتهامی خبرگزاری ایرنا، نشر اکاذیب و افترا در 

موضوع این پرونده و نسبت دادن آن به قالیباف بوده است.

روایت عارف از دیدار با سران قوا درباره رفع حصر
محمدرضا عارفرئیس فراکسیون امید با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای رفع حصر، از دیدار 
انجام شده در گذشته توسط کارگروه رفع حصر فراکسیون امید با سران قوا و برخی مسئولان که در 
این خصوص موثر هستند، خبر داد و تاکید کرد: به هیچ وجه مطالبات به حق اصلاح طلبان را فراموش 
نکردیم و پشت گوش نینداخته ایم. البته خود را درگیر حاشیه ها و حاشیه ساز ها نمی کنیم و سال هاست 

که خود را آماده برخی تخریب ها کرده ام.

]یادداشت های شهر سیل زده/۴6
محمد خامه یار

فراموش نمی کنم مردمی که گرفتار گل و لای سیل هستند، این ها همان مردمی هستند که در 
سخت ترین شرایط پای نظام اسلامی و انقلاب ایستادگی کرده اند و در آزمون های مختلفی سربلند و 
سرافراز  بوده اند.برخی از اهالی شهر که اکنون به سختی روزگار می گذرانند  انسان های متمول و دارای 
مکنت و موقعیت اجتماعی و وضعیت مالی مناسب بوده و هستند که در شب حادثه هر آنچه داشتند 
یکباره  و در لحظاتی کمتر آنچه فکر می کنیم در پیش چشم آنان از بین رفت. برخی مزارع و زمین 
های کشاورزی، برخی شغل و مغازه، برخی خانه و کاشانه، برخی مرکب و ماشین و سواری، بعضی هم 

سرمایه زندگی خود را از دست دادند. وقتی پای حرف های مردم می نشینم
بعضی سیل زدگان می گویند: حاجی به وضع حالا نگاه نکن ما لرها، مهمان نوازیم. وضع ما که خوب 

بود برای مهمان قربانی ذبح می کردیم ولی حالا دستمون خالیه... 
فکر می کنم همه ما در آزمون بزرگی بسر می بریم و می بایست از آن سرافراز بیرون آییم. در این 
آزمون بزرگ برخی اهل توفیق اند هر چند صاحب نام و نشانی نیستند مثل آنان که روحانی هستند 
و بیل به دست معابر عمومی را پاکسازی می کنند، مثل آن هموطن سیستانی که پس از بیست و 
چهار ساعت رانندگی خود را از زابل به این شهر رسانده است تا سهمی در خدمت رسانی داشته باشد.

این رباعی از اشعار دلنشین سعدی دوباره بر دلم  می نشیند که:
بنی آدم اعضای یکدیگرند

که در آفرینش ز یک گوهرند
چو عضوی را به درد آورد روزگار

دگر عضوها را نماند قرار

پنجشنبه شب در مسجد اعظم؛ 

آیین چهلمین روز ارتحال 
آیت الله کابلی در قم برگزار می شود

مسئول روابط عمومی و اطلاع رسانی دفتر آیت الله قربانعلی محقق کابلی گفت: مراسم چهلمین 
روز ارتحال آیت الله کابلی از علمای افغانستان، پنجشنبه هفته جاری )۲۷ تیر( پس از نماز مغرب و 
عشا در مسجد اعظم شهر مقدس قم برگزار می شود. حجت الاسلام والمسلمین حسن جان احمدی 
روز سه شنبه در نشست خبری افزود: مراسم مذکور با حضور علما، مسئولان و افغانستانی های مقیم 
ایران با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین صادقی زاده نماینده آیت الله کابلی در کشورهای اروپایی و 
نیز مراسم چهلم این عالم فرزانه در چند کشور دیگر برگزار می شود.وی در بخش دیگر سخنان خود، 
از رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران به واسطه پیام تسلیتی که در پی ارتحال آیت الله کابلی صادر کرده 
بودند، تقدیر و سپاسگزاری کرد و گفت: صدور پیام معظم له و عنایت خاص ایشان، موجب تسلای بیت 
و دفتر مرحوم آیت الله کابلی و جامعه روحانیت و مردم افغانستان شد.وی همچنین از پیام های مراجع 
عظام تقلید، مسئولان و شخصیت های مختلف ایران در پی ارتحال آیت الله کابلی و نیز انعکاس اخبار در 
رسانه ها تقدیر کرد و افزود: رحلت این عالم ربانی موجب تالم و تأثر ملت افغانستان شد.وی بابیان اینکه 
آئین های یادبود گوناگونی در کشورها و شهرهای مختلف برای آیت الله کابلی برگزار شد، گفت: آئین 
تشییع و مراسم ترحیم آیت الله کابلی بسیار باشکوه ترتیب یافت که این امر نشان دهنده جایگاه بسیار 
والای این مرجع تقلید بود.احمدی حضور باشکوه مردم ایران در مراسم تشییع و ترحیم آیت الله کابلی 
را نشانگر لبیک به ولایت رهبر معظم انقلاب اسلامی و نیز اثبات کننده دوستی و پیوند ۲ ملت ایران 
و افغانستان دانست.وی در بخش دیگر سخنان خود، به بیان زندگی این عالم ربانی پرداخت و افزود: 
مرحوم آیت الله کابلی شخصیتی فرزانه، برجسته و خدومی بود که ۱۸ سال در حوزه علمیه نجف اشرف 
)عراق(، هفت سال در حوزه علمیه کابل )افغانستان( و 3۵ سال در حوزه علمیه قم مشغول فعالیت و 
تدریس بود.وی بیان کرد: این عالم ربانی تا زمانی که افغانستان در تصرف قرار گرفت در این کشور به 
فعالیت پرداخت و پس ازآن به ایران مهاجرت کرد و تا زمان پیروزی انقلاب افغانستان، نقش مؤثری در 
این زمینه ایفا کرد.احمدی بابیان اینکه آیت الله محقق کابلی در مدیریت جبهه جنگ و پیروزی مردم 
افغانستان نقش کم نظیری را ایفا کرد، تصریح کرد: ایشان بعد از پیروزی انقلاب در افغانستان پایه گذار 
نماز جمعه در شهرهای مختلف این کشور شد.وی همچنین به حضور فعال و صدور پیام به مناسبت های 
گوناگون توسط آیت الله کابلی اشاره و اظهار کرد: ایشان جایگاه دینی و سیاسی در افغانستان داشت و 
در جمهوری اسلامی ایران نیز تعامل گسترده با مقامات این کشور به ویژه رهبر معظم انقلاب داشت.وی 
در پاسخ به پرسش خبرنگاری درباره جانشینی آیت الله کابلی گفت: آیت الله محمدباقر فاضلی به عنوان 
جانشین ایشان انتخاب شده، آیت الله فاضلی از شاگردان برجسته ایشان است که ۲۵ سال در درس خارج 
آیت الله کابلی شرکت می کرد و نیز ۲۰ سال مسئول پاسخ استفتائات ایشان بود.پیکر این عالم مجاهد ۲3 
خردادماه سال جاری، در قم تشییع و در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به خاک سپرده شد.

طرح های  اتمام  گفت:  قم  استاندار 
نیمه تمام گردشگری در اولویت استان بوده 
و باید تا پایان سال بخش مهمی از طرح های 

نیمه تمام این بخش به اتمام برسد. 
در  سه شنبه  روز  سرمست  بهرام 
چهاردهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در بخش خلجستان قم افزود: 
از سرمایه گذاری در بخش گردشگری قم 
حمایت می شود و مدیران استانی دین خود 
را در حق فعالان و سرمایه گذاران عرصه 

گردشگری ادا کنند.
بیان کرد: بخش گردشگری در  وی 
عرصه تولید و اشتغال نقش بسزایی داشته و 
باید موانع و مشکلات پیش روی این بخش 

مهم اقتصادی برداشته شود.
سرمست با انتقاد از برخی وعده های 
بلاتکلیف مسئولان استان در سال های 
گذشته اظهار کرد: مدیران استانی در وعده 
به سرمایه گذاران برای رفع مشکلات موجود 
صرفاً باید قولی بدهند که قابلیت اجراشدن 

داشته باشد.
کرد:  اضافه  همچنین  قم  استاندار 
توسعه  ماهی،  پرورش  گلاب گیری، 
گیاهان دارویی و کشت های گلخانه ای در 
مجتمع های توریستی و گردشگری استان 

باید شکل بگیرد.
گردشگری  پروژه های  داد:  ادامه  وی 
اولویت برخوردار  از  تولید  در سال رونق 
هستند، یکی از محورهای اصلی توسعه قم، 
گردشگری به ویژه گردشگری زیارتی است.

سرمست در ادامه یادآور شد: باید مراکز 
و مجتمع های ارزان قیمت در استان احداث 

شود، احداث این مراکز منافاتی با توسعه و 
حمایت از مراکز اقامتی مدرن و پیشرفته 

ندارد.
* مشکلات اصلی و مهم مجتمع 

گردشگری دشت بهشت 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم نیزدراین جلسه  خاطرنشان کرد: برای 
توزیع روکش آسفالت به روستای نایه و 
مجتمع گردشگری و تفریحی دشت بهشت 
تفاهم نامه ای ۵ میلیارد تومانی با سازمان 
کشور  راهداری  و  جاده ای  حمل ونقل 
منعقدشده که به دلیل مشکلات اقتصادی 

عملًا راکد مانده است.
محسن بهشتی ادامه داد: برای احداث 
مسیر دسترسی و توزیع آسفالت به مجتمع 
بهشت ۱۰  و دشت  تفریحی  توریستی 
است.وی  موردنیاز  اعتبار  تومان  میلیارد 
خاطرنشان کرد: در کنار مسیر غیر ایمن 
دسترسی به مجتمع دشت بهشت، ازنظر 
روشنایی نیز وضعیت این محور مطلوب 

نیست.بهشتی تصریح کرد: با پیگیری های 
استان قرار بود خط انتقال گاز به طول ۹ 
کیلومتر و تا درب ورودی مجتمع دشت 
بهشت احداث شود که به دلیل مشکلات 
آن  با  گاز کشور  ملی  اقتصادی شرکت 
مخالفت کرده است.معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم تصریح کرد: مشکلات 
ارتباطی و عدم آنتن دهی اینترنت از دیگر 
دشت  مجتمع  مهم  و  اصلی  مشکلات 

بهشت است.
ظرفیت های  از  گردی  بوم   *  

گردشگری خلجستان است
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم  نیزدراین جلسه گفت: یکی 
از مهم ترین مصادیق گردشگری توسعه بوم 
گردی است که بخش خلجستان از ظرفیت 
ویژه ای برای سرمایه گذاری در این بخش 

برخوردار است. 
حمید یزدانی ادامه داد: با توسعه بوم 
برپایی  برای  لازم  بستر  و  امکان  گردی 

جشنواره های ویژه روستائیان نیز فراهم 
می شود.

وی ابراز کرد: در مجتمع دشت بهشت 
خلجستان، بخش های ویژه ای برای معرفی 
و فروش صنایع دستی پیش بینی شده است.

وی تصریح کرد: برای کاهش هزینه ها 
و جلوگیری از مصارف اضافه باید مسائل 
مربوط به انتقال برق و گاز به صورت هم زمان 

عملیاتی شود.
بخش  در  گردشگری  توسعه   *

خلجستان سیر صعودی دارد
در  نیز  خلجستان  بخش  بخشدار 
این جلسه، تصریح کرد: یک هزار و صد 
این  و  بوده  بخش  این  وسعت  کیلومتر 
منطقه دارای آب و هوایی کوهستانی و ۵۲ 
روستا می باشد.احمد فرج الهی ادامه داد: 
مجتمع توریستی تفریحی دشت بهشت با 
۵۰ میلیارد تومان اعتبار و ۱۱۸ هکتار از 
سال ۹۶ در حال احداث بوده که توسعه بوم 
گردی از اولویت های مهم در این مجتمع 
است.وی تصریح کرد: موضوع گردشگری 
در بخش خلجستان سیر صعودی به خود 
گرفته است، همچنین توسعه روزافزون 
کشت گلخانه ای و زنبورداری از مزیت های 
موضوع  کرد:  بیان  است.وی  بخش  این 
احداث راه دسترسی مجتمع دشت بهشت، 
پرداخت خسارت به قنات مشترک دهکده 
صبا سلامت، تعریض جاده سه راه باغی به 
دستجرد و تسهیل گری در اراضی منابع 
ملی به طرح های اقتصادی از مهم ترین 
موانع رونق اشتغال در بخش خلجستان 

است.

استاندارقم: 

اتمام طرح های نیمه تمام گردشگری قم در اولویت است

پاییز زود هنگام دلار! کاریکاتور

قیمت دلار و سکه در بازار که از اواخر سال گذشته رو به افزایش بود، بالاخره سیر نزولی خود را با شدت آغاز کرده و حباب ها در حال تخلیه است. 
 علیرضا ذاكرى

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

وجود حدود ۳۵۰ اتوبوس 
و مینی بوس غیرمجاز در قم

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: بین ۱۵۰ تا ۲۵۰ 
دستگاه اتوبوس سند آزاد و ۱۰۰ دستگاه مینی بوس در شهر قم و به صورت 

غیرمجاز وجود داشته که هیچ نظارتی بر فعالیت آن ها نمی شود.
امیر یزدی در یکصد و پنجمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر 
قم در سالن جلسات این شورا برگزار شد، با اشاره به آیین نامه های مختلف 
در زمینه ساماندهی وسایط نقلیه عمومی، اظهار داشت: بر اساس این 
آیین نامه ها فعالیت ها در این زمینه باید زیر نظر شهرداری یا شرکت های 
زیر نظر شهرداری ها باشد.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان 
اینکه اتوبوس های سند آزاد باید تحت پوشش شرکت های بخش خصوصی 
و با نظارت سازمان اتوبوسرانی باشد، تصریح کرد: بین ۱۵۰ تا ۲۵۰ دستگاه 
اتوبوس سند آزاد و ۱۰۰ دستگاه مینی بوس در شهر قم وجود داشته که 
هیچ نظارتی بر فعالیت آن ها نمی شود.یزدی خاطرنشان کرد: طرح تحول 
خطوط اتوبوسرانی در دست بررسی بوده که در این طرح چهار شرکت باید 
۲۰ دستگاه اتوبوس ملکی و 4۶ دستگاه اتوبوس اورهال شده را تحت نظارت 
داشته باشند.وی با تأکید بر اینکه داشتن معاینه فنی از الزامات حداقلی برای 
اتوبوس ها است، یادآور شد: اتوبوس های خارج از ناوگان حمل ونقل عمومی 
مجاز به ورود به شهر نیستند مگر آنکه مجوزی از طرف شهرداری داشته 
باشند.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به ایجاد مشکلات 
توسط اتوبوس های غیرمجاز برای شهروندان، عنوان کرد: محل دپویی 
با موافقت شهردار برای آنان در نظر گرفته شده است تا از مزاحمت این 
اتوبوس ها برای مردم جلوگیری شود.یزدی با تأکید بر در نظر گرفتن بهای 
خدمات از این اتوبوس و مینی بوس های غیرمجاز در قم، اضافه کرد: برای این 
اتوبوس ها ۱۰۰ هزار تومان و برای مینی بوس ها ۵۰ هزار تومان بهای خدمات 
به صورت ماهیانه پیش بینی شده است که مورد تصویب کمیسیون تلفیق 

دوگانه بودجه و عمران و حمل ونقل قرار گرفته است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  اعلام کرد

اعزام 1۵ هزار زائر در دهه کرامت 
از پایانه مرکزی به مشهد مقدس

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت :در دهه 
کرامت بالغ بر ۱۵ هزار نفر زائر از پایانه مرکزی به مشهد مقدس اعزام شدند.

رضا پوریافر از اعزام بیش از ۱۵۰۰۰ نفر زائر با سرویس دهی 4۶۷ 
دستگاه اتوبوس در دهه کرامت به مشهد مقدس خبر داد.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت:  علاوه بر 
همشهریان قمی، زائرینی از کشورهای عراق، هند و پاکستان در بین آنها 
حضور داشتند.وی با اشاره به ایجاد ایستگاه فرهنگی مستقر در سالن کوثر 
پایانه مرکزی با حضور مبلغین حوزه علمیه استان و تدارک برنامه های ویژه 
ای برای کودکان و نوجوانان، افزود: در دهه کرامت برنامه های فرهنگی 
گوناگونی در پایانه مرکزی برگزار شد .رضا پوریافر با اشاره به اینکه در این 
ایام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در اوج جابجایی مسافر قرار 
داشت و  انبوه زائرین و مسافرین شهر کریمه اهل بیت )س( از خدمات 
پایانه بهره مند شدند،بیان داشت: همه روزه در دهه کرامت مراسم جشن 
بعد از فرضیه نماز جماعت ظهر و عصر همراه با پذیرایی شربت و شیرینی 
در مسجد رسول اکرم )ص( پایانه مرکزی برگزار شد و بیش از ۱۵۰۰ بسته 
فرهنگی در این ایام در اتوبوس های اعزامی به مشهد مقدس توزیع گردید.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح شادیانه مادر و دختری در قم
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم از برگزاری 
طرح شادیانه مادر و دختری ویژه بانوان در قم باهدف توسعه سلامت و 
ایجاد نشاط اجتماعی و تقویت روابط خانوادگی و ترویج فرهنگ شهروندی 
خبر داد.ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری طرح شادیانه )مادر و دختری( 
در قم، اظهار  داشت: این برنامه به صورت ویژه با اهداف مختلفی ازجمله 
ترویج فرهنگ شهروندی در حوزه های مختلف مثل  حفظ و نگهداری فضای 
سبز و مبلمان شهری، فرهنگ ترافیک، اخلاق شهروندی، نشاط اجتماعی 
و  به صورت کارگاه های تجسمی شامل نقاشی، تصویرسازی، کاریکاتور و 
پوستر برگزار گردید. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری 
قم از برنامه های ورزشی و تفریحی مانند پتانک،  بدمینتون، ماروپله، بهکاپ، 
هاکی باهدف توسعه سلامت در بانوان و بازی های یه قل دو قل، دوز پا، 
مسابقه  طناب کشی،  مسابقه هنری با موضوع حفظ و نگهداری فضای سبز 
عمومی به همراه مولودی خوانی، تئاتر  عروسکی، قرعه کشی و اهدای جوایز 
ارزنده باهدف ایجاد نشاط اجتماعی و تفریحات سالم به عنوان بخش های 
 مختلف این طرح یاد کرد. مقیمی از برگزاری این برنامه در هرماه و در اماکن 
فرهنگی شهرداری قم و بوستان های سطح شهر خبر داد و   افزود: همچنین 
در صورت فراهم آمدن زیرساخت های لازم، برگزاری این برنامه به صورت 
مجازی امکان ناپذیر  است که در حال پیگیری این موضوع نیز هستیم.  وی 
با اشاره به اینکه اولین برنامه این مسابقه در بوستان نرگس و با مشارکت 
سازمان پارک ها و فضای سبز  شهرداری قم برگزار شد، تصریح کرد: در آینده 
نزدیک با مشارکت دیگر دستگاه ها، برنامه شادیانه و رنگوارنگ  که توسط 
سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم تدارک دیده شده است، برگزار 

خواهد شد.  

رییس اداره 1۳۷ شهرداری قم  مطرح کرد

استقبال چشمگیر مردم از طرح 
»شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو«

رییس اداره ۱3۷ شهرداری قم گفت: در دو هفته گذشته استقبال خوبی 
از سوی مردم برای ارتباط با مدیران ارشد شهرداری صورت گرفته است.

ابراهیم خسروی با بیان اینکه با دستور شهردار قم چهارشنبه هر هفته یکی 
از مدیران ارشد شهرداری پاسخگوی مردم در سامانه ۱3۷ است، اظهار کرد: 
این طرح در قالب »شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو« اجرا می شود و مدیران 
ارشد شهرداری چهارشنبه ها از ساعت ۱۰ تا ۱۲ در سامانه ۱3۷ جوابگوی 
سوالات مردمی هستند.رییس اداره ۱3۷ شهرداری قم با بیان اینکه این 
پاسخگویی به سوالات مردمی به صورت مستقیم و بدون واسطه صورت 
می گیرد، گفت: طی دو هفته گذشته مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری و دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در سامانه حضور پیدا کرده و 
پاسخگوی مردم بوده اند.خسروی با بیان اینکه در دو هفته گذشته استقبال 
خوبی از سوی مردم برای ارتباط با مدیران ارشد شهرداری صورت گرفته 
است، گفت: این هفته ابوالقاسم مقیمی، مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری و 
ورزشی شهرداری قم در سامانه حضور یافته و پاسخگوی مردم خواهد بود.

با موافقت شورای اسلامی شهر قم :

مرکز انتقال خون در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( قم احداث می شود

در جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم با واگذاری زمینی در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( برای احداث مرکز انتقال خون موافقت شد.

یکصد و پنجمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم با حضور دکتر 
سقائیان نژاد شهردار قم، معاونین شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر در 
سالن جلسات این شورا برگزار شد.اخذ لایحه مجوز توافقنامه پلاک ثبتی 4 
از فرعی ۵۰ به عنوان نخستین لایحه کمیسیون شهرسازی و معماری مورد 
بررسی قرار گرفت که با نظر مثبت اعضای شورای اسلامی شهر به تصویب 
رسید.دومین لایحه کمیسیون شهرسازی و معماری مربوط به اخذ مجوز 
توافقنامه مربوط به پلاک ثبتی ۱۰۸۱۵ به متراژ بیش از ۱۱ هزار متری واقع 
در اطراف بلوار پیامبر اعظم)ص( و به صورت ۵۰ درصد نقد و ۵۰ درصد 
تهاتر بود که مورد تصویب قرار گرفت.اخوان رئیس کمیسیون برنامه وبودجه 
شورای اسلامی شهر در نخستین لایحه بررسی شده این کمیسیون موضوع 
اخذ مجوز واگذاری حق انتفاع بخشی از زمین های بلوار پیامبر اعظم)ص( به 
اداره کل انتقال خون استان بود که پیش ازاین در سال ۹۶ مورد بررسی قرار 
گرفته بود که به علت عدم طراحی پد هلیکوپتر بعد از طراحی مجدد مورد 

بررسی اعضا قرار گرفت که نهایتاً تصویب شد.

اخبــار

پیام آموزشی 
راننده عزیز مراقب باشید نزدیک شدن به 
مقصد ، شما را از توجه به قانون دور نکند. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی
) اشخاص حقوقی و صاحبان درآمد املاک اجاری (

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 9۷ 
 www.tax.gov.ir و پرداخت مالیات مربوطه از طریق سامانه

حداکثر تا پایان تیر ماه سال جاری است.
35۰1۹-۰21 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست      1526 مرکز ارتباط مردمی    

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه

شناسه آگهی 512423


